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روزنامه صبح ایران

سخنگوی قوه قضاییه:

تغییرات قوه قضاییه اتوبوسی نیست
توصیه رییس سازمان مدیریت بحران کشوبه مسئولان: 

از سفر به مناطق سیل زده 
به شدت خودداری کنید

محمد جواد ظریف: 

اروپایی ها بهانه ای شروع کار اینستکس ندارند

*  تامین حفاظت و تشریفاتشان وقت گیر است 

اولین یارانه 98 امشب واریز می شود 

وزیر کشور اعلام کرد

خسارت 35 هزار 
میلیارد تومانی سیل 
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 رییس سازمان مدیریت بحران کشور گفت: علیرغم 
موجب  سیل زده  مناطق  در  مسئولان  حضور  اینکه 
امیدواری است و امکان فراهم شدن خوشحالی مردم 
وجود دارد، اما تامین حفاظت و تشریفات شان در این 

شرایط مشکل است. اسماعیل نجار در پاسخ به این سوال 
که آیا حضور مسئولانی که در مناطق سیل زده مسئولیتی 
بر عهده ندارند، موضوعیت دارد؟اظهارداشت : خواهش 

ما از مسئولان این است که این سفرها را انجام ندهند...

وزیر کشور میزان خسارات سیل اخیر را بین 30 تا 35 هزار میلیارد تومان برآورد کرد و گفت: 25 استان و بیش از 
چهار هزار و 400 روستا در کشور درگیر سیل شدند.سیل اخیر در کشور، میزان خسارات وارده و چگونگی امدادرسانی 
به سیل زدگان در جلسه علنی روز  یکشنبه  مجلس با حضور وزیران نیرو، جهاد کشاورزی ، راه و شهرسازی، کشور ، 
رییس سازمان هواشناسی و رییس سازمان امداد و نجات مورد بحث و بررسی قرار گرفت.»عبدالرضا رحمانی فضلی« در 
جلسه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی با ارایه گزارشی از میزان خسارات سیل اظهارداشت: این سیل بی نظیر بود 
و منجر شد که 25 استان درگیر مشکلات بسیار از جمله آب گرفتگی، تخریب منازل، واحد های تولیدی، پل ها و جاده 

ها و خسارت های بسیاری دیگری شوند...

اسماعیل گرامی مقدم، فعال سیاسی اصلاح طلب و عضو شورای 
ایده اخیر سعید حجاریان  باور دارد که  اعتمادملی  مرکزی حزب 
مطلقا نظر اصلاح طلبان نیست و اساسا ایده های او مورد تأیید شورای 
هماهنگی و شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان نیست. گرامی مقدم 
در این خصوص به نامه نیوز گفت: »آقای حجاریان پیش از آنکه ایده 
مشروط کردن شرکت در انتخابات و در صورت لزوم تحریم آن را مطرح 

می کند باید بگوید که این نسخه را برای چه طیفی می پیچد؟ ...

 رئیس دفتر رئیس جمهور تاکید کرد: ما در دولت قصد نداریم 
گرفتار میدان بازی این هایی که می خواهند برای دولت ایجاد کنند، 
شویم.سید محمود واعظی درباره اینکه پس وقوع سیلاب ها عده ای 
دولت را متهم به کم کاری کردند و حتی جریانی خواهان استعفاء 
رئیس جمهور شد، گفت: چنین رفتارهایی جدید نیست،  از پنج سال و 
نیم پیش که آقای روحانی رئیس جمهور شدند شاهد بودیم یک عده 

قلیلی از افراد خاص با تفکر تند به دنبال این مسائل بودند...

در گفت وگو با گرامی مقدم ایده اخیر حجاریان را بررسی شد

برخی فکر می کنند پدر 
اصلاحات هستند

رئیس دفتر رئیس جمهور :

وارد بازی علیه دولت
 نمی شویم
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معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم گفت: با امکاناتی در حد یک استان میزبان جمعیت 
میلیونی زائران از سراسر کشور درنیمه شعبان هستیم. یونس عالی پور افزود: بر اساس پیش  بینی 
ها و طبق سال  های گذشته، امسال نیز حدود سه میلیون زائر در نیمه شعبان وارد شهر مقدس قم 
می  شود و حدود 600 هزار تَن در صحن اصلی مسجد مقدس جمکران امکان حضور دارند.وی با بیان 
این که رصد و احصای نقاط ضعف و قوت سال  های پیشین در دستور کار مسئولان استان قرار گرفته 
است، گفت: ستاد تسهیلات نوروزی تا پایان جشن  های نیمه شعبان به فعالیت خود ادامه می دهد. 
عالی پور با بیان این که موکب  های بسیاری از استان های گوناگون برای استقرار در مسجد مقدس 
جمکران در ایام نیمه شعبان اعلام آمادگی کرده  اند، گفت: ایجاد پارکینگ و سیما و منظر شهری 

مناسب توسط شهرداری در حال انجام می باشد و نیز از 114 موکب توسط ...

امام جمعه قم گفت: اگر لایروبی رودخانه ها به درستی انجام می شد شاهد این میزان از خسارت 
نبودیم و سدهایی که سال های اخیر احداث شد جلوی بسیاری از خرابی ها را گرفت و کار کسانی که 
از ساخت این سدها ممانعت به عمل می آوردند اشتباه بود. آیت الله سید محمد سعیدی ظهردیروز 
در دیدار اعضای مجمع نمایندگان طلاب حوزه علمیه که در سالن محراب شبستان امام خمینی)ره( 
برگزار شد، اظهار داشت: ماه شعبانیه از ماه هایی است که خودسازی و خدمت رسانی به مردم در آن 
از اهمیت بالایی برخوردار است.وی سیل اخیر را یکی از آزمون های الهی برای بندگانش دانست و 
افزود: قسمتی از آسیب های مربوط به سیل بر عهده خود انسان ها و کسانی بود که به حریم رودخانه 
تجاوز کرده بودند، البته گذشته از خسارت ها، این بارندگی ها طی 100 سال اخیر بی سابقه بوده و 

کشور را از خشک سالی نجات داد...

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم: 

قم با امکانات استانی 
میزبان زائران میلیونی است 

آیت الله سعیدی: 

ممانعت از سدسازی 
در کشور اشتباه است 
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حسین هدایتی در آخرین جلسه دفاع:

قول می دهم تا قبل از صدور رأی تسویه حساب نقدی کنم

نماینده دادستان تهران  خطاب به هدایتی:

اگر مظلوم شما هستید وای به حال بقیه مظلومان

اخلالگر نیستم بلکه 
بدهکار بانکی هستم ؟!

بیان  با  زیست  محیط  از  حفاظت  سازمان  رییس 
اینکه قوانین موجود اجازه نمی دهد که برخورد قضایی با 
متجاوزان به حریم انفال صورت گیرد، تاکید کرد: دادگاه ها 
هیچ جرم زیست محیطی را تحت پیگرد قرار نمی دهند 

چون قوانین لازم برای این موارد وجود ندارد. 
عیسی کلانتری در همایش بین   المللی فرصت های 
حقوقی حفاظت و احیای دریاچه ارومیه که در دانشکده 
حقوق دانشگاه تهران برگزار شد، به خلاهای قانونی در 
حوزه محیط زیست اشاره کرد و گفت: قوانین و مصوبات 
موجود در کشور ما توسط یک ارگان تهیه و تصویب 
نمی   شود. قوانین عمدتا بر مبنای قوانین بخشی است 

بنابراین عمدتاً نادیده گرفته می  شود. 
وی با بیان اینکه برای مثال در مورد دریاچه ارومیه 
قانون اجازه می   دهد که یک دستگاه اجرایی به نام وزارت 
نیرو در مورد تخصیص آب در کشور راسا تصمیم       گیری 
کند، اظهار داشت: آب یک کالای میان بخشی است 

بنابراین با شرایط موجود، سازمان محیط زیست و قوانین 
محیط زیستی نمی  تواند مانع تصمیم  گیری   های وزارت 

نیرو در روند تخصیص آب شود.
همه  تقریبا  اینکه  بیان  با  رئیس جمهور  معاون 
تالاب های موجود در کشور خشک شده است، تصریح 
کرد: بختگان، طشک، هامون، جازموریان، گاوخونی و... 
به جز سیلاب   هایی که اخیراً دریافت کرده   اند، در وضعیت 
نامساعدی قرار دارند یا خشک شده  اند یا در حال خشک 

شدن هستند.
کلانتری با تاکید بر اینکه حقوق نسل های آینده 
این زمینه ساکت است،  قانون در  و  تاراج کرده ایم  را 
خاطرنشان کرد: از نظر قانون نسل  های آینده هیچ حقی 
ندارند و قوانین موجود اجازه داده که نسل کنونی بدون 
هیچ محدودیتی از منابع استفاده کند بنابراین قانون 
اجازه توسعه ناپایدار را داده است و توسعه پایدار تبدیل 
به یک قانون نشده است. این وضعیت قربانی   های بسیاری 

در کشور داشته که اولین قربانیان نسل های آینده است.
وی با بیان اینکه از نظر منابع طبیعی و تجدیدپذیر هیچ 
حقی برای نسل های آینده در نظر گرفته نشده است، ابراز 
داشت: در کشورهای در حال توسعه مثل کشور ما معمولا 
اهداف کوتاه  مدت به اهداف بلندمدت غلبه دارد در نتیجه 
همین وضع است که دریاچه ارومیه خشک و قربانی شده 

است.
رئیس سازمان حفاظت از محیط زیست با اشاره به 
سیاست افزایش جمعیت طی دهه های گذشته بیان کرد: 
به دلایل سیاسی و حکومتی سیاست خودکفایی را که 
پتانسیل آن در کشور وجود ندارد با به حراج گذاشتن 
حقوق نسل   های بعد اجرا کرده ایم که اثرات زیانباری به 

منابع طبیعی داشته است.
 * اگر دولت روحانی نبود دریاچه ارومیه کاملًا 

خشک می  شد
 کلانتری با اشاره به اینکه نسل موجود اعم از حاکمیت 
دولت و انسان  ها از طبیعت سوءاستفاده کرده   اند، گفت: 
دست    اندازی به حقوق نسل  های آینده صورت گرفته است 
برای مثال در قانون بودجه ۹۴ تصویب شده بود که دولت 
حریم بستر نواحی خشک رودخانه   ها را به فروش برساند 

البته دولت این مصوبه را اجرا نکرد.
وی ادامه داد: ما مجریان نهایت سواستفاده را از نبود 
قوانین داشته  ایم و خشک شدن دریاچه ارومیه نیز به 
دلیل نبود قوانین و سواستفاده از این شرایط است. ۶۰۰ 
دریاچه زیرزمینی در کشور وجود دارد که ۳۵۰ دریاچه 
خشک شده   اند اما چون به چشم نمی  آیند مورد توجه 

قرار نمی  گیرد.
وی با اشاره به عواقب ناشی از خشک شدن دریاچه 
ارومیه اظهار داشت: پنج میلیون نفر در اطراف دریاچه 
این  در صورت خشک شدن  دارند که  ارومیه حضور 
دریاچه تحت تاثیر غبار نمکی خواهند بود. از آنجا که 
مردم اطراف دریاچه ارومیه در رنج بودند تصمیم به احیای 
این دریاچه گرفته شد. اگر دولت روحانی نبود این دریاچه 

کاملًا خشک می  شد و قابلیت احیا را از دست می داد.

رییس سازمان حفاظت از محیط زیست: 

حقوق نسل های آینده را تاراج کرده ایم

رییس مجلس شورای اسلامی، حساسیت 
ایتالیا در مورد برقراری صلح و امنیت در منطقه 
را امری پسندیده خواند و گفت: بحران های 
مختلفی در منطقه وجود دارد، ضمن این که 
هنوز مسئله داعش رفع نشده و بحران های 
جدیدی مانند مهاجرت هم ایجاد شده است. 

»علی لاریجانی«  دیروز در دیدار »ویتو 
روساری پتروچلی« رییس کمیسیون سیاست 
ایتالیا  سنای  مجلس  مهاجرت  و  خارجی 
ضمن خوشامدگویی به وی و هیات همراهش 
موضوعات مختلفی همچون مسائل منطقه ای و 
روابط تجاری بین ایران و ایتالیا را مورد بررسی 

قرار داد.رییس مجلس شورای اسلامی در این دیدار اظهار داشت: پیوسته نگاه مثبتی 
نسبت به کشور ایتالیا در داخل ایران وجود دارد که مقداری از آن مربوط به سابقه 
تمدنی زیادی است که بین ایران و ایتالیا وجود دارد.لاریجانی ادامه داد: می توان گفت 
این همگرایی فرهنگی یک ریشه تاریخی دارد، چرا که در دوره های مختلف، روابط 
بین دولت های دو کشور خوب بوده است.رییس مجلس شورای اسلامی با بیان این 
که سیل در ایران آسیب های زیادی وارد کرده است از ابزار همدردی مجلس سنای 
ایتالیا با مردم ایران به دلیل بروز حادثه سیل و کمک های انسان دوستانه این کشور به 
مردم سیل زده قدردانی کرد.لاریجانی حساسیت ایتالیا در مورد برقراری صلح و امنیت 
در منطقه را امری پسندیده خواند و افزود: هم اکنون بحران های مختلفی در منطقه 
وجود دارد، ضمن این که هنوز مسئله داعش نیز رفع نشده است.وی خاطرنشان کرد: 

علاوه بر آن بحران های جدیدی هم ایجاد شده 
که یک ضلع مهاجرت است، کما این که بحران 
الجزایر، سودان و لیبی در این رابطه از اهمیت 

بسزایی برخوردار است.
سطح  ارتقای  خواستار  مشتاقانه   *

روابط با ایران هستیم
ویتو روساری پتروچلی رییس کمیسیون 
سیاست خارجی و مهاجرت مجلس سنای 
از  تشکر  ضمن  دیدار  این  در  نیز  ایتالیا 
مهمان نوازی ایران گفت: اکنون ایتالیا در مرحله 
نوینی از ارتقای سطح روابط پارلمانی میان 
ایران و این کشور برخوردار است، چرا که بعد 
از گذشت یک سال از برگزاری انتخابات مجلس سنای این کشور شاهد تغییرات 
عمده ای در ترکیب اعضای آن هستیم، کما این که سه چهارم آن تغییر کرده و نهایی 
نیز شده است.وی افزود: بنابراین می توانیم بعد از این شاهد گشایش نوینی در زمینه 
روابط بین دو کشور باشیم، کما اینکه اغلب نمایندگان مجالس دوگانه ایتالیا، افراد 
جوانی هستند که مشتاقانه خواستار ارتقای سطح روابط با دیگر کشورها همچون ایران 
هستند. رییس کمیسیون سیاست خارجی و مهاجرت مجلس سنای ایتالیا اظهار 
داشت: این نمایندگان همچنین در جستجوی راه های نوینی در عرصه های گوناگون 
و حوزه های مورد علاقه دو طرف به ویژه در مورد راه های منتهی به صلح و ایجاد 
ثبات، استقلال و آرامش در منطقه و گشودن باب نوینی برای فردای بهتر و هم کاری 

منسجم تر بین طرفین هستند.

 علی لاریجانی: 

بحران های جدیدی در منطقه ایجاد شده است 

 

این آمار هر آدم 
عاقلی را می ترساند! 

در دوران فتحعلی شاه، محمدشاه و آغاز پادشاهی 
ناصرالدین شاه، که مردم به جای روزنامه از اصطلاح 
»کاغذ اخبار« استفاده می کردند، تعداد آنها که سواد 

خواندن و نوشتن داشتند آنقدر کم بود که عموماً مردم علاقمند به پیگیری اخبار، 
در قهوه خانه ها جمع می شدند و همانطور که چای قندپهلو سر می  کشیدند یا چپقی 
چاق می کردند به کسی که سواد داشت و روزنامه را با صدای بلند می خواند گوش 

می داند. این تنها راه کسب خبر از اوضاع کشور و بین الملل بود.
در  و ملامت می شد.  منع  تا سالها  و دختران  زنان  برای  نوشتن  و  خواندن 
مکتب خانه های قدیم هم به دخترها تنها »خواندن« یاد می دادند و آنها نباید 
»نوشتن« یاد می گرفتند چون بر این باور بودند که »دختر، مشق که بلد شد، 
کاغذپرانی می کند«! یعنی نامه عاشقانه می نویسد و حتی این شعر را هم می خواندند:

دخترچو به کف گرفت   خامه ارسال کند جواب نامه
آن نامه نشان رو سیاهی است   نامش چو نوشته شد گواهی است

حتی پا را از این فراتر می گذاشتند و می گفتند نامحرم نباید دستخط دختر را 
ببیند. در کتاب »آتش های پنهان«، نوشته استاد سعید نفیسی آمده: »هر وقت که 
مهری تکلیف خود را می نوشت و به معلّم نشان می داد و از او نمره می گرفت و آن 
ورق کاغذ دیگر برای او مصرفی نداشت، مادرش فوراً آن را نابود می کرد زیرا که خط 

دختری نمی بایست به دست نامحرم بیفتد«.
حالا با پوزخند و ناباوری این حرفها را می خوانیم اما احتمالًا شما هم با خواندن 
این خبر، لبخند روی لب تان می ماسد: »مرکز پژوهش های مجلس طی گزارشی 
شمار بی سوادان مطلق کشور را نزدیک ۹ میلیون نفر ارزیابی کرده است. اما آمار 
نهادهای جهانی بالاتر از این رقم است.«بانک جهانی شمار بی سوادان ایران را 
۱۱.۶ میلیون نفر می داند. آمارهای یونسکو نیز نشان می دهد ۲ درصد از جوانان 
زیر ۲۴ سال ایران هنوز بی سواد مطلق هستند، در حالی که میزان بی سوادی در 
همسایه های شمالی ایران )روسیه، آذربایجان، ارمنستان، ترکمنستان(، همچنین 
ترکیه تقریبا صفر، در عربستان، کویت و عمان حدود یک درصد و قطر حدود ۵ 
درصد است.اگر با تردید به آمارهای یونسکو نگاه کنیم، به صورت میانگین یعنی از 

هر ۹ نفری که پیرامون مان می بینیم یک نفر »بی سواد مطلق« است.
در تعریف سنتی »سواد«، توانایی خواندن و نوشتن است و یا توانایی به کاربردن 
زبان برای خواندن، نوشتن، گوش دادن و سخن گفتن، ولی در مفهوم نوین تعاریف 
دیگری دارد. شش سال پیش مطابق تعریف یونسکو »باسواد« در هزاره سوم به 
کسی گفته می شد که همزمان سه شرط یا سه توانایی داشته باشد: تحصیلات 
عالی )دانشگاهی( داشته باشد، با کامپیوتر آشنا باشد و یک زبان بین المللی را بداند.

این تعاریف هر ساله تغییر پیدا می کند. به طور مثال در این سالها مصادیقی 
مانند سواد عاطفی، سواد ارتباطی، سواد مالی، سواد رسانه ای، سواد تربیتی، سواد 
سلامتی، سواد نژادی و قومی، سواد انرژی، سواد محیط زیستی و ...هم به این 
لیست اضافه شد و در آخرین مورد عنوان شد شاخصه باسوادی این است که 
فردا توانایی»تغییر« )Change( داشته باشد یعنی بتواند از خوانده ها و آموخته های 
خود، تغییری در زندگی خود ایجاد کند. چطور می شود از کسانی که »بی سواد 
مطلق« هستند چنین توقعاتی داشت؟ این آمار ترسناک نیست؟ ۹ میلیون نفری 
که عموماً حق رای و تعیین سرنوشت دیگران را هم دارند، می توانند رانندگی کنند، 
در شبکه های اجتماعی هستند و اخبار را دست به دست می کنند و ...این همه سال 
و با وجود سه برنامه راهبردی در راستای ریشه کنی بي سوادی چه کرده ایم و چرا 
باید ۹ میلیون نفر بی سواد مطلق باشند؟ این آمار را بگذاریم کنار بخش بزرگی از 
ما که دچار »توهم سواد و دانایی« هستیم، کنار کسانی که مدرک جعل کرده اند، 
آموزش کم کیفیت دیده اند و ... این آمار هر آدم عاقلی را نگران می کند، می ترساند!

صادقانه پاسخ دهید؛ با ۹ میلیون بی سواد مطلق تا چه اندازه می توان به پیشرفت، 
تغییر وضع موجود و رقابت با دنیا امیدوار بود؟

سرمـقاله

احسان  محمدی

رئیس جمهورتاکید کرد

ضرورت همکاری سه قوه 
برای کمک به سیل زدگان 

رییس جمهوری با اشاره به وقوع سیل بی سابقه در کشور که از اواخر سال گذشته 
شروع شد و آثار آن هنوز ادامه دارد، گفت: همکاری سه قوه برای کمک  به آسیب دیدگان 

سیل اخیر در کشور ضروری است. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، نخستین جلسه شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی در سال جدید روز یکشنبه به ریاست حجت الاسلام و المسلمین 
حسن روحانی رییس جمهوری و با حضور رییس مجلس شورای اسلامی، رییس قوه 

قضاییه و دیگر اعضای شورای عالی تشکیل شد. 
رییس جمهوری در ابتدا به رییس جدید قوه قضائیه که برای اولین بار در جلسه 
شورای عالی شرکت داشت، خوش آمد گفت و ابراز امیدواری کرد که همکاری های 
قوه قضاییه در پیشبرد امور اقتصادی کشور با استفاده از ظرفیت شورای عالی هماهنگی 

اقتصادی تداوم یافته و گسترش یابد.
روحانی با اشاره به وقوع سیل بی سابقه در کشور که از اواخر سال گذشته شروع شد 
و آثار آن هنوز ادامه دارد، گفت: از مردم خوب کشورمان که در کنار نیروهای امدادی، 
مسئولان کشور و نیروهای نظامی و انتظامی به کمک سیل زدگان شتافتند، قدردانی 
می کنم. کمک های سازمان یافته مردم به هم میهنان خود همچنان مورد نیاز است که 
در کنار تلاش های دولت دستگاه های مختلف امکان آن را فراهم کنند که هر چه زودتر 

زندگی در مناطق سیل زده به حالت طبیعی برگردد.
رییس جمهوری همچنین بر ضرورت همکاری سه قوه برای کمک  به آسیب دیدگان 
سیل اخیر در کشور تأکید کرد.روسای قوه مقننه و قضاییه نیز ضمن قدردانی از 
کمک های مردمی و مسئولان کشوری و لشکری به سیل زدگان، تداوم این کمک ها را 

مورد تاکید قرار دادند.
در این جلسه، موضوع اختصاص منابع لازم برای جبران خسارات وارده به سیل زدگان 
از جمله استفاده از منابع صندوق توسعه ملی مورد بررسی قرار گرفت و تصمیمات 
مقتضی اتخاذ شد.شورای عالی در بخش دیگری از بررسی های خود لزوم دسترسی 
حداکثری مردم به بیمه حوادث طبیعی را مورد بررسی قرار داده و در جهت اختصاص 

منابع کافی در این زمینه پیشنهادهای لازم را مورد بررسی و تصویب قرار داد.

الهه کولایی: 

شورای عالی امنیت ملی 
راه را برای بی منطقی نمی گشاید 

نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی در واکنش به پیشنهاد برخی رسانه های 
اصولگرا مبنی بر بستن تنگه هرمز گفت: تصمیم عجیب ترامپ در مورد سپاه پاسداران 
اقدامی است برای تشدید این رویارویی و ارتقای منازعه به سویی که منافع جنگ سالاران 

بین المللی و منطقه ای را پاسخ گوید. 
الهه کولایی اظهارداشت : »کشور ما امروز با ائتلافی از تندروترین نیرو های سیاسی 
در آمریکا، اسرائیل و عربستان رو به رو است که آن ها با پشتیبانی صاحبان و لابی های 
پرقدرت مجتمع های صنعتی، نظامی در امریکا تلاش دارند تا تا آتش بحران را در منطقه 
غرب آسیا و حوزه خلیج فارس شدت ببخشند. این گروه ها که منافع خود را بر منافع 
منطقه برتر می دانند، می کوشند تا کشور ما را درگیر با رویارویی های پرهزینه و کمرشکن 
سازند.«وی افزود: »حاکمان و جنگ سالاران کاخ سفید با حمایت این نیرو ها در منطقه 
تلاش می کنند تا خویشتن داری جمهوری اسلامی ایران را بر هم زده و و پا تحریک 
نیرو های داخلی، طرح های خود را برای وارد کردن ضربه های هولناک بر کشور ایران و 
جمهوری اسلامی اجرا کنند. در چنین شرایطی در سطح منطقه و جهان که افراط گرایان 
می کوشند تامین منافع مردم ایران از سوی دولت و نظام جمهوری اسلامی ایران را بی اثر 
سازند، حفظ خویشتنداری و تقویت رویکرد های عقلانی و محاسبه دقیق سیاست ها و 
عکس العمل ها بسیاری ضروری است.«کولایی تاکید کرد: »دشمنان ایران امروز در پی 
ضربه زدن به منافع همه مردم ایران هستند، بنابراین ایجاد شرایط عقلانی و پیگری 
رفتار های مدبرانه برای تامین منافع مردم ایران در شرایط فعلی ضروری است. تندرو هایی 
که ترامپ معامله گر را محاصره کرده اند تلاش می کنند از حضور او در کاخ سفید برای 

وارد کردن ضربه های اساسی نه تنها بر جمهوری اسلامی که بر ایران استفاده کنند.«
به گفته وی، تصمیم عجیب ترامپ در مورد سپاه پاسداران اقدامی است برای تشدید 
این رویارویی و ارتقای منازعه به سویی که منافع جنگ سالاران بین المللی و منطقه ای را 
پاسخ گوید. در چنین شرایط جلوگیری از تساعد بحران وظیفه همه خردمندانی است 
که در پی راه یافتن راهکار های مناسب برای تامین نیاز ها و منافع مردم ایران هستند. 
خوشبختانه شورای عالی امنیت ملی و تصمیم گیرندگان خردمند در کشور در کشور راه 

را برای رفتار های احساسی و بی منطق نمی گشایند.
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تاب آوری اجتماعی 
ایرانی	ها	سال	جدید	را	با	پدیده	ویرانگر	سیل	آغاز	کردند	
اگرچه	مردم	و	سازمانهای	مردم	نهاد	و	دستگاه	های	اجرایی	
دست	به	اقدامات	و	فعالیت	هایی	در	ارتباط	با	رفع	آلام	
سیلزدگان	زدند	ولیکن	فقدان	نظام	یکپارچه	امداد	اجتماعی	

و	تکرار،	تداخل	و	همپوشانیی	فعالیت	ها	و	ساختارهای	موازی	مضاعف	از	یک	سو	و	خلاء	
پوشش	و	فقدان	دسترسی	به	موقع	و	عادلانه	به	خدمات	امدادی	از	سوی	دیگر	بلیه	ای	
انسانی	بود	که	اثرات	این	بلیه	طبیعی	را	دوچندان	کرد.به	موجب	صدر	ماده	1	قانون	ساختار	
نظام	جامع	رفاه	و	تأمین	اجتماعی	"حمایت	از	همه	افراد	کشور	در	برابر	رویدادهای	طبیعی"	
ازجمله	وظایف	نظام	تأمین	اجتماعی	قلمداد	شده	است	و	در	بند	"ل"	ماده	مزبور	"امداد	و	
نجات"	یکی	از	امور	مربوط	به	این	نظام	قلمداد	گردیده	است.	در	بند	"ج"	ماده	2	این	قانون	
که	به	تفکیک	قلمروهای	بیمه	ای،	حمایتی	و	امدادی	نظام	جامع	تأمین	اجتماعی		می	پردازد	
امور	امدادی	را	"شامل	امداد	و	نجات	در	حوادث	غیرمترقبه"	دانسته	است	و	در	ماده	"5"	

قانون	اهداف	و	وظایف	حوزه	امدادی	را	به	شرح	زیر	آورده	است:
"ماده	5	-	اهداف	و	وظایف	حوزه	امدادی	به	شرح	زیر	می	باشد:

الف	-	آماده	سازی	و	هماهنگی	سازمان	ها	و	نهادهای	ذیربط	برای	ارائه	فوری	و	کافی	
خدمات	به	آسیب	دیدگان	رویدادهای	غیرمترقبه	در	جهت	تأمین	نیازهای	اولیه	آسیب	
دیدگان	از	حوادث	طبیعی	شامل	تغذیه،	پوشاک	و	سرپناه	موقت	در	چارچوب	طرح	امداد	

و	نجات	کشور	.
ب	-	پیش	بینی	سازوکارهای	لازم	برای	امور	مربوط	به	بازسازی	کوتاه	مدت	با	همکاری	

سازمان	های	دولتی	و	غیردولتی	و	نهادهای	مدنی	.
تبصره	-	جمعیت	هلال	احمر	جمهوری	اسلامی	ایران	یک	جمعیت	غیر	دولتی	است	

که	براساس	اساسنامه	مصوب	مجلس	شورای	اسلامی	فعالیت	می	کند	.	"
شاید	بتوان	گفت	یکی	از	حلقه	های	مفقوده	نظام	جامع	رفاه	و	تأمین	اجتماعی	کشور،	
غفلت	نسبت	به	حوزه	امدادی	است	که	شامل"امداد	حوادث"	و	"امداد	اجتماعی"	است.	
متأسفانه	پس	از	تصویب	قانون	یادشده	و	به	این	اعتبار	که	سازمان	هلال	احمر	جمهوری	
اسلامی	ایران	یک	NGOبین	المللی	است	حوزه	امدادی	در	زیرمجموعه	وزارت	تعاون،	
کار	و	رفاه	اجتماعی	سامان	نیافت	و	با	استناد	ناصحیح	به	تبصره	ذیل	ماده	5	صدرالذکر	
عملًا	طرح	جامع	امداد	و	نجات	و	قلمروی	امدادی	نظام	جامع	رفاه	و	تأمین	اجتماعی	به	
یک	سو	نهاده	شد.در	خلال	این	سالها	البته	ساختارهای	موازی	و	مضاعف	دیگری	نیز	
نظیر	ستاد	مدیریت	بحران	حوادث،	سازمان	پدافند	غیرعامل،	سازمان	اجتماعی	کشور	
و	...	نیز	ایجاد	شد؛	بدون	اینکه	تقسیم	کار	اصولی	بین	این	مجموعه	ها	شکل	گیرد	و	در	
ذیل	نظام	رفاه	و	تأمین	اجتماعی	سامان	یابد.	به	ویژه	آنکه	بایستی	این	ساختارها	و	نهادها	
در	طول	یکدیگر	قرار	می	گرفتند	نه	اینکه	در	عرض	همدیگر	و	بدون	تقسیم	کار	اصولی	و	
علمی	به	فعالیتهای	موازی	بپردازند.هر	یک	از	این	دستگاه	های	اجرایی	و	نهادها	می	توانند	
در	قالب	قلمروی	امدادی	نظام	جامع	رفاه	و	تأمین	اجتماعی	در	سه	مرحله	"پیشا	بحران"	
)پیشگیری،	مدیریت	ریسک	و	بیمه،	مقاوم	سازی،	مصون	سازی،	پیش	آگهی،	هشدار،	
آموزش،	مانور	و	...(،	"هنگام	بحران"	)تجسس	و	نجات،	انتقال	به	نقطه	امن،	تأمین	سرپناه	
موقت،	پوشاک	و	غذا،	اورژانس	پزشکی	و	درمانی،	تثبیت	وضعیت،	شناسایی	و	...(	و	"پسا	
بحران"	)امداد	اجتماعی،	بازسازی	و	نوسازی،	تأمین	مایحتاج	اولیه،	تأمین	کالاهای	اساسی،	
درمان	و	توانبخشی،	توانمندسازی	و	بازاجتماعی	شدن،	اعطای	تسهیلات	و	...(	نقش	خود	
را	در	حیطه	"امداد	حوادث"	و	"امداد	اجتماعی"	ایفاء	نمایند.بر	این	اساس	و	با	شکل	
گیری	نظام	چندلایه	تأمین	اجتماعی	که	نقطه	عزیمت	آن،	"لایه	امدادی"	است	یک	
پایگاه	اطلاعات	و	سامانه	و	پنجره	واحد	خدمات	رفاه	و	تأمین		اجتماعی	که	براساس	کد	
ملی	و	کدپستی	شکل	گرفته	و	محل	سکونت	و	اشتغال	افراد	در	آن	مشخص	است،	می	
توان	در	زمان	پیش	بینی	یا	وقوع	بحران	دقیقاً	مشخص	کرد	که	چه	خانواده	ها	و	افرادی	
در	منطقه	حادثه	زندگی	می	کردند،	سکونت	و	یا	اشتغال	داشته	اند.	برای	صحه	گذاری	و	
تصدیق	اطلاعات	مزبور	و	احصاء	مشخصات	کلیه	افرادی	که	در	زمان	وقوع	حادثه	در	محل	
حضور	داشته	اند	نیز	می	توان	از	آخرین	تراکنش	های	بیمه	ای،	بانکی،	مخابراتی	)تلفن	
همراه(	استفاده	نمود	و	بدین	ترتیب	فهرست	افراد	و	خانوارهایی	که	در	معرض	آسیب	
بوده	اند	استخراج	می	شود	و	مبنای	ارائه	خدمات	امدادی	قرار	می	گیرد.	پر	واضح	است	که	
پایگاه	اطلاعات	مزبور	علاوه	بر	دارا	بودن	فیلدهای	معمول	و	عرفی	نظیر	مشخصات	سجلی،	
شماره	شناسنامه	و	کدملی،	کدپستی،	شماره	بیمه	شده	یا	مددجو	و	...	بایستی	دارای	فیلد	
اثر	انگشت	افراد	باشد	چراکه	نمی	توان	انتظار	داشت	افراد	در	حین	حادثه	و	یا	فرار	از	حادثه	
بتوانند	مدارک	سجلی	و	شناسایی	خود	را	به	همراه	داشته	باشند	و	چه	بسا	مدارک	مزبور	در	
اثر	حادثه	از	بین	رفته	باشد	و	یا	در	دسترس	فرد	حادثه	دیده	نباشد.در	چنین	شرایطی	است	
که	می	توان	از	دسترسی	بموقع	و	عادلانه	افراد	حادثه	دیده	به	خدمات	امدادی،	حمایتی	و	
بیمه	ای	اطمینان	حاصل	نمود	و	از	توزیع	مناسب	و	متناسب	منابع،	امکانات	و	ظرفیت	های	

تدارک	شده	دولتی	به	همراه	مشارکت	های	مردمی	اطمینان	حاصل	نمود.
یکی	از	مشخصه	های	بارز	دولت	های	قوی	القوی	که	قوت	و	قدرت	خود	را	در	همه	
عرصه	های	نظامی،	امنیتی،	اطلاعاتی،	اقتصادی،	فرهنگی	و	بویژه	اجتماعی	به	رخ	می	کشند	
موضوع	"تاب	آوری"	)Resilient(	است	که	بایستی	در	همه	عرصه	های	موصوف	وجود	

داشته	باشند	و	از	همه	مهمتر	و	تأثیرگذارتر	"تاب	آوری	اجتماعی"	است.
بطور	کلی	اجرای	کامل	و	دقیق	قانون	ساختار	نظام	جامع	رفاه	و	تأمین	اجتماعی	و	
شکل	گیری	نظام	چندلایه	تأمین	اجتماعی	در	قلمروهای	امدادی،	حمایتی	و	بیمه	ای	
منجر	به	ایجاد	و	ارتقاء	"تاب	آوری	اجتماعی"	جامعه	شود	و	عدم	توجه	به	این	حوزه	می	تواند	
عوارض	و	تبعات	نامساعدی	را	به	دنبال	داشته	باشد.	طی	سالهای	اخیر	به	"تاب	آوری"	در	
عرصه	های	امنیتی،	نظامی،	اقتصادی،	فضای	مجازی،	فرهنگی	و	...	توجه	گردیده	است	و	
منابع،	امکانات	و	ظرفیتهای	علیحده	ای	برای	آن	اختصاص	یافته	و	صرف	گردیده	است	
ولیکن	در	حوزه	تاب	آوری	اجتماعی	کاری	درخور	و	شایسته	بطور	یکپارچه	و	منسجم	
انجام	نگردیده	است	و	فعالیت	ها	و	تلاش	های	انجام	شده	از	سوی	وزارت	تعاون،	کار	و	رفاه	
اجتماعی	به	علت	عدم	تبعیت	و	همراهی	سایر	بخش	های	حاکمیت	با	این	وزارتخانه	و	عدم	

پذیرش	نقش	و	جایگاه	آن،	کم	اثر	یا	کم	فروغ	مانده	است.
بدین	ترتیب	که	وزارت	تعاون،	کار	ورفاه	اجتماعی	همواره	و	بویژه	در	سیل	اخیر	پیشقدم	
و	پیشگام	بوده	است	و	با	بسیج	منابع	و	امکانات	در	اختیار	به	کمک	آسیب	دیدگان	پرداخته	
است	ولیکن	ظرفیت	ها،	امکانات	و	به	ویژه	منابع	مالی	حوزه	امدادی	به	طور	کامل	در	حیطه	
اختیار	این	وزارتخانه	نبوده	است	و	وحدت	فرماندهی	و	همراستایی	و	انسجام	و	یکپارچگی	
فعالیت	ها	رخ	نداده	است	درحالی	که	به	موجب	مواد	6	و	7	قانون	ساختار	نظام	جامع	رفاه	
و	تأمین	اجتماعی	هرگونه	بهره	مندی	از	منابع،	اعتبارات	و	بودجه	های	دولتی	و	عمومی	
برای	حوزه	های	امدادی،	حمایتی	و	بیمه	ای	و	حتی	کمک	های	داوطلبانه	)بند	"ه"	ماده	
6(	بایستی	در	چارچوب	نظام	جامع	رفاه	و	تأمین	اجتماعی	و	تحت	نظارت	و	راهبری	
وزارت	تعاون،	کار	و	رفاه	اجتماعی	صورت	پذیرد.خوشبختانه	با	تدبیر	وزیر	تعاون،	کار	و	رفاه	
اجتماعی	مقدمات	تشکیل	مستمر	جلسات	شورایعالی	رفاه	و	تأمین	اجتماعی،	ساماندهی	
شوراهای	راهبردی	-	تخصصی	حوزه	های	امدادی،	حمایتی	و	بیمه	ای	ذیل	شورایعالی	مزبور	
و	تقویت	دبیرخانه	آن	تمهید	و	تدارک	شده	است	و	می	توان	امیدوار	بود	که	ساماندهی	امور	

امدادی	از	طریق	ایجاد	این	شورای	بین	بخشی	تحقق	یابد.
*	مشاور	وزیر	کار	و	مسئول	هماهنگی	دبیرخانه	شورایعالی	رفاه	و	تأمین	اجتماعی

توصیه رییس سازمان مدیریت بحران کشوبه مسئولان: 

از سفر به مناطق سیل زده 
به شدت خودداری کنید

	رییس	سازمان	مدیریت	بحران	کشور	گفت:	علیرغم	اینکه	حضور	مسئولان	در	مناطق	
سیل	زده	موجب	امیدواری	است	و	امکان	فراهم	شدن	خوشحالی	مردم	وجود	دارد،	اما	

تامین	حفاظت	و	تشریفات	شان	در	این	شرایط	مشکل	است.	
اسماعیل	نجار	در	پاسخ	به	این	سوال	که	آیا	حضور	مسئولانی	که	در	مناطق	سیل	زده	
مسئولیتی	بر	عهده	ندارند،	موضوعیت	دارد؟اظهارداشت	:	خواهش	ما	از	مسئولان	این	است	
که	این	سفرها	را	انجام	ندهند،	چراکه	مسائل	مختلفی	را	در	پی	دارد.	علیرغم	اینکه	حضور	
مسئولان	در	این	مناطق	مایه	امیدواری	است	و	ممکن	است	خوشحالی	مردم	را	فراهم	
کند،	اما	مشکلاتی	را	نیز	به	دنبال	دارد.وی	افزود:	در	کنار	مسئولانی	که	به	مناطق	سیل	زده	
می	آیند،	افرادی	باید	امنیت	شان	را	به	منظور	تردد	تامین	کنند.	همچنین	تشریفات	نیز	
باید	برای	این	مسئولان	در	نظر	گرفته	شود	و	همچنین	توقع	است	که	مسئولان	استانی	
این	مسئولان	را	در	سفرها	همراهی	کنند،	در	حالی	که	مسئولان	استانی	در	این	شرایط	
وقت	شان	به	شدت	تنگ	است	و	باید	دائما	در	ستاد	حضور	داشته	و	فرماندهی	کنند،	از	
همین	رو	توصیه	وخواهش	ما	از	مسئولان	این	است	که	این	سفرها	را	به	زمانی	موکول	کنند	
که	شرایط	تثبیت	شده	باشد	و	از	دور	کنترل	های	لازم	را	داشته	و	برنامه	ریزی	های	مد	نظر	
را	برای	این	مناطق	داشته	باشند.نجار	با	اشاره	به	مرکز	فرماندهی	و	کنترل	مدیریت	بحران	
کشور	گفت:	چنین	مرکزی	باید	ایجاد	شود	و	نمایندگان	و	همه	مسئولان	باید	در	این	مرکز	
در	موقع	بحران	حضور	داشته	باشند	و	از	نزدیک	به	صورت	آنلاین	تمام	صحنه	ها	را	ببینند	
و	از	این	مرکز	کنترل	و	مدیریت	داشته	باشند.	این	مرکز	در	حال	احداث	است	و	امیدواریم	
با	همراهی	همه	مسئولان	زودتر	به	سرانجام	برسد.وی	تاکید	کرد:	برخی	مسئولان	کشور	
باور	به	بحران	ندارند	و	چندین	سال	است	که	ساخت	این	مرکز	فرماندهی	و	کنترل	مدیریت	
بحران	را	از	دستگاه	های	مختلف	پیگیری	می	کنیم	و	هر	زمان	یکی	از	دستگاه	ها	علیرغم	
اینکه	مجری	و	پیمانکار	مشخص	است،	ایراداتی	را	وارد	می	کنند	البته	همراهی	می	کنند،	
اما	این	همراهی	گاهی	اوقات	زمانبر	است.وی	در	خصوص	تخلیه	شهرها	و	روستاهای	در	
معرض	خطر	استان	خوزستان	گفت:	سدهای	این	استان	پایداری	لازم	را	دارند	و	هیچ	
تصوری	درباره	شکست	احتمالی	این	سدها	متصور	نیست	و	آب	هایی	که	وارد	سد	می	شود	

از	طریق	خروجی	سدها	کنترل	می	شوند.	

غلامرضا انصاری:

بهبود معیشت مردم و امنیت اقتصادی
 اولویت سال ۹۸ است

یک	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	گفت:	در	شرایطی	که	معیشت	مردم	در	معرض	تهدید	
قرار	گرفته،	اولویتی	که	دولت	باید	در	دستور	کار	قرار	دهد،	بهبود	معیشت	مردم	است.

غلامرضا	انصاری	در	ارتباط	با	اولویت	های	مدیریت	در	سال	۹۸	اظهار	کرد:	در	شرایطی	
که	معیشت	مردم	در	معرض	تهدید	قرار	گرفته،	اولویتی	که	دولت	باید	در	دستور	کار	قرار	
دهد،	بهبود	معیشت	مردم	و	تأمین	امنیت	اقتصادی	است.	چالش	هایی	که	به	صورت	
جدی	برای	مردم	در	این	حوزه	وجود	دارد	مشکلات	عدیده	ای	را	ایجاد	خواهد	کرد.	ریشه	
مشکلات	مردم	در	وضعیت	معیشتی	باید	با	درایت،	شجاعت	در	تصمیم	سازی	و	مدیریت	
قاطع	و	کارآمد	برطرف	شود.وی	ادامه	داد:	با	توجه	به	طرحی	که	نمایندگان	محترم	مجلس	
برای	تأسیس	وزارت	بازرگانی	ارائه	دادند،	بازنگری	در	ساختار	اجرایی	کشور	و	چابک	سازی	
سازمان	اداری	از	جمله	اولویت	هایی	است	که	می	تواند	مشکلات	فعلی	را	مدیریت	کند.	ما	در	
حوزه	توزیع	و	نظارت	در	بازار	مشکل	داریم،	نگاه	علمی	به	حوزه	اجتماعی	و	احیای	سازمان	
ملی	رفاه	اجتماعی	و	تجمیع	واحدها	و	نهادهای	متعدد	متداخل	در	هم	می	تواند	بخشی	از	
مشکلات	ما	را	در	حوزه	آسیب	های	اجتماعی	سامان	دهد.این	فعال	سیاسی	گفت:	نکته	ای	
که	در	سیل	خود	را	نشان	داد،	ناهماهنگی	و	هم	پوشانی	برخی	اقدامات	در	امر	امداد	و	
نجات	است.	سال	های	قبل	یک	نهاد	مدیریت	تمام	امور	امداد	و	نجات	را	دست	می	گرفت	
و	همه	دستگاه	ها	زیر	نظر	این	نهاد	در	مواقع	حساس	کار	می	کردند	و	امروزه	ما	شاهد	تعدد	
متولیان	در	این	حوزه	هستیم.وی	خاطرنشان	کرد:	امروز	ورود	به	حوادث	و	سوانح	در	قالب	
ستاد	مدیریت	بحران	چندگانگی	را	نشان	داد	که	باید	برای	چابکی	در	مدیریت	بحران	
برطرف	شود.	به	نظر	من	نمایندگان	مجلس	باید	مدیریت	واحد	امداد	و	نجات	را	به	صورت	
طرح	پیگیری	کنند	تا	فرماندهی	این	امر	به	هلال	احمر	که	ارتباطات	بین	المللی	هم	دارد	
و	می	تواند	کمک	های	جهانی	را	دریافت	کند	بسپارند.انصاری	در	پایان	گفت:	کارآمدی	
سیستم	ها	و	مدیران	که	بتوانند	با	توجه	به	مشکلات	اقتصادی	و	تحریم	کشور	را	اداره	کنند	

از	نکاتی	است	که	دولت	باید	با	پوست	اندازی	آن	را	با	جدیت	پیش	ببرد.

رئیس سازمان هواشناسی :

۴۸ ساعت قبل از سیلاب
 اخطار لازم صادر شده بود

	رئیس	سازمان	هواشناسی	تصریح	کرد:	72	ساعت	قبل	از	سیلاب	سال	۹۸	اطلاعیه	
صادر	شده	بود	و	۴۸	ساعت	قبل	نیز	اخطاریه	های	لازم	صادر	شده	بود.سحر	تاجبخش		در	
ابتدای	جلسه	علنی	روز	یکشنبه	مجلس	شورای	اسلامی،	گفت:	طی	سال	های	۹7	تا	۹۸	
کل	بارش	کشور	۴	میلیمتر	بوده	که	در	سال	۹۸،	22	درصد	افزایش	یافته	است.وی	تأکید	
کرد:	کشور	همچنان	در	شرایط	خشکسالی	قرار	دارد	و	هنوز	زمان	ترسالی	فرا	نرسیده	و	
دلیل	این	بارش	ها،	تغییر	اقلیمی	است.رئیس	سازمان	هواشناسی	در	حال	ارائه	گزارشی	از	
میزان	بارش	ها	در	سال	۹۸	بود	که	علی	لاریجانی	رئیس	مجلس	شورای	اسلامی،	گفت:	
با	توجه	به	ضیق	وقت،	پاسخ	دهید	که	آیا	سازمان	هواشناسی	از	قبل	سیلاب	ها	را	پیش	
بینی	کرد	و	این	پیش	بینی	را	به	چه	سازمانی	ارائه	داده	بود؟تاجبخش	گفت:	اطلاعیه	ها	و	
اخطاریه	های	سازمان	هواشناسی	در	رخدادها	به	صورت	جدی	صادر	می	شود،	بر	اساس	
زمانبندی	72	ساعت	قبل	از	رخدادها	اطلاعیه	و	۴۸	ساعت	قبل	از	آن	اخطاریه	داده	
می	شود.وی	اظهار	داشت:	پیش	بینی	میان	مدت	15	روزه	است	که	ما	توانایی	آن	را	داریم	
اما	زمانی	که	به	رخدادها	نزدیک	میشویم،	پیش	بینی	ها	دقیق	تر	است.	معمولاً	در	فصل	بهار	
با	توجه	به	تغییر	شرایط	جوی	امکان	پیش	بینی	میان	مدت	وجود	ندارد.	ما	برای	بارش	ها	
معمولاً	این	کار	را	انجام	نمی	دهیم.رئیس	سازمان	هواشناسی	تصریح	کرد	:72	ساعت	
قبل	از	سیلاب	سال	۹۸	اطلاعیه	صادر	شده	بود	و	۴۸	ساعت	قبل	نیز	اخطاریه	های	لازم	
صادر	شده	بود.تاجبخش	در	پایان	گفت:	در	مجموع	از	ابتدای	سال	۹۸،	15۰	اطلاعیه	و	
۹۰	اخطاریه	صادر	شده	اما	پیش	بینی	سیلاب	ها	نیازمند	همکاری	مجلس	و	دولت	است.

رئیس دفتر رئیس جمهور :

وارد بازی علیه دولت، نمی شویم
	رئیس	دفتر	رئیس	جمهور	تاکید	کرد:	ما	در	دولت	قصد	نداریم	گرفتار	میدان	بازی	

این	هایی	که	می	خواهند	برای	دولت	ایجاد	کنند،	شویم.
سید	محمود	واعظی	درباره	اینکه	پس	وقوع	سیلاب	ها	عده	ای	دولت	را	متهم	به	کم	کاری	
کردند	و	حتی	جریانی	خواهان	استعفاء	رئیس	جمهور	شد،	گفت:	چنین	رفتارهایی	جدید	
نیست،		از	پنج	سال	و	نیم	پیش	که	آقای	روحانی	رئیس	جمهور	شدند	شاهد	بودیم	یک	
عده	قلیلی	از	افراد	خاص	با	تفکر	تند	به	دنبال	این	مسائل	بودند.رئیس	دفتر	رئیس	جمهور	
بیان	کرد:	این	افراد	به	جای	این	که	مسائل	کشور	را	علمی	و	حرفه	ای	مطرح	و	حل	کنند،	به	
دنبال	حاشیه	و	مسائل	شخصی	بودند	و	همیشه	هم	یک	چیزهایی	بیان	کرده	اند.	وی	تاکید	
کرد:	این	گروه	هر	زمانی	که	دولت	توفیقی	به	دست	می	آورد،	بلافاصله	یک	یا	چند	حاشیه	
را	مطرح	کرده	اند،	ما	در	دولت	قصد	نداریم	وارد	میدان	بازی	که	این	ها	می	خواهند	برای	
دولت	ایجاد	کنند،	شویم.	واعظی	تاکید	کرد:	اولا	امروز	وقت	کار	است	و	همه	باید	کار	کنیم.	
دوما	با	این	همه	دشمن،		گرفتاری	و	مشکلات	داخلی	مسائل	حاشیه	ای	را	کنار	بگذاریم	و	از	
دیگران	هم	بخواهیم	وارد	نشوند.وی	خاطرنشان	کرد:	آقای	رئیس	جمهور	از	تمامی	مشاوران	
و	وزرای	خود	خواستند	که	به	زیر	مجموعه	هایشان	اعلام	کنند	امروز	زمانی	است	که	باید	
به	دنبال	وحدت،		همدلی	و	انسجام	باشیم.رئیس	دفتر	رئیس	جمهور	یادآور	شد:	بهترین	
پاسخی	که	می	توانیم	به	آمریکا،	اسرائیل	و	دشمنان	خود	بدهیم،	این	است	که	بگوییم	ما	
کشوری	هستیم	با	تمام	اختلاف	نظرهایی	که	بین	گروه	ها	وجود	دارد	هر	زمان	پای	منافع	

ملی،	امنیت	و	رفاه	مردم	در	میان	باشد،	با	یکدیگر	متحد	می	شویم.

محسن رضایی:

دولت کسب وکار سیل زدگان رااحیا کند
	دبیر	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	گفت:	از	اردیبهشت	و	خرداد	باید	تمرکز	ما	بر	احیای	
کسب	و	کار	مردم	در	مناطق	سیل	زده	باشد	و	دولت	برای	این	کار	باید	مسئولینی	خارج	از	
سیستم	جاری	و	اداری	تعیین	کند.محسن	رضایی	ضمن	اشاره	به	موضوع	رونق	تولید	و	
خساراتی	که	سیل	اخیر	به	کارگاه	های	تولیدی	غرب	و	جنوب	کشور	وارد	کرده	است،	گفت:	
امروز	موضوع	سیل	زده	ها	و	مسائل	بهداشتی	و	آب	و	غذای	آنها	از	اهمیت	بسزایی	برخوردار	
است.	مرحله	دوم	هم	اسکان	مردم	در	مناطق	سیل	زده	است.وی	افزود:	اولویت	سوم	مردم	
ایجاد	رونق	اقتصادی	و	احیای	کسب	و	کار	آنهاست.	بسیاری	از	فعالیت	های	اقتصادی	این	مردم	
از	نظر	دامداری	و	کشاورزی	از	بین	رفته	است.	برنامه	ریزی	دقیقی	باید	انجام	شود	تا	این	موضوع	
بازسازی	شود.رضایی	خاطرنشان	کرد:	در	هفته	های	اول	مشکل	ما	حل	موضوع	اسکان	مردم	
در	مناطق	سیل	زده	است	ولی	از	اردیبهشت	و	خرداد	دیگر	باید	تمرکز	خود	را	روی	احیای	
کسب	و	کار	و	رونق	تولید	مردم	در	این	مناطق	بگذاریم.	برای	این	کار	نیز	دولت	باید	مسئولینی	
را	خارج	از	این	سیستم	جاری	و	اداری	تعیین	کنند.وی	همچنین	افزود:	ظاهراً	رئیس	جمهور	
هر	وزیری	را	مسئول	استانی	کرده	است.	امیدواریم	دولت	بتواند	با	این	تدبیر	تا	خرداد	و	تیر	ماه	

آرامش	نسبی	را	به	مناطق	سیل	زده	بازگرداند.

معاون اول رییس جمهوری:

دستگاه های امدادی در حالت آماده باش باشند
معاون	اول	رییس	جمهوری	در	تماس	های	تلفنی	با	استانداران	هرمزگان،	سیستان	و	
بلوچستان،	کرمان	و	خراسان	رضوی	و	جنوبی	بر	آمادگی	همه	جانبه	در	استان	های	درگیر	با	
سیل	و	مناطق	در	معرض	طغیان	رودخانه	ها	تاکید	کرد	و	خواستار	آماده	باش	دستگاه	های	
امدادی	تا	هر	زمان	لازم	شد.»اسحاق	جهانگیری«	دیروز	در	این	تماس	های	تلفنی	جداگانه	
از	آخرین	وضعیت	بارش	ها	و	اقدامات	پیشگیرانه	برای	مقابله	با	سیل	در	این	استان	ها	مطلع	
شد.معاون	اول	رییس	جمهوری	از	استانداران	این	استان	ها	خواست	تا	با	در	نظر	گرفتن	
تمامی	احتمالات،	امکانات	و	ظرفیت	استان	ها،	خود	را	برای	جلوگیری	از	بروز	خسارات	جانی	
و	مالی	به	مردم	بکار	گیرند	و	دستگاه	های	امدادی	و	کمک	رسان	را	تا	هر	زمان	که	لازم	است	
در	حالت	آماده	باش	کامل	نگه	دارند.جهانگیری	همچنین	بر	هماهنگی	همه	دستگاه	ها	در	
چارچوب	مصوبات	جلسه	ستاد	مدیریت	بحران	استان	تاکید	کرد	و	با	اشاره	به	پیش	بینی	
های	سازمان	هواشناسی	خواستار	بکارگیری	همه	تمهیدات	برای	کاستن	از	خسارات	احتمالی	
شد.استانداران	این	استان	ها	نیز	گزارشی	از	آخرین	اقدامات	صورت	گرفته	به	معاون	اول	رییس	

جمهوری	ارائه	کردند	و	از	آمادگی	همه	جانبه	برای	مواجهه	با	سیل	خبر	دادند.

سخنگوی قوه قضاییه:

تغییرات قوه قضاییه اتوبوسی نیست
سخنگوی	دستگاه	قضا	در	رابطه	با	انتشار	خبری	مبنی	بر	تغییر	دادستان	تهران	گفت:	
تا	این	ساعت	هیچ	تغییری	در	این	حوزه	اتفاق	نیفتاده	است.غلامحسین	اسماعیلی	در	
گفت	وگو	با	ایسنا،	در	خصوص	تغییرات	در	قوه	قضائیه	و	انتشار	خبرهایی	در	خصوص	
تغییر	دادستان	تهران،	اظهار	کرد:	اگر	خبری	باشد	رسماً	اعلام	خواهد	شد	چون	بر	اساس	
گمانه	زنی	نمی	شود	اظهار	نظر	کرد.وی	افزود:	تا	این	ساعت	هیچ	تغییری	در	این	حوزه	اتفاق	
نیفتاده	است.سخنگوی	دستگاه	قضا	در	رابطه	با	برگزاری	نشست	های	خبری	سخنگو	هم	
گفت:	دفتر	سخنگو	فعال	خواهد	شد	و	ارتباطمان	با	جامعه	رسانه	ای	کشور	را	از	طریق	دفتر	
سخنگو	در	نشست	ها	و	در	غیر	آن	برقرار	خواهیم	کرد.	همچنین	آن	را	بر	اساس	سیستم	

تعریف	شده	کاملًا	منظم	ساماندهی	می	کنیم.

وزیر	امور	خارجه	با	بیان	اینکه	اروپایی	
ها	درعملیاتی	شدن	سازوکار	اینستکس	
راه	اندازی	 برای	 گفت:	 هستند،	 عقب	
این	ساز	و	کار	نیاز	بود	که	ما	ساز	و	کار	
متناظری	را	در	ایران	راه	اندازی	کنیم.	این	
سازوکار	هفته	گذشته	راه	اندازی	شد	و	
الان	اروپایی	ها	بهانه	ای	برای	شروع	کار	

ندارند.
دیروزدر	 ظریف«	 جواد	 »محمد	
سایت	 از	 رونمایی	 مراسم	 حاشیه	
دیپلماسی	اقتصادی	وزارت	امور	خارجه	
عملیاتی	 افزود:	 خبرنگاران	 جمع	 در	
شدن	اینستکس	این	یک	اقدام	مقدماتی	
توسط	اروپا	هست،	اروپایی	ها	اردیبهشت	
ماه	گذشته	بعد	از	خروج	آمریکا	از	برجام	
که	 کردند	 مطرح	 را	 متعددی	 تعهدات	
برای	شروع	اجرای	آن	تعهدات	نیاز	بود	
اینستکس	)سازوکار	مالی	اروپا	و	ایران(	
معتقدیم	 داد:	 ادامه	 بیندازند.وی	 راه	 را	
باید	حالا	برای	مدت	زیادی	 اروپایی	ها	
تلاش	کنند	تا	بتوانند	تعهدات	خودشان	
را	انجام	دهند.	بسیار	عقب	هستند	و	نباید	
این	طور	تصور	کنند	که	جمهوری	اسلامی	
منتظر	آنها	می	ماند.وزیر	امور	خارجه	افزود:	
ما	روابط	بسیار	خوبی	با	همسایگان	مان	
داریم	و	ساز	و	کارهای	مشابهی	با	بسیاری	
عمل	 که	 کردیم	 اندازی	 راه	 کشورها	 از	
می	کند.من	نمی	دانم	اروپایی	ها	برای	یک	
ساز	و	کار	مقدماتی	چقدر	وقت	نیاز	دارند.
ظریف	درباره	اقدام	اخیر	آمریکا	درباره	سپاه	

پاسداران	و	اینکه	جمهوری	اسلامی	ایران	
چه	اقداماتی	در	این	زمینه	انجام	داده	و	
انجام	می	دهد،	گفت:	نخستین	کاری	که	
جمهوری	اسلامی	انجام	داد	این	بود	که	
بلافاصله	پس	از	اقدام	غیرقانونی	آمریکا،	
بیانیه	ای	 امنیت	ملی	در	 شورای	عالی	
ایالات	 مرکزی	 )فرماندهی	 »سنتکام«	
متحده(	که	مسئولیت	نیروهای	آمریکایی	
در	منطقه	را	دارد	به	شکل	متقابل	به	عنوان	
یک	سازمان	تروریستی	و	همچنین	دولت	
آمریکا	را	به	عنوان	رژیم	حامی	تروریسم	
این	 بر	 علاوه	 افزود:	 کرد.وی	 شناسایی	
اقداماتی	در	مجلس	در	جریان	هست	که	
ما	هم	با	دوستانمان	در	مجلس	در	حال	
مشورت	هستیم	که	چه	اقداماتی	می	تواند	
انجام	شود	و	نمایندگان	محترم	در	این	
زمینه	طرح	هایی	را	ارائه	دادند	و	همکاران	

ما	هم	با	آنها	در	تماس	هستند.
افزود:	 دیپلماسی	 دستگاه	 رییس	
همینطور	بنده	به	دبیرکل	سازمان	ملل	
متحد	و		شورای	امنیت	در	مورد	غیرقانونی	
بودن	اقدام	آمریکا	و	سیاست	های	بسیار	

غلط	آمریکا	در	منطقه	نامه	ای	نوشتم	
ظریف	با	بیان	این	که	در	عرصه	رسانه	
	، گرفته	 فعالیت	های	خوبی	صورت	 ای	
گفت:	در	صحنه	روابط	دو	جانبه،	امروز	که	
روز	اجرایی	شدن	تصمیم	ایالات	متحده	
است	پیام	هایی	برای	وزرای	خارجه	همه	
کشورها	ارسال	خواهد	شد	که	نسبت	به	
این	اقدام،	ضروری	است	موضع	گیری	از	
تذکرات	 بگیرد.	 صورت	 کشورها	 سوی	
شود.	 داده	 خارجه	 وزرای	 همه	 به	 لازم	
اقدام	بسیار	بی	سابقه	و	خطرناک	ایالات	
متحده	آمریکا	در	این	زمینه	عواقبی	داشته	

و	خواهد	داشت.	
وی	در	پاسخ	به	پرسشی	درباره	موانع	
موجود	برای	ارسال	کمک	های	نقدی	به	
سیل	زدگان	اظهار	داشت:	در	این	زمینه	در	
حوزه	اطلاع	رسانی	اقدام	وسیعی	صورت	
گرفته	و	دولت	آمریکا	در	موضع	تدافعی	
قرار	گرفته	تا	حدی	که	اعلام	کرده	مانعی	
برای	کمک	ها	نیست	ولی	این	حرف	آنها	

خلاف	است.
ظریف	گفت:	اسنادی	را	جمع	آوری	
کرده	ایم	و	به	زودی	منتشر	خواهیم	کرد	
که	نشان	دهنده	این	است	که	بانک	ها	
حتی	بانک	های	اروپایی	به	دلیل	نگرانی	
از	اقدامات	آمریکا	از	پذیرش	کمک	های	
سایر	 مردم	 و	 کشور	 از	 خارج	 ایرانیان	
کشورها	که	مایلند	در	کمک	رسانی	به	
ایرانی	ها	کمک	کنند	ممانعت	کرده	است.
وی	اظهار	داشت:	کمک	رسانی	بین	
المللی	به	معنای	نیاز	نیست	به	معنی	یک	
همدردی	و	همبستگی	جهانی	است	که	
در	میان	مردم	وجود	دارد.	این	همبستگی	
جهانی	به	دلیل	اقدامات	تخریبی	آمریکا	
این	کشور	مورد	 انسانی	 اقدامات	غیر	 و	

مزاحمت	قرار	گرفته	است	.	
ظریف	گفت:	آمریکایی	ها	ناگزیر	شدند	
کاری	که	انجام	می	دهند	را	تکذیب	کنند.	
ما	اسنادی	را	جمع	آوری	کردیم	که	ثابت	
می	کند	ایالات	متحده	در	این	اقدام	که	
می	شود	به	عنوان	»جنایت	علیه	بشریت«	

تعریف	کرد،	مشارکت	فعال	دارند.

دبیرکل	حزب	مؤتلفه	اسلامی	حماقت	ترامپ	نسبت	به	سپاه	پاسداران	را	باعث	تشدید	
اتحاد	ملی	و	انسجام	اسلامی	در	ایران	دانست	و	گفت:	ما	باید	دنبال	یک	اقدام	عملی	علیه	
آمریکا	در	منطقه	و	جهان	باشیم	تا	نقطه	پایانی	برای	دسیسه	ها	و	توطئه	های	آن	باشد.	

»اسدالله	بادامچیان«	در	پایان	نشست	دبیران	این	تشکل	سیاسی	با	یادآوری	اقدام	کاخ	
سفید	در	قرار	دادن	نام	سپاه	در	فهرست	تروریسم	و	نیز	برگزاری	راهپیمایی	عظیم	مردم	
در	جمعه	گذشته	در	دفاع	و	حمایت	از	سپاه	اظهارداشا:	امروز	این	ارگان	انقلابی	بیش	از	هر	
زمانی	مورد	حمایت	ملت	است.	اقدام	نمایندگان	مجلس	در	پوشیدن	لباس	سپاه،	تودهنی	
محکمی	به	ترامپ	و	سردمداران	کاخ	سفید	بود.	بی	تردید	سپاه	از	این	پس	پرقدرت	تر	از	

همیشه	در	برابر	آمریکا	ظاهر	خواهد	شد.
وی	به	ادامه	شرارت	های	آمریکا	علیه	ملت	ایران	اشاره	کرد	و	افزود:	ما	باید	دنبال	یک	
اقدام	عملی	علیه	آمریکا	در	منطقه	و	جهان	باشیم	تا	نقطه	پایانی	برای	دسیسه	ها	و	توطئه	
های	آمریکا	باشد.	نمی	شود	هر	روز	شاهد	یک	اقدام	خصومت	آمیز	و	شرارت	بار	از	سوی	
آمریکا	باشیم.دبیرکل	حزب	موتلفه	اسلامی	تاکید	کرد:	باید	آمریکا	بفهمد	هزینه	های	
کارهای	خباثت	آلود	آنها	چقدر	است.	باید	به	گربه	رقصانی	های	آمریکا	یک	پاسخ	قاطع	داد.
بادامچیان	گفت:	آمریکایی	ها	در	حالی	که	نیروهای	سپاه	و	ارتش	دست	در	دست	
مردم	و	نیروهای	جهادی	در	مناطق	سیل	زده	برای	کاهش	دردها	و	آلام	مردم،	خدمت	
رسانی	می	کنند؛	بزرگ	ترین	جسارت	و	تهمت	را	علیه	سپاه	۸۰	میلیونی	ایران	مرتکب	
شدند.	سپاهی	که	تروریسم	را	در	منطقه	شکسته	است	اما	به	همین	صفت	از	طرف	
آمریکا	متهم	می	شود	و	این	یک	نوع	ناشی	گری	در	سیاست	است	که	برای	آمریکا	نتیجه	

معکوس	داشت.
* دولت باید مردم را در بازسازی مناظق ویران شده کمک کند 

وی	ادامه	داد:	اقدام	آمریکا	نه	تنها	موجب	تقویت	رابطه	سپاه	و	ارتش	شد،	بلکه	رابطه	
مردم	با	سپاه	را	نیز	محکم	تر	کرد،	به	طوری	که	امروز	شاهد	یک	سپاه	۸۰	میلیون	نفری	

هستیم.	امروز	روحیه	مردم	برای	مقابله	با	آمریکا	در	اوج	است	و	ما	شاهد	یک	عزم	ملی	برای	
مقابله	با	توطئه	های	آمریکا	هستیم.

دبیرکل	حزب	موتلفه	اسلامی	در	بخش	دیگری	از	سخنان	خود	به	مساله	سیل	در	
کشور	اشاره	کرد	و	گفت:	دولت	باید	هرچه	زودتر	خسارت	و	هزینه¬های	سیل	را	برآورد	
و	مردم	را	در	بازسازی	مناظق	ویران	شده	کمک	کند	و	آن	را	اعلام	کند.	زیرساخت	های	
اقتصادی	درچهار	استان	آسیب	جدی	دیده	است	که	باید	به	سرعت	ساخته	شود.بادامچیان	
تصریح	کرد:	حکومت	اسلامی	ایران	در	کنار	مردم	و	مردم	نیز	در	کنار	حکومت	و	دولت	و	
نیروهای	جهادی	یک	حرکت	حماسی	را	برای	جبران	خسارت	های	سیل	پدید	آوردند	که	

باعث	مباهات	ملت	ایران	است	و	این	حماسه	در	تاریخ	ایران	ثبت	خواهد	شد.
* رقابت های کور سیاسی و بی حاصل را باید کنار گذاشت

بادامچیان	با	یادآوری	تحرکات	دولت	در	مورد	سال	رونق	تولید	اظهارداشت:	دولت	
باید	»پرآبی«	و	»ترسالی«	را	یک	فرصت	برای	رونق	تولید	و	عبور	از	بحران	هایی	نظیر	
خشکسالی،	ریزگردها	و	…	بداند	و	این	مستلزم	تصمیمات	به	موقع	برای	خروج	از	این	
بحران	هاست.وی	گفت:	سیل	عملًا	در	چهار	تا	پنج	استان	آسیب	هایی	را	وارد	کرده	که	
می	توان	به	سرعت	آن	آسیب	ها	را	جبران	کرد	اما	در	سایر	استان	ها	خبر	از	یکسال	آبادانی	
و	سرسبزی	می	دهد.	می	توانیم	در	مورد	محصولات	استراتژیک	در	حوزه	کشاورزی،	
باغداری	و	باغبانی،	دامداری	و	مرغداری	یک	رکورد	عظیم	و	به	یادماندنی	را	بزنیم.	اگر	دولت	
بی	تصمیمی	و	بدتصمیمی	و	دیرتصمیمی	را	کنار	بگذارد	و	یک	تحرک	تازه	به	خود	بدهد،	

می	تواند	تهدیدات	سیل	را	به	فرصت	های	بی	نظیری	می	تبدیل	کند.
وی	افزود:	یک	مدیریت	جهادی	و	مسئولانه	می	تواند	ما	را	به	اهداف	خود	برساند.	رقابت	
های	کور	سیاسی	و	بی	حاصل	را	باید	کنار	گذاشت	و	همه	در	کنار	هم	باید	سرعت	در	
رقابت	برای	رونق	تولید	را	بالا	ببرند.	بخشی	از	مبارزه	با	توطئه	های	آمریکا	در	همین	زمینه	

رونق	تولید	تعریف	می	شود.

محمد جواد ظریف: 

اروپایی ها بهانه ای شروع کار اینستکس ندارند

دبیرکل حزب مؤتلفه اسلامی: 

حماقت ترامپ باعث تشدید اتحاد ملی شد 

اخبــار یادداشت

خبــر

نایب	رییس	اول	مجلس	شورای	اسلامی	خواستار	بسیج	مردم	برای	کمک	به	
بازسازی	مناطق	سیل	زده	شد	و	گفت:	مشکلات	با	بسیج	و	کمک	های	مردمی	حل	

می	شود.	
مسعود	پزشکیان«	که	ریاست	ساعاتی	از	جلسه	علنی	روز	یکشنبه	مجلس	شورای	
اسلامی	را	برعهده	داشت	پس	از	ارائه	گزارش	وزیران	کشور،	راه	و	شهرسازی،	جهاد	
کشاورزی	و	نیرو	و	مسوولان	دولتی	و	نمایندگان	مجلس	درمورد	سیل	اخیر	اظهارداشت:	
بارندگی	نعمت	خدا	است	که	بسیاری	از	مشکلات	آبی	کشور	را	حل	کرده	ولی	سیلاب	
ها	و	تخریب	های	ایجاد	شده	هزینه	سنگینی	برای	مردم	و	کشور	به	وجود	آورده	است.
وی	درمورد	ساختار	مدیریت	بحران	اظهار	داشت:	لایحه	جدیدی	برای	تغییر	ساختار	
مدیریت	بحران	در	مجلس	مصوب	شده	که	این	لایحه	به	شورای	نگهبان	ارجاع	شد	و	
بر	اساس	این	لایحه	شورای	عالی	بحران	به	ریاست	رییس	جمهوری	تشکیل	می	شود.

وی	اظهار	امیدواری	کرد	که	با	تایید	این	لایحه	بسیاری	از	مشکلات	حل	شود.
پزشکیان	یادآور	شد:	وزیران	در	جلسه	امروز	مجلس	تاکید	داشتند	که	در	صیانت	از	
جنگل	ها،	آبخیزداری	و	دامداری	مشکلاتی	وجود	دارد	که	باید	برای	حل	آن	کار	جدی	
شود.وی	گفت:	وزارت	نیرو	در	خصوص	لایروبی	رودخانه	ها،	زه	کشی	در	برخی	از	استان	
ها،	جلوگیری	از	ساخت	و	ساز	در	بستر	رودخانه	ها	و	تکمیل	سدها	باید	جدیت	داشته	

باشد،	همچنین	سازمان	هواشناسی	نیاز	به	تکمیل	تجهیزات	دارد.نماینده	مردم	تبریز	در	
مجلس	ادامه	داد:	اسکان	دائم	افراد	در	مناطق	سیل	زده	با	مشکل	مواجه	است،	خسارت	
های	زیادی	به	مردم	وارد	شده	که	برای	حل	این	مشکلات	نیاز	به	پول	و	هزینه	است.
پزشکیان	تصریح	کرد:	وضعیت	در	حالت	اورژانسی	است	همه	امروز	می	گویند	این	کار	
ها	را	انجام	می	دهیم	باید	دید	دو	هفته	دیگر	که	تب	و	تاب	بخوابد	باز	هم	کارها	را	دنبال	
می	کنند.وی	افزود:	بدون	مشارکت	و	بسیجی	مردم	امکان	این	که	دولت	و	مجلس	
بتوانند	پاسخ	مشکلات	را	بدهند	نیست،	وزارت	کشور	باید	نهادهای	مردمی،	بسیج	و	
تمام	سازمان	های	مردم	نهاد	مختلف	کشور	و	هیات	های	مذهبی	و	انجمن	ها	را	بسیج	
کند	این	گونه	است	که	به	موفقیت	می	رسد.وی	تصریح	کرد:	هم	اکنون	فقط	پول	و	
کمک	ها	را	به	دو	حساب	هلال	احمر	و	کمیته	امداد	واریز	می	کنند،	چرا	کسی	می	
خواهد	تنهایی	پولی	بگذارد	و	منطقه	ای	را	درست	کند،جلویش	را	می	گیرند،	بگذارید	
مردم	بروند	و	کمک	کنند.	نایب	رییس	اول	مجلس	تاکید	کرد:	مردم	را	از	حضور	در	
مناطق	محروم	نکنیم،	همه	را	به	صحنه	بکشانیم،	تنها	راه	پاسخگویی	مشارکت	مردم	
است	در	مورد	منابع	نیز	دولت،	مرکز	پژوهش	های	مجلس	نیز	طرح	یا	لایحه	بیاورند	تا	
خسارت	های	ایجاد	شده	جبران	شود.پزشکیان	از	رهبر	معظم	انقلاب،	سپاه	،	ارتش	،	

هلال	احمر،	بسیج،	صدا	و	سیما	و	دولت	قدردانی	کرد.

مسعود پزشکیان: 

مشکلات با بسیج مردمی حل می شود 

سخنگوی	کمیسیون	عمران	مجلس	شورای	اسلامی	
گفت:	سیل	اخیر	از	نظر	علمی	قابل	پیش	بینی	بود	و	با	
برنامه	ریزی	های	متناسب	می	توانستیم	از	میزان	خسارات	

وارده	آن	کم	کنیم.
»صدیف	بدری«	در	جلسه	علنی	دیروز	مجلس		گزارش	
کمیسیون	عمران	مجلس	شورای	اسلامی	در	مورد	شرایط	
مناطق	سیل	زده	کشور	را	قرائت	کرد	و	اظهار	داشت:	رییس	
این	کمیسیون	شخصا	در	استان	های	ایلام،	لرستان	و	
خوزستان	با	تشکیل	جلسات	مستمر	موضوع	را	بررسی	کرد	
که	البته	این	جلسات	و	بازدیدها	ادامه	دارد.وی	خاطرنشان	
کرد:	سال	آبی	۹7-۹۸	بر	خلاف	سال	آبی	قبل	یکی	از	

پربارش	ترین	سال	ها	از	نظر	بارش	است،	از	نظر	آمار	بارش	
های	اخیر	در	طول	آماری	ثبت	شده	بی	سابقه	است.وی	
گفت:	بررسی	ها	نشان	می	دهد	میزان	بارندگی	های	کشور	
در	سال	آبی	جاری	بیش	از	سال	آبی	قبل	و	۴6	درصد	بیش	
از	5۰	ساله	قبل	بوده	است،	نکته	این	است	که	از	نظر	علمی	
و	دانش	موجود	قابل	پیش	بینی	بود	و	با	برنامه	ریزی	مناسب	
می	توانستیم	از	توسعه	خسارات	وارده	جلوگیری	کنیم	البته	
ریشه	یابی	این	مسائل	ما	را	متوجه	سوءبرنامه	ریزی	ها	در	
دوره	های	مدیریتی	قبل	تاکنون	می	کند	و	قطعا	وجود	
اشکالاتی	از	قبل	تاکنون	خسارت	بار	بوده	است.نماینده	مردم	
اردبیل	در	مجلس	با	بیان	این	که	سه	وزارتخانه	راه،	نیرو	و	

کشور	و	سازمان	هواشناسی	در	هشدار	و	پیش	بینی	سیل	
دارای	مسوولیت	اساسی	هستند،	گفت:	در	وقوع	سیل	های	
اخیر	عوامل	جغرافیایی	نیز	تاثیرگذار	بوده	است.بدری	ادامه	
داد:	عدم	لایروبی	رودخانه	ها	از	عوامل	تشدید	خسارات	سیل	
آق	قلا	در	گلستان	است،	عدم	وجود	شبکه	جمع	آوری	آب	
های	سطحی	و	عدم	انجام	وظایف	مجموعه	وزارت	کشور	
در	ایمن	سازی	مسیرهای	عبوری	از	سکونتگاه	ها	از	دلایل	
افزایش	خسارت	هاست.وی	با	بیان	این	که	عدم	وجود	شبکه	
جمع	آوری	آب	های	سطحی	از	دلایل	اصلی	افزایش	خسارت	
است	اظهار	داشت:	مجلس	برای	حفظ	حریم	و	بستر	

رودخانه	ها	و	مسیل	ها	قوانینی	تدوین	کرده	است.	

وزیر	کشور	میزان	خسارات	سیل	اخیر	را	بین	3۰	تا	35	
هزار	میلیارد	تومان	برآورد	کرد	و	گفت:	25	استان	و	بیش	
از	چهار	هزار	و	۴۰۰	روستا	در	کشور	درگیر	سیل	شدند.

سیل	اخیر	در	کشور،	میزان	خسارات	وارده	و	چگونگی	
امدادرسانی	به	سیل	زدگان	در	جلسه	علنی	روز		یکشنبه		
مجلس	با	حضور	وزیران	نیرو،	جهاد	کشاورزی	،	راه	و	
شهرسازی،	کشور	،	رییس	سازمان	هواشناسی	و	رییس	

سازمان	امداد	و	نجات	مورد	بحث	و	بررسی	قرار	گرفت.
»عبدالرضا	رحمانی	فضلی«	در	جلسه	علنی	دیروز	
مجلس	شورای	اسلامی	با	ارایه	گزارشی	از	میزان	خسارات	
سیل	اظهارداشت:	این	سیل	بی	نظیر	بود	و	منجر	شد	که	
25	استان	درگیر	مشکلات	بسیار	از	جمله	آب	گرفتگی،	
تخریب	منازل،	واحد	های	تولیدی،	پل	ها	و	جاده	ها	و	

خسارت	های	بسیاری	دیگری	شوند.
وی	با	افزود:	با	توجه	به	اقدامات	پیشگیرانه	کاهش	
خسارت	های	جانی	را	به	عنوان	نخستین	هدف	قرار	دهیم	
و	با	جابجایی	جمعیت	در	بیش	از	25۰	روستا	و	بخش	
هایی	از	شهرها	خسارت	های	جانی	را	به	حداقل	رسانیدم.
وزیر	کشور	با	بیان	این	که	سیلی	که	امسال	در	کشور	
رخ	داد	مربوط	به	دوره	های	2۰۰	تا	25۰	ساله	است،	
گفت:	سیلی	با	این	عظمت	می	توانست	خسارت	های	
انسانی	بسیاری	داشته	باشد	که	با	لطف	خداوند	و	تلاش	
دستگاه	ها	و	کمک	مردم	توانستیم	خسارت	های	جانی	را	

به	حداقل	برسانیم.
رحمانی	فضلی	توضیح	داد:	بر	اثر	جاری	شدن	سیل،	

حجم	عبور	رودخانه	کرخه	از	هزار	متر	مکعب	در	ثانیه	
به	2۰	هزار	متر	مکعب	در	ثانیه،	گرگان	رود	از	12۰	متر	
مکعب	در	ثانیه	به	۸۰۰	مترمکعب	در	ثانیه،	معمولان	از	
۸۰۰متر	مکعب	در	ثانیه	به	2	هزار	و	5۰۰	متر	مکعب	در	
ثانیه	و	پلدختر	از	2	هزار	و	5۰۰	متر	مکعب	به	پنج	هزار	

متر	مکعب	در	ثانیه	رسید.
وی	ادامه	داد:	همه	اینها	خارج	از	ظرفیت	های	رودخانه	
ها	بودند	که	حجم	آنها	نیز	به	خاطر	رسوب	گیری	کاهش	

پیدا	کرد	و	آب	به	سمت	منازل	سرازیر	شد.
وزیر	کشور	با	تشکر	از	نیروهای	نظامی	و	انتظامی	گفت:	
این	نیروها	از	دقایق	نخست	برای	امداد	رسانی	پای	کار	

بودند	و	ما	را	یاری	دادند.
رحمانی	فضلی	هماهنگی	بین	دستگاه	ها	را	مطلوب	
دانست	و	گفت:	در	سیل	امسال	از	امکانات	بخش	خصوصی	

نیز	برای	امداد	رسانی	به	سیل	زدگان	استفاده	کردیم.
وی	با	بیان	این	که	بیشترین	حجم	خسارت	به	استان	
خوزستان	بود،	ادامه	داد:	در	این	استان	سیل	برهایی	داریم	
که	می	توانستند	بین	7۰۰	تا	۸۰۰	هزار	متر	مکعب	را	عبور	
دهند	که	به	دلایل	مختلف	از	جمله	تصرف	و	عدم	لایروبی	

کارایی	نداشتند.
وزیر	کشور	با	یادآوری	این	که	در	سیل	اخیر	با	ضعف	
تجهیزات	روبه	رو	بودیم،	یادآور	شد:	سیل	نشان	داد	که	
نسبت	به	اخطارها	و	هشدارها	باید	حداکثر	ملاحظه	را	
داشته	باشیم؛	جدیت	مقابله	با	سیل	و	پیشگیری	از	سیل	تا	

پایان	اردیبهشت	ماه	۹۸	حفظ	شود.

رحمانی	فضلی	ادامه	داد:	با	توجه	به	دستور	رییس	
جمهوری	و	تاکیید	رهبر	معظم	انقلاب،	موضوع	بازسازی	
و	تامین	خسارت	ها	که	اصلی	ترین	دغدغه	مردم	باید	با	

جدیت	دنبال	شود.
حمایت  نیازمند  ها،  خسارت  جبران  برای   *

مجلس هستیم
وی	به	نزدیکی	فصل	گرما	اشاره	کرد	و	گفت:	زندگی	
زیر	چادرها	برای	مردم	سخت	است،	باید	بتوانیم	هرچه	
سریع	تر	خسارت	ها	را	جبران	کنیم؛	دولت	این	موضوع	را	
بر	عهده	وزارت	کشور	گذاشته	و	همه	را	موظف	کرده	است	
که	این	موضوع	را	پیگیری	کنند.وزیر	کشور	با	بیان	این	که	
نیازمند	حمایت	مجلس	برای	جبران	خسارت	ها	هستیم،	
گفت:	هواشناسی	باوجود	برخورداری	از	نیروهای	ورزیده	
باید	به	خوبی	تجهیز	شود؛	بدون	شک	میزان	خسارت	
هایی	که	پس	وقوع	حادثه	باید	پرداخت	کنیم	بیش	از	هزار	

برابر	هزینه	های	پیشگیری	است.
رحمانی	فضلی	تاکید	کرد:	باید	رسیدگی	به	طرح	های	
آبخیزداری،	طرح	های	نیمه	تمام	و	کشت	های	بی	قاعده	
را	در	دستور	کار	داشته	باشیم	و	با	همکاری	قوای	مقننه	و	

قضاییه	در	این	زمینه	اقدام	کنیم.
رحمانی	فضلی	به	ارائه	خدمات	بهداشتی	و	امنیتی	
خوزستان،	 های	 استان	 در	 اظهارداشت:	 و	 کرد	 اشاره	
گلستان،	لرستان	و	دیگر	نقاط	سیل	زده	آمار	جرائمی	
همچون	سرقت	از	زمان	های	مشابه	پایین	تر	است	که	

نشان	از	تلاش	نیروهای	نظامی	در	چندین	جبهه	دارد.

سخنگوی کمیسیون عمران مجلس:

سیل اخیر از نظر علمی قابل پیش بینی بود

وزیر کشور اعلام کرد

خسارت 35 هزار میلیارد تومانی سیل 

علی حیدری



3 دوشنبه -بیست وششم فروردین ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4782

نتایج شگفت انگیز مصرف روزانه پیاز

هنگام خرد کردن پیاز خام اشک انسان بی اختیار جاری می شود، اما این ماده غذایی 
میزبان فواید سلامت جالب توجه ای است.پیاز محصولی متنوع بوده و هزاران سال است 
که در آشپزی کاربرد دارد. اما مصرف روزانه پیاز می تواند فواید سلامت شگفت انگیزی را 

نیز ارائه کند که در ادامه با برخی از آنها بیشتر آشنا می شویم.
تقویت سلامت قلبی عروقی

پیاز محصولی بسیار مغذی و حاوی ویتامین C، فیبر، اسید فولیک، کلسیم و آهن 
است. اما آنچه پیاز را خاص می سازد، آنتی اکسیدانی به نام کوئرستین است که روند 

آسیب اکسیداتیو به سلول ها و بافت های بدن را کند می سازد.
زمانی که موضوع سلامت قلب مطرح می شود، کوئرستین موجود در پیاز به حفظ 
فشار خون سالم و انعطاف پذیری و نرمی سرخرگ ها کمک می کند. همچنین، به نظر 
می رسد که کوئرستین به کاهش سطوح کلسترول بد )LDL( در افرادی که با خطر 
اختلالات قلبی عروقی مواجه هستند، کمک می کند. این فواید در کنار هم نقش 

چشمگیری در حفظ سلامت قلب ایفا می کنند.
کاهش خطر سرطان

مصرف منظم پیاز می تواند به نابودی مواد سرطان زایی که از رژیم غذایی خود دریافت 
می کنیم، کمک کند. به طور خاص، ترکیبات ارگانوسولفور از متابولیز شدن عوامل 
سرطان زا به روشی خطرناک پیشگیری می کنند. نتایج یک مطالعه نشان داد که ترکیب 
پیاز با زردچوبه اثری هم نیروزا دارد که توانایی سرطان برای بقا در روده را کاهش داده و به 

طور قابل توجهی خطرسرطان روده بزرگ را کاهش می دهد.
حتی مصرف متوسط پیاز نیز می تواند برخی فواید سلامت را ارائه کند، اما به گفته 
پژوهشگران هرچه مصرف این ماده غذایی بیشتر باشد، بهتر است. سیر نیز می تواند 
نتایجی مشابه را رقم بزند، از این رو، به جای مصرف مقدار زیادی پیاز به تنهایی، می 

توانید این دو ماده غذایی را در وعده های غذایی خود استفاده کنید.
کاهش خطر مسمومیت غذایی

شاید شنیده باشید که پیاز برش خورده مستعد جذب و رشد باکتری است. اما باید 
توجه داشت که این ماده غذایی حاوی ترکیبات ضد باکتری است. آبی که هنگام خرد 
کردن پیاز تولید می شود می تواند انواع مختلفی از میکروارگانیزم ها که به عنوان دلیل 

مسمومیت غذایی شناخته می شوند را نابود کرده یا رشد آنها را بسیار کند سازد.
از این رو، مصرف پیاز به همراه وعده های غذایی به معنای کاهش احتمال بیماری 
است. درباره نگهداری از پیاز خرد شده باقیمانده نیز نگران نباشید. در صورت نگهداری 

مناسب در یخچال، مصرف آنها برای حدود هفت روز مشکلی ایجاد نمی کند.
تقویت عملکرد سیستم ایمنی

کوئرستین برای مقابله با ترکیبات التهابی نیز مفید است. اما زمانی که موضوع عملکرد 
سیستم ایمنی مطرح می شود، کوئرستین موجود در پیاز به واسطه محتوای سلنیم این 
ماده غذایی قدرت بیشتری می یابد. سلنیم یک ماده معدنی است که تراکم بالایی در 
پیاز دارد. سلنیم به کاهش التهاب و تحریک عملکرد سیستم ایمنی کمک کرده، در 

شرایطی که از واکنش ایمنی بیش از حد نیز پیشگیری می کند.
سلول های که با کمبود سلنیم مواجه هستند، سریع تر پیر می شوند و تکثیر آنها 
ناکارآمد صورت می گیرد. التهاب یک واکنش ایمنی است که به منظور جداسازی منطقه 
صدمه دیده یا مریض از بافت سالم بدن شکل می گیرد، اما التهاب بیش از حد موجب 
شرایطی دردناک و خطرناک می شود. به نظر می رسد مصرف پیاز می تواند به حفظ 

تعادل عملکرد سیستم ایمنی کمک کند.
تسکین آلرژی

از آنجایی که کوئرستین ترکیبات آلرژی زا و التهابی را مسدود می کند، این ماده می 
تواند برای افرادی که از آلرژی های فصلی رنج می برند نیز بسیار مفید باشد. به جای 
استفاده از داروهای ضد حساسیت، مصرف پیاز را برای توقف تولید و ترشح هیستامین 

ها امتحان کنید.
هیستامین دلیل خارش چشم ها، احساس خراشیدگی در گلو، و آبریزش بینی مرتبط 
با آلرژی های فصلی محسوب می شود. اگر بو و طعم پیاز را نمی توانید تحمل کنید، 

مکمل های کوئرستین نیز در دسترس هستند.
کاهش خطر دیابت

مصرف پیاز می تواند مقدار انسولین موجود در بدن انسان پس از یک وعده غذایی 
را افزایش دهد. انسولین برای پردازش قند موجود در غذا ضروری است و آلیل پروپیل 
دی سولفید موجود در پیاز می تواند انسولین آزاد بیشتری را برای مدیریت سطوح قند 

خون باقی بگذارد.
دیابت نوع 2 زمانی رخ می دهد که انسولین در پردازش گلوکز ناکارآمد عمل می کند. با 
مصرف منظم پیاز می توان از در دسترس بودن انسولین به میزان کافی اطمینان حاصل 
کرد. این در شرایطی است که همچنان باید بر میزان مصرف قند خود نیز توجه داشته 

باشید.
کاهش خطر لخته های خون

زمانی که با یک بریدگی یا زخم باز مواجه هستیم، به لخته شدن خون برای توقف 
خونریزی نیاز داریم، اما لخته های خون که در سیاهرگ ها یا سرخرگ ها تشکیل می 
شوند می توانند جریان خون را مسدود کرده و حتی مرگبار باشند. پیاز حاوی ترکیبی به 
نام روتین )Rutin( است که در آزمایش هایی با حضور سوژه های حیوانی توانایی خود 

برای پیشگیری از تشکیل لخته های خون را نشان داده است.
لخته های خونی که در سرخرگ ها تشکیل می شوند سرشار از پلاکت بوده، در 
شرایطی که لخته های خون تشکیل شده در سیاهرگ ها سرشار از فیبرین هستند. به 
نظر می رسد روتین قادر است به هر دو نوع لخته خون حمله کند. در شرایطی که به 
مطالعات انسانی بیشتری نیاز است، اما روتین ممکن است در آینده ای نزدیک برای 

تولید دارویی ارزان برای مقابله با لخته های خون استفاده شود.
بهبود خواب و خلق و خو

هموسیستئین، اسید آمینه ای است که توسط بدن برای شکستن پروتئین ها تولید می 
شود. مقدار بیش از حد آن در تولید هورمون های سروتونین، دوپامین، و نوراپی نفرین 
اختلال ایجاد می کند که هر سه در پایداری خلق و خو، احساسات خوب، خواب، و 
اشتها نقش دارند. پیاز سرشار از فولات است که از انباشت هموسیستئین پیشگیری می 
کند. از این رو، مصرف فولات به میزان کافی برای کاهش خطر ابتلا و شدت افسردگی 
کلیدی است. کمبود فولات می تواند موجب خستگی و مشکلات رشد شود که با خواب 
ضعیف هرچه بیشتر تشدید می شوند. اگر به بو و طعم پیاز علاقه ای ندارید، همچنان 
می توانید با مصرف پیاز پخته از فواید سلامت این ماده غذایی بهره مند شوید. اگرچه 

حرارت فواید سلامت پیاز را کاهش می دهد، اما به طور کامل از بین نمی برد.

آیا تماشای زیاد تلویزیون منجر به زوال عقل 
می شود؟

متخصصان علوم پزشکی در انگلیس و آلمان نسبت به تماشای روزانه و طولانی مدت 
تلویزیون به ویژه به سالمندان هشدار می دهند.

بررسی ها نشان می دهد که حتی استفاده از اینترنت به اندازه تماشای تلویزیون تاثیر 
منفی بر حافظه نمی گذارد.

بیماری  و  تلویزیون  تماشای  رابطه  درباره  آلمان  نورولوژی )عصب شناسی(  جامعه 
دمانس )زوال عقل( تحقیق می کند.

این مؤسسه تخصصی در موضع گیری خود نسبت به نتایج تحقیقی که در همین 
زمینه در انگلیس صورت گرفته به این جمع بندی می رسد: تحقیقات نشان می دهند که 
بیماری دمانسی که بر اثر تماشای زیاد تلویزیون پدید می آید می تواند نشانه های خاصی 

داشته باشد.
گروهی از متخصصان انگلیسی برای چندین سال رفتار هزاران نفر از افراد بالای ۵۰ 

سال را هنگام تماشای تلویزیون زیر نظر گرفته و بررسی کردند.
آن ها به این نتیجه رسیدند که افرادی که بیش از سه ساعت و نیم در روز تلویزیون تماشا 
می کنند حافظه کلامی یا گفتاری )verbal memory( ضعیف تری نسبت به دیگران 

دارند. این حافظه برای اطلاعاتی است که با واژه ها یا نقل قول ها بیان می شوند.
به گفته متخصصان جامعه نورولوژی آلمان، ضعیف تر بودن حافظه کلامی افراد یاد 

شده ربطی به کمبود حرکت یا دیگر خصوصیات ندارد.
مطالعات دیگر نیز نشان داده اند که حتی استفاده از اینترنت به اندازه تماشای تلویزیون 
تاثیر منفی بر حافظه نمی گذارد. احتمالا چون تماشا کردن تلویزیون نسبت به گشتن در 

اینترنت حالت منفعل تری دارد.
تلویزیون نگاه می کنند.  از سه ساعت  به طور متوسط روزانه بیش  آلمان مردم  در 
پژوهش متخصصان انگلیسی همچنین نشان داده که افراد بیکار بیشتر تلویزیون تماشا 
می کنند. همچنین شمار زنان و نیز کسانی که سطح تحصیلات پایین تری دارند یا به 
لحاظ اجتماعی در انزوا هستند در میان کسانی که روزانه به مدت طولانی تلویزیون نگاه 

می کنند بیشتر است.
بنابر گزارش دویچه وله، از همین روست که جامعه نورولوژی آلمان توصیه می کند که به 
خصوص افراد مسن تر برای آنکه به لحاظ روحی سالم بمانند باید از تماشای طولانی مدت 

تلویزیون خودداری کنند.

علمی و سلامت 

وقتیبادگلوخطرناکمیشود

اینفوگرافی:   محسن عبداللهی *

همه ی ما می دانیم که اگر زیاد غذا بخوریم، با عجله بخوریم و یا نوشابه ی گازدار زیاد بنوشیم احتمالًا دچار آروغ زدن می شویم تا هوای اضافی درون معده را دفع کنیم. برخی از افراد، مخصوصاً خانم ها، معمولًا وانمود 
می کنند که هرگز آروغ نمی زنند؛ اما باید این واقعیت را بپذیرید که همه ی ما گاهی دچار بادگلو می شویم. بله درست است که ناخوشایند است اما کاملًا طبیعی است. آروغ زدن هم مانند سایر عملکردهای طبیعی بدن 
مانند باد شکم، ادرار کردن و مدفوع کردن چیزی نیست که بابت آن شرمنده باشیم؛ اما گاهی لازم است نسبت به آن کمی حساس تر و دقیق تر بشویم و به جای اینکه نادیده اش بگیریم و سعی کنیم وانمود کنیم وجود 
ندارند، باید علت را پیدا کنیم. پزشکان می گویند آروغ زدن می تواند علامت بدن باشد که سعی دارد به شما بگوید چیزی در بدنتان درست نیست و مشکلی در سلامتی تان وجود دارد. مطلب زیر را بخوانید تا در مورد 

زنگ هشدار این عملکرد بدن بیشتر بدانید. 

ندارند  خطرناکی  علت  شما  آروغ های  که  شدید  مطمئن  اگر 
یا ناشی از مشکل خاصی در سلامتی تان نیستند، می توانید با 

رعایت نکات زیر از آروغ زدن هایتان کم کنید:
* شیوه ی خوردن و نوشیدنتان را تغییر دهید؛ آهسته تر غذا 
بخورید، هنگام جویدن غذا حرف نزنید، با نی ننوشید و غذای 

کمتری در دهان بگذارید.
* بعد از غذا چای زنجبیل بنوشید. زنجبیل موجب تسکین 
مری  به  معده  اسید  بازگشت  از  و  شده  گوارشی  ناراحتی های 

جلوگیری می کند.
* جویدن دانه های رازیانه بعد از وعده های غذایی نیز از دیگر 
راهکارهای کمک کننده است. این ماده ی غذایی موجب خروج 

گاز از روده ها و هضم بهتر غذا می شود.
برای  مفید  گزینه های  از  دیگر  یکی  بابونه  چای  نوشیدن   *

پیشگیری از ریفلاکس اسید معده است.
* رژیم غذایی تان را اصلاح کنید؛ نوشابه های گازدار ننوشید. 
دی اکسید کربن می تواند موجب نفخ و آروغ شود، آدامس نجوید 
و آبنبات سفت نخورید چون باعث می شوند بیشتر از حد نرمال 
هوا ببلعید، کمتر غذای نشاسته دار، قندی و یا فیبردار مصرف 
کنید زیرا نفاخ هستند مانند حبوبات، بروکلی، پیاز، کلم برگ، نان 

سبوس دار و موز.
باعث  از مصرف غذاهایی که  * اگر عدم تحمل لاکتوز دارید 
سوزش معده می شوند،  مانند کافئین، گوجه فرنگی و مرکبات 

پرهیز کنید.
سیگار  هنگام  کنید؛  ایجاد  زندگی تان  سبک  در  تغییراتی   *
سیگار  ترک  بنابراین  می شود  بلعیده  زیادی  هوای  کشیدن، 

می تواند مشکل زیاد آروغ زدن را برطرف کند.
کاملًا  حتماً  می کنید  استفاده  مصنوعی  دندان های  از  اگر   *
اندازه باشند. چون دندان مصنوعی اگر خوب روی فکتان جا 

نیفتد باعث می شود هوای بیشتری هنگام غذا خوردن ببلعید.
موجب  زیاد  استرس  و  اضطراب  کنید؛  کم  را  استرستان   *
تنفس های تند و سطحی می شوند که این نیز عامل دیگری برای 
بلع هوای اضافی است؛ در نتیجه دچار سوزش معده و بادگلو 

خواهید شد.
* اگر گرفتگی بینی دارید از اسپری آب نمک یا ضد احتقان 
استفاده کنید. گرفتگی بینی و گرفتگی سینوس می تواند به 
دلیل سرماخوردگی، آلرژی و یا عفونت سینوس ها به وجود بیاید 

و شرایطی ایجاد کند که هوای زیادی ببلعید.
* بعد از غذا کمی پیاده روی کنید. فعالیت بدنی سبک به هضم 

بهتر غذا کمک می کند.
در نهایت این که

اگر فکر می کنید آروغ هایتان زیاد و خارج از حد طبیعی شده اند 
یا علائم گفته شده را دارید حتماً به پزشک مراجعه کنید.

سوزش  و  می زنید  آروغ  زیاد  اگر 
دچار  احتمالًا  پس  دارید  هم  دل  سر 
ریفلاکس اسید معده به مری هستید. 
معده  سوزش  از  جدی تر  ریفلاکس، 
است و موجب برگشتن اسید معده به 

مری، حلق و دهان می شود.

با  همراه  زدن  آروغ  که  زمانی 
مشکل در بلع غذا باشد معمولًا 
به معنی وجود انسدادی در مری 
است که پزشک باید آن را بررسی 

کند.

چیزی  نیز  تنهایی  به  استفراغ  معمولًا 
اما  است که بیشتر افراد را نگران می کند 
می تواند  باشد  زیاد  آروغ های  با  همراه  اگر 
ریفلاکس  هیاتال،  فتق  نشان دهنده ی 
اسید، اختلال گاستروپارسیس )تأخیر در 

تخلیه ی معده( و یا زخم معده باشد.

که  است  شدید  آن قدر  نفخ تان  اگر 
می تواند  شده  شکمتان  تورم  موجب 
باشد.  جدی تری  مشکل  علامت 
می تواند  زدن  آروغ  و  شکم  برآمدگی 
انسداد  تحمل،  عدم  یا  آلرژی  علامت 
جزئی روده، کیست تخمدان، فیبروم 

رحم و یا سایر بیماری ها باشد.

ناخواسته  وزن  کاهش  با  همراه  آروغ  اگر 
باشد یک زنگ خطر است. هر چند این حالت 
امکان  این  اما  باشد  التهاب  علامت  می تواند 
نیز وجود دارد که ناشی از یک عفونت، زخم، 

سرطان و یا افسردگی شدید باشد.

یا  اسهال  دچار  گاهی  افراد  همه ی 
یا  اسهال  اگر  اما  می شوند.  یبوست 
یبوست تان همراه با آروغ زدن بود، ممکن 
است علامت سندروم روده تحریک پذیر، 
بیماری سلیاک، بیماری کرون و یا کولیت 

زخمی باشد.

خروج  برای  بدن  شیوه ی  بادگلو،  یا  آروغ 
گوارشی  فوقانی  سیستم  از  اضافی  هوای 
است. بیشتر ما هنگام خوردن و آشامیدن، 
آدامس جویدن، نوشیدن نوشابه های گازدار، 
که  وقتی  یا  و  زدن  حرف  کشیدن،  سیگار 
اضافی  هوای  می خوریم،  غذا  عجله  با 
برای  جایی  معمولًا  زدن  آروغ  می بلعیم. 
نگرانی ندارد زیرا یک عملکرد طبیعی است 
و خودش متوقف می شود. هوای اضافی که 
می بلعیم معمولًا به معده نمی رسد بلکه در 

مری جمع می شود. 

شاید  می زنید  آروغ  مرتباً  مدت هاست  اگر 
باشد.  اضافی  بلعیدن هوای  از  فراتر  مشکلتان 
آروغ می تواند به مشکل گاستریت معده مربوط 
بشود که التهابی در مخاط معده است. افرادی 
که گاستریت دارند دچار علائمی چون شکم درد 

و سوزش معده نیز هستند.
باکتریومی به نام هلیکوباکتر پیلوری، شایع ترین 
باکتری ها  این  است.  گوارشی  زخم های  علت 
از مخاط موکوس معده عبور کرده و سلول های 
معده را نسبت به اسیدها حساس می کنند. در 
یا  و  مری  معده،  در  زخمی  است  ممکن  نهایت 
روده به وجود بیاید. زیاد آروغ زدن ممکن است 

یکی از علامت های این زخم باشد.

چه باید کرد؟

آروغ همراه با سوزش سر دل

آروغ همراه با مشکل بلع

آروغ همراه با استفراغ

آروغ همراه با نفخ شدید

آروغ همراه با کاهش وزن بی دلیل

آروغ همراه با یبوست یا اسهال

آروغ های مزمنچرا آروغ می زنیم؟

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
رای اصلاحی 

تعیین  قانون  موضوع  دوم  هیات  جلسه   1397/11/12 تاریخ 
کلاسه  پرونده  خصوص  در  تشکیل  زیر  کنندگان  امضاء  حضور  با  تکلیف 
139111443۰۰۰2۰1۵278 مربوط به آقای علی یعقوبلو موضوع رای شماره 
13976۰33۰۰۰2۰178۵2- 1397/۰7/12  اعلام می گردد مالک رسمی 
بنام آقای محمدرضا هندیانی آمده است که صحیح آن بصورت ابراهیم هندیانی 
است همچنین نام مالک رسمی برابر توضیحات شناسنامه از یعقوبلو به موسوی 
اصل صحیح است و بدیهی است بقیه مندرجات رای به قوت خود باقی می باشد 

رای اولیه و اصلاحی توامان قابلیت اجرا دارد .
 مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 
که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

-----------------------------------
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 

فاقد سند رسمی 
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 

وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر آراء شماره 13976۰331۰11۰۰18۵3 مورخ 1397/۰9/۰۵ و اصلاحی 
شماره 13976۰331۰11۰۰3۰13 مورخ 1397/12/12 هیات موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای 
محسن عزیزی موسی لو بشناسنامه شماره 23۵ صادره از کرج فرزند حسین در 
ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن به مساحت 14۰ مترمربع مفروز 
از پلاک شماره ۵221 فرعی از 17۰ اصلی واقع در البرز و با خریداری از آقایان 
محمدحسن نیکو منظر و محرمعلی حسنی و با مالکیت مالک اولیه خانم زینت 
ترابی تایید مینماید لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز 
آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد . م/98/69189/ف 
تاریخ انتشار نوبت اول : 1398/01/26 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1398/02/11 
محمدرضا صالحیان بهروز –
 کفیل اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج 
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هدایتی خطاب به دادگاه گفت: من اخلالگر نیستم بلکه 
یک بدهکار بانکی هستم. قهرمانی نماینده دادستان تهران  
همچنین در واکنش به این سخن هدایتی مبنی براینکه 
من مظلومم گفت: شما به مردم ظلم کردید و اموال مردم 
را به غارت بردید اگر مظلوم شما هستید وای به حال بقیه 

مظلومان.
قاضی اسدالله مسعودی مقام روز یکشنبه درششمین  
جلسه رسیدگی به پرونده هدایتی، با اعلام اینکه در جلسه 
گذشته، حسین هدایتی آخرین دفاع خود را مطرح کرده، 
از سید مهدی موسوی نژاد متهم ردیف دوم خواست تا برای 

آخرین دفاع پشت تریبون قرار گیرد.
هدایتی خواستار بیان مطالبی شد ولی قاضی گفت: شما 
پنج ساعت صحبت کردید و در جلسه قبل آخرین دفاع را 
از شما گرفتیم. سی دی شما ملاحظه شد و شما استنادات 

خود را ارائه دادید و یک لایحه را هم امروز آوردید.
وی تأکید کرد: وقتی به شما آخرین دفاع تفهیم شده فقط 

می توانید بگویید مطلب اضافه دارید.
بر این اساس، هدایتی درخواست کرد تا در پایان جلسه 

مطالبی را بیان کند.
مسعودی مقام به موسوی نژاد تذکر داد تا از تکرار مکررات 
و مطالبی که قبلا بیان شده خودداری کند و فقط به دفاع 

از خود بپردازد.
موسوی نژاد به بیان مطالبی درباره اتهام های هدایتی 
پرداخت و گفت: شما برخلاف قانون عمل کردید و باید 
در خصوص 2 هزار میلیارد تومانی که از سال 92 تاکنون با 
لحاظ شاخص تورم کالاهای سرمایه ای مانند دلار، مسکن و 

خودرو ایجاد شده است، پاسخگو باشید.
وقتی موسوی نژاد از هدایتی به عنوان مصداق بازیکن 
خائن یاد کرد، رئیس دادگاه به او تذکر داد و گفت: توهین 
نکنید 'خائن' توهین است. شما در چارچوب اتهامات خود 

دفاع کنید.
قاضی مسعودی مقام افزود: شما نمی توانید اقدامات 
خودتان را توجیه کنید و بگویید چه میزان مداخله داشتید. 
شما باید آخرین دفاع را داشته باشید نه اینکه با نفی دیگران 

خود را اثبات کنید.
* اعتراض پیاپی قاضی به مطالب تکراری متهم

موسوی  نژاد با ارائه توضیحاتی درباره کارشناسی های 
نظارت  از  »کارسان«  و  »لیان«  های  طرح  در  شده  انجام 
شهرداری جهرم سخن گفت و افزود: این کارشناسی ها 

توصیفی بوده و به منظور گران نمایی صورت نگرفته است.
قاضی مسعودی مقام با تذکر به موسوی نژاد که 'دوباره 
مطالب تکراری را بیان می کند'، از او درباره ذینفع بودن 

شهرداری جهرم در پرونده سوال کرد.
مسعودی مقام گفت: کارشناسی ها تعارض دارد و شما 
به جای بیان مطالب تکراری، نکات مهم را به صورت کوتاه 

بیان کنید.
* چرا هدایتی را همراهی کردید؟

موسوی نژاد دوباره به بیان مطالبی درباره کارشناسی ها و 
نقش هدایتی در اخذ تسهیلات و اتهامات وارد شده از سوی 
هدایتی به منظور تشویش ذهن دادگاه پرداخت و رئیس 
دادگاه به او گفت: بخشی از 9۳ میلیارد تومان نزد شماست 
که بابت تملک است. اگر شما این همه اطلاعات از هدایتی 

داشتید چرا او را همراهی کردید؟
قاضی افزود: شما در پرونده دیگری نیز به عنوان متهم 
احضار شدید و آنجا نیز همین عملکرد را دارید. به کار بردن 
مفاهیمی مانند 'تاراج' اشکالی ندارد ولی بخشی از همین 

وجوه نزد شماست.
متهم گفت: من ملکم را به هدایتی فروختم و ثمن معامله را 

گرفتم و آمادگی دارم املاکم را پس بگیرم.
برمی  را  پول  قاضی مسعودی مقام گفت: شما گفتید 
گردانید و با همکاری همسرتان که خارج از کشور است این 

کار را انجام می دهید. عملیات بانکی شما نشانگر آن است 
که همه اطلاعات را داشتید. 

* آخرین دفاعیات
قاضی دادگاه هدایتی خطاب به متهم ردیف دوم افزود: 
شما از خودتان دفاع کنید. شما به اخلال در نظام اقتصادی 
کشور متهم هستید و طی ۴ تا ۵ ساعت همه این مطالب 
مانند ارزش ملک جهرم، کتک زدن و مسائلی از این قبیل را 
بیان کرده اید. آخرین دفاع برای بیان نکات کلیدی است که 

ممکن است آن نکات را قبلا نگفته باشید.
مسعودی مقام افزود: ما رفتارهای شما را ارزیابی می کنیم 
و نه صرف اظهارات شما را. شما در اینجا باید درباره 9۳ 
میلیارد تومان وجوه ناشی از عملکرد خودتان که با همکاری 

هدایتی صورت گرفته توضیح  دهید.
موسوی نژاد گفت: انتساب جرم اخلال در نظام اقتصادی، 
به دلیل فروش املاک خودم فاقد وجاهت قانونی و شرعی 
است. چون برای بقیه ثمن املاک فروخته شده بود و عنصر 

مادی جرم اختلال محقق نشده است.
تخلفات  از  اینجانب  اطلاع  عدم  به  توجه  با  افزود:  وی 
هدایتی و متولیان بانک سرمایه و صندوق فرهنگیان در پنج 
سال گذشته انتساب اتهام مشارکت به اینجانب خلاف قانون 

است.
* ویلا یا شعبه ای از بانک سرمایه؟

این متهم نکاتی را درباره پروژه های کارسان و لیان گفت و 
قاضی دادگاه به او تذکر داد که به جای خواندن مطالب از 

روی متن، به صورت مختصر توضیح دهد.
وی افزود: شما گفتید که به ویلا می رفتید. شما می گویید 
به بانک سرمایه رفتم. بیان این مطالب چه لزومی دارد؟ شما 

از ملاقات های خود بگویید.
قاضی با اشاره به ارتباط متهم با بخشایش مدیرعامل سابق 
بانک سرمایه گفت: حکم بخشایش صادر شده و طرح این 

مطالب فایده ای هم ندارد.
مسعودی مقام افزود: شاید بگویید بخشایش با شما ارتباط 
کاری داشته است ولی مسئولان بانک ها در ویلاها و خانه 
ها چه می کنند مگر در محل کار خود نمی توانند جلسه 

بگذارند؟
وی خطاب به متهم اظهار داشت: آیا ویلای شما شعبه ای 
از بانک سرمایه است؟ چرا زیرزمینی در کشور عمل می کنید 
که کشور دچار فساد شود؟ مراودات شما قبل از دریافت 

تسهیلات با بخشایش بوده است.
متهم گفت: هشت ماه بعد از ارائه تسهیلات هدایتی، 

بحث فروش املاک من پیش آمد.
قاضی اظهار داشت: این توضیحات تاثیری در وضعیت 

شما ندارد.
متهم گفت: به ما گفتند این مطالب را بیان کنید.

که  داد  پاسخ  متهم  و  گفته  کسی  چه  پرسید:  قاضی 
کردند.  بی جا  ایشان  گفت:  قاضی  و  گفته  بخشایش 
بخشایش پیغام هم فرستاده درحالی که او خودش متهم 

است و محکوم هم شده است.
* شما شاکی هستید یا نماینده دادستان؟

در  ویرگول  یک  از  هدایتی  اینکه  بیان  با  نژاد  موسوی 
کیفرخواست سوءاستفاده کرده است، با اعتراض قاضی 

روبه رو شد.
مسعودی مقام به او گفت 'شما شاکی هستید یا نماینده 
صفحه  یک  از  هدایتی  گفت:  موسوی نژاد  و  دادستان؟' 

کیفرخواست او و ویرگول آن سوء استفاده کرده است.
گیرنده  تسهیلات  بگویید  شما  داشت:  اظهار  قاضی 
هستید یا نه و استنادات خود را ارائه کنید. شما به قدری 
سند و کاغذ دارید و تکرار مکررات می کنید که من آن را 
حفظ هستم از قیمت گذاری پروژه ها تا کارشناسی و سایر 

مسائل. بخشی از دفاعیات شما نفی دیگران است.
وی افزود: ما بیش از ۳۰۰ ساعت این پرونده را بررسی 

کردیم. ادعاهای شما را مورد بررسی قرار دادیم. شما قرار بود 
گردش مالی خود را قبل از دریافت تسهیلات اعلام کنید.

متهم گفت گردش مالی من در شعبه نیاوران بانک اقتصاد 
نوین و شعبه مرکزی شیراز بانک مهر اقتصاد است. قاضی 
پروژه داشتید؟ شما چگونه یک دفعه  او پرسید: چند  از 
پیدایتان می شود و می گویید ده ها پروژه دارید؟ ارزش این 
پروژه ها چیست؟ شما به عنوان فعال اقتصادی و سازنده چه 

کارهایی انجام داده اید؟
هدایتی :قول می دهم تا قبل از صدور رأی تسویه 

حساب نقدی کنم
متهم هدایتی در ادامه دفاعیات خود گفت: چرا بانک در 
مورد ملکی که ترهین شده است کوتاهی کرده و اجراییه 
صادر نکرده است!؟ چرا در پروژه کارسان و لیان یک نامه به 
ثبت جهرم ارسال نشده است!؟ من قول می دهم تا قبل از 

صدور رأی انشاالله تسویه حساب نقدی کنم.
وی به ایرادات شکلی پرونده اشاره کرد و قاضی در پاسخ 
تصریح کرد: امروز قرار است آرا بانک سرمایه منتشر شود و 

در آن به تمام موارد و صلاحیت ها پاسخ داده شده است.
شرکت ها  بودن  صوری  موضوع  مورد  در  هدایتی  متهم 
گفت: آیا شرکت هایی که شماره ثبت، پرداخت مالیات و 
صورتحساب های مالی دارد صوری و کاغذی است؟ بنده 
نمی خواهم این موارد را به گردن آقای یقینی بیاندازم اما 
دادسرا  مرحله  در  تحقیقات  و  مدیران شرکت ها  اظهارات 
خلاف مطالب بازپرس را می رساند، من شرکتی از یقینی 
نخریدم و کارمندان آقای یقینی نیز به این موضوع اشاره 
داشتند لذا بنده هیچ وابستگی مالی در مورد شرکت ها و 
مدیران آنها ندارم ای کاش یقینی به جای فرار در دادگاه 

حاضر می شد.
وی اضافه کرد: اولین ضمانتنامه در تاریخ ۱۳92.۱۰.22 
صادر شده است پس چرا مطرح می شود که بنده در سال 
9۱ وام گرفته ام!؟ کیفرخواست پر از تناقض و تهمت است، 
نقاط  در  اموال  خرید  موضوع  طرح  با  کیفرخواست  در 
مرغوب تهران و خودروهای لوکس آشکارا بنده را به فسق 
و فجور و عیش و نوش متهم نموده اند در حالیکه بنده در 
خانواده ای مذهبی بودم و اموالی نیز در خارج از ایران ندارم.
اتهام اخلال در خصوص اینجانب فاقد رکن قانونی است 

متهم هدایتی گفت: اتهام اخلال در خصوص اینجانب 
فاقد رکن قانونی است و این اتهام شامل حال بنده نمی شود. 
تأکید می کنم که بنده یک بدهکار هستم و نه یک اخلالگر. 
2۵ سال قبل از انقلاب پدر من کارخانه دار بوده است و کار 
من ساخت و ساز و صنعت بوده است و در سال ۸۵ کارخانه 
فولاد امیرکبیر را خریدم، نمیدانم چرا نماینده دادستان اصرار 

دارند که کار تولیدی نداشته ام.
ویلا،  به  مدیران  و  بخشایش  آقای  چرا  کرد:  اضافه  وی 
دفتر و استخر من نیامدند؟ لذا اگر تبانی محرز باشد به 
عهده اینجانب نبوده است، موسوی نژاد در تاریخ 92.۴.2۵ 
بانک امضا  با مدیرعامل  را  با سپرده  تأمین منابع  قرارداد 
می کند و بستر قانونی برای اخذ وام فراهم می شود. آقای 
شریعتی )که نماینده دادستان به آن اشاره کردند( در اینجا 
بی گناه است. بنده نیز لیان و کارسان را ۴ ماه بعد از این 

تاریخ خریداری کردم.
با  می خواهم  دادگاه  محضر  از  گفت:  اول  ردیف  متهم 
توجه به تمام مستندات و توضیحات قانونی بنده را فقط 
یک بدهکار بانکی بداند، تلاش می کنم با همکاری آقای 
از اموال خود و از محل وصول  با فروش یکی  قهرمانی و 
مطالبات از قلدرها و از آقایان مهریزی و یاسر ضیایی، با شما 

تسویه حساب کنم.
قاضی مسعودی مقام خطاب به هدایتی گفت: برخی از 
قسمت های لایحه ای که خواندید بیانیه بود، دوستدار نظام 
کسی است که قانون را اجرا کند و به تعهداتش عمل کند. 
این شعبه تمام آرا را با تمام مطالب منتشر خواهد کرد، ما 
اظهارات حقوقدانان را رد نمی کنیم، کسانی که در حوزه 
اخلال در نظام اقتصادی اظهارنظر می کنند باید به حقوق 

و اقتصاد آگاهی داشته باشند.
وی اضافه کرد: این دادگاه بدون دلیل و مستند رأی صادر 
نخواهد کرد، در ۱۵۱ صفحه رأیی که برای ۳ نفر از اعضای 
هیأت مدیره بانک سرمایه صادر کرده ایم تمام سوالات را 

پاسخ داده ایم.
:اگر مظلوم شما  به هدایتی  نماینده دادستان خطاب 

هستید وای به حال بقیه مظلومان 
هدایتی خطاب به دادگاه گفت: من اخلالگر نیستم بلکه 

یک بدهکار بانکی هستم.
در ادامه قهرمانی نماینده دادستان تهران در واکنش به این 
سخن هدایتی مبنی براینکه من مظلومم گفت: شما به مردم 
ظلم کردید و اموال مردم را به غارت بردید اگر مظلوم شما 

هستید وای به حال بقیه مظلومان.
در پایان قاضی مسعودی با اعلام ختم دادرسی گفت: به 
متهمان و وکلا مهلت یک هفته برای ارائه اسناد و مدارک داده 

می شود و پس از آن رأی در مهلت قانونی صادر می شود.

مدیرعامل کانون جهادگران جهاد سازندگی  مطرح کرد

موفقیت استان قم در کنترل سیلاب
مدیرعامل کانون جهادگران جهاد سازندگی از موفقیت استان قم در کنترل سیلاب خبر  

داد و گفت: مدیریت نزولات وظیفه ملی همه مدیران و جهادگران است.
محمدتقی امانپور دیروز در بازدیدی که از طرح های آبخیزداری در منطقه  جعفریه قم 
داشت با اشاره به اهمیت دادن به مباحث آبخیزداری در کشور اظهار داشت: استفاده از 
علم و فناوری این فرصت را به ما می دهد که از بلایای طبیعی مانند سیل بدون مبارزه از آن 
بهره مند شویم.  وی با یادآوری آغاز برنامه های طرح آبخوان داری یا پخش سیلاب در سال 
7۴ افزود: در دهه 7۰بیش از ۳6 ایستگاه آبخوان داری در کشور با روش های مختلف در 
اقلیم های متفاوت برای مدیریت و بهره برداری پایدار از سیلاب ساخته شده است. مدیرعامل 
کانون جهادگران جهاد سازندگی با اشاره به توصیه مقام معظم رهبری برای بهره بردن از 
مدیریت جهادی در حل مشکلات تصریح کرد: مدیریت جهادی  با شعار " همه باهم جهاد 
سازندگی" برای ایجاد هم افزایی بین همه ارگان های تنها راه مدیریت مشکلات کشور است. 
وی جهاد سازندگی را توانمند کردن مردم تعریف و خاطرنشان کرد: امروز اقتضای مدیریت 
جهادی این است که به مردم کمک کنیم تا در توسعه پایدار مشارکت کرده و طرح های 
آبخیزداری را در مناطق خود اجرا کنند. امانپور مهم ترین رسالت کانون جهادگران جهاد 
سازندگی را معرفی الگوهای برتر مدیریت جهادی دانست و گفت: آبخیزداری در مناطق 
پایین دست، میانه و بالادست، پخش سیلاب و آبخوان داری در حوزه های میانی آبخیز یک 
الگوی مدیریت جهادی است که در  ۱۴ میلیون هکتار عرصه آبرفت های کشور قابل اجرا 
است. وی ظرفیت آبرفت های کشور را بیش از ۵ هزار میلیارد مترمکعب اعلام کرد و ادامه 
داد: با توجه به بارندگی های امسال که پیش بینی شده بیش از ۴۰۰ میلی متر در کشور 
باشد ما به رکوردی برابر 7۰۰ میلیارد مترمکعب نزولات خواهیم رسید. مدیرعامل کانون 
جهادگران جهاد سازندگی کمبود آب سفره ها زیرزمینی کشور را ۱2۰ میلیارد مترمکعب 
اعلام و تأکید کرد: با بهره برداری درست از بخشی از سیلاب ها و نزولات آسمانی می توانیم 
کمبودهای سفره های زیرزمینی کشور را جبران کنیم. وی با ابراز ناراحتی از خسارت های 
واردشده به مردم و دولت افزود: قبل از ایجاد خسارت با مبالغ بالا به مردم و دولت می توانیم 
بخشی از این پول را صرف طرح های آبخیزداری کرده و سال ها از منافع آن بهره مند شویم. 
امانپور تغییر رویکرد مسئولان به سمت اجرای طرح های آبخیزداری را مهم ترین مسئولیت 
مدیران کشور دانست و اظهار داشت: مدیریت نزولات برای بهره برداری از آن و جلوگیری از 
ورود خسارت به مردم وظیفه ملی همه مدیران و جهادگران است. وی با تبریک به مسئولان 
استان قم در اجرای طرح های آبخیزداری در استان و بهره برداری از سیلاب ها در تغذیه 
سفره های زیرزمینی و جلوگیری از ایجاد خسارت به مردم ادامه داد: باوجودآنکه بارش ها 
در استان قم دو برابر زمان های بحرانی بوده اما هیچ سیلی در استان ایجاد نشده و مناطق 

بالادست قم مانند کهک و پردیسان کاملًا حفظ شده است.
 

معاون امور عمرانی استاندار قم  تاکید  کرد

لزوم همراهی مردم در اجرای طرح های 
آبخوان داری

امور عمرانی استاندار قم گفت: همراهی مردم استان قم در اجرای طرح ها   معاون 
آبخوان داری قابل تقدیر است.

محسن بهشتی دیروز در بازدید از طرح ها آبخیزداری منطقه جعفریه به همراه مدیرعامل 
کانون جهادگران جهاد سازندگی و تعدادی از مدیران استانی با اشاره سیلاب های ابتدای 
سال اظهار داشت: اگر طرح های آبخوان داری در همه کشور اجراشده بود امروز شاهد 
این حجم از خسارت در کشور نبودیم. وی توجه استان را به طرح های آبخوان داری مورد 
ارزیابی قرارداد و افزود: باوجودآنکه پاسخگویی و نتیجه دهی این طرح ها زمان بر است اما 
استان و مدیران جهاد کشاورزی و منابع طبیعی در اجرای این طرح ها تلاش های لازم را 
داشته اند. معاون امور عمرانی استاندار قم همراهی مردم در اجرای طرح ها آبخوان داری 
را لازم دانست و تصریح کرد: همراهی مردم استان قم در اجرای طرح ها آبخوان داری 
قابل تقدیر بوده و باوجود شدت بارندگی ها که دو برابر زمان های بحرانی بود قم دچار 
خسارت و حادثه ای نشده است. وی اجرای طرح های آبخیزداری و آبخوان داری را در رفع 
مشکلات کمبود آب استان بسیار مؤثر خواند و ادامه داد: تغذیه سفره های زیرزمینی با 
اجرای طرح های آبخیزداری می تواند در اقتصاد منطقه مؤثر بوده و باعث رونق کشاورزی 
باشد. بهشتی با ابراز امیدواری در تخصیص بهتر اعتبارات برای اجرای طرح های بیشتر در 
استان و کشور گفت: برای توسعه پایدار و رونق اقتصادی باید مدیریت منابع آبی در صدر 

اولویت های کشور قرار گیرد.
 

مدیرعامل جمعیت هلال احمراستان قم  خبرداد

ارسال نهمین محموله کمک های مردمی قم به 
مناطق سیل زده 

مدیرعامل جمعیت هلال احمراستان قم گفت: نهمین محموله کمک های مردمی این 
استان در قالب سه دستگاه کامیون به مناطق سیل زده کشور ارسال شد.

محمد گلفشان با بیان اینکه هدایای جمع آوری شده توسط خیرین داوطلب جمعیت 
هلال احمر استان پس از تفکیک و بسته بندی به مناطق سیل زده ارسال شده است، 
افزود: این محموله شامل، آب معدنی، پوشاک، پتو، مواد شوینده و بسته های بهداشتی 
و اقلام غذایی و کنسرو بود. وی با اشاره به درخشش مردم قم در اعتماد به جمعیت 
هلال احمر، بیان کرد: سهم مشارکت مردم استان قم در جمع آوری کمک های نقدی 
و غیرنقدی تا کنون بیش از ۱۵ میلیارد ریال بوده است. گل فشان با اشاره به ادامه جمع 
آوری کمک های مردمی، گفت: عموم مردم می توانند کمک های نوع دوستانه خود را 
از قبیل موادغذایی که زمان مصرف بیش از 6 ماه دارند، پوشاک نو و اقلام بهداشتی در 
راستای کمک به هموطنان سیل زده به جمعیت هلال احمر واقع در خیابان ساحلی و 
یا خانه های هلال مستقر در مساجد استان تحویل دهند. وی گفت: مردم نوع دوست 
استان می توانند کمک های نقدی خود را به شماره حساب 99999 نزد تمام بانک ها واریز 
کنند، همچنین شماره کارت 6۱۰۴۳۳7999999996 بانک ملت به نام هلال احمر و 
۵۸9۴6۳۱۸۵۰2۵97۳۰ بانک رفاه و شماره گیری کد دستوری #۱۱2 *7۸۰ * از دیگر 
راه های واریز کمک های نقدی به هموطنان سیل زده است. سیل در نخستین روزهای 

سال جاری منجربه خسارت های جانی و مالی در برخی از استان های کشور شد.
* برگزاری مسابقه فوتسال به نفع سیل زدگان

معاون امور داوطلبان جمعیت هلال احمر استان قم نیز از برگزاری مسابقه خیریه فوتسال 
به نفع سیل زدگان در قم خبر داد. امیرحسین علیمردانی اظهار کرد: با هدف کمک به 
آسیب دیدگان از سیل در سیل های اخیر کشور بین تیم های پیشکسوتان استقلال تهران 
و پیشکسوتان قم مسابقه فوتسال خیریه برگزار می شود. وی با دعوت از عموم مردم علاقه 
مند برای تماشای این مسابقه خیریه، تصریح کرد: این مسابقه با مشارکت جمعیت هلال 
احمر استان قم و موسسه فرهنگی ورزشی رسانه گستر کریمه برگزار می شود و عواید 
حاصل از فروش بلیط این رقابت به سیل زدگان اختصاص می یابد. معاون امور داوطلبان 
جمعیت هلال احمر استان قم بیان کرد: این مسابقه ساعت ۱7 روز دوشنبه 26 فروردین 

ماه سال جاری در سالن ورزشی 2 هزار نفری شهید حیدریان قم ترتیب می یابد.
 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم  مطرح کرد

کاهش فعالیت کانون های گرد و غبار قم با 
بارش های اخیر 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت:بارش های اخیر با رطوبت بخشیدن به 
سطح خاک و رونق دادن به پوشش گیاهی کانون های گرد و غبار استان، خطر فعالیت آن 

ها در فصل گرما را تا حد زیادی کاهش داد.
سید رضا موسوی بیان کرد: این بارش ها موجب شد سطح دشت ها و مراتع استان جان 
تازه ای بگیرد و از بلند شدن توده های گرد و غبار از مناطق بیابانی و خشک قم جلوگیری 
شود. وی با اشاره به این که بارش های گسترده موجب افزایش سطح آب های زیرزمینی 
استان خواهد شد، افزود: جاری شدن آب در رودخانه های فصلی، رونق یافتن تالاب ها 
و افزایش سطح حقابه زیست محیطی از دیگر مزایای بارش های اخیر است که می تواند 
منابع آبی مورد نیاز برای حیات وحش را تامین کند. وی ادامه داد: اکنون در اثر بارش های 
بهاره، اکثر تالاب های استان حیاتی تازه یافته اند و آب های روان در رودخانه قمرود و سایر 
رودخانه های قم، دشت های استان را در مناطق مختلف تغذیه می کنند که این مساله 
موجب افزایش سطح پوشش گیاهی و نفوذ آب به داخل سفره های زیر زمینی شده است.
موسوی مشکینی گفت: در کنار این مزایا، بارش های اخیر با ایجاد سیلاب های شدید 
در بستر رودخانه ها، موجب تخریب حریم رودهای استان و تلفات آبزیان موجود در آن به 
دلیل افزایش کدورت و رسوبی شدن آب ها شده است. وی افزود: همچنین این بارش ها، 
خسارت های قابل توجهی به اراضی زراعی و باغی استان و بخش هایی از محیط زیست 
قم وارد کرده است که در کنار همه فواید بارش های بهاره، باید در ارزیابی ها به این نکات 
نیز توجه شود. وی ادامه داد: امید است با مدیریت صحیح روان آب های ایجاد شده پس 

از بارش های اخیر، شاهد طراوت هرچه بیشتر در سطح محیط زیست استان قم باشیم.
 

مدیرنمایندگی ستاد دیه قم:

297 زندانی جرایم غیرعمد در قم آزاد شدند
مدیر نمایندگی ستاد دیه قم گفت: سال گذشته 297 زندانی جرایم غیرعمد دراین استان 

آزاد شدند که در مقایسه با سال 96، ۴۴ درصد رشد داشته است.
رضا مرادی پور افزود: ۱72 تَن از زندانیان آزاد شده، محکومان مالی، 9 تَن دارای جرایم 

حوادث رانندگی و حوادث کارگاهی و ۱۱6 تَن نیز محکومان مهریه و نفقه بوده اند.
وی اضافه کرد: بدهی کل این تعداد زندانی ۱۵۴ میلیارد ریال بوده که 96 میلیارد ریال 
معادل 6۳ درصد از سوی شاکیان تخفیف داده شده است. وی اضافه کرد: ۱6 میلیارد 
ریال با کمک خیران و هشت میلیارد ریال نیز توسط خانواده های زندانیان تهیه شده است.

مرادی پور ادامه داد: ۱۰ تَن از زندانیان آزاد شده دیه خانم و 2۸7 تَن مرد بوده اند.

آیت الله مکارم شیرازی:

شبهات درخصوص قرآن باید پاسخ داده شود
آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید گفت: دشمنان دست به دست هم داده اند و 
بوسیله شبهات قصد تزلزل در پایه های این کتاب الهی را دارند، ما باید از طریق رسانه های 

مختلف پاسخ آنها را بدهیم.
وی عصر شنبه در آیین اختتامیه سومین دوره مسابقات بین المللی قرآنی ویژه طلاب 
علوم دینی، در مدرسه علمیه امام کاظم )ع( قم افزود: وظیفه ماست که با تمام امکانات 

موجود پیام قرآن را به سراسر جهان برسانیم.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه نباید فقط مجذوب جسم قرآن شویم و 
روی قرائت و حفظ کار کنیم ، اظهار داشت: هر چند که این مسائل بسیار پرارزش است، اما 

باید به سراغ روح قرآن برویم و محتوای آن را در جامعه پیاده کنیم.
آیت الله مکارم شیرازی ، قرائت، فهم، عمل و منتشر کردن قرآن را چهار برنامه اصلی قرآنی 
عنوان کرد و گفت: مسابقات قرآنی باید با تفسیر آمیخته شود وسعی کنیم خوب رسانه ای 
شود. وی گفت: دعوت موثر به قرآن باید به وسیله اقدام عملی انجام شود که در این راستا 
صداقت، امانت، درستی، شجاعت و هوشیاری را باید در جامعه پیاده کنیم تا دیگران فرق 
بین جامعه قرآنی و غیرقرآنی را بدانند. آیت الله مکارم شیرازی با بیان این که دشمنان سعی 
دارند بین مسلمانان ایجاد اختلاف کنند، افزود: آنها در میان برادران اهل سنت می گویند 
جمعیت شیعیان قائل به تحریف قرآن است؛ با وجود این که از عدم تحریف قرآن با ادله قوی 
و گویا دفاع کرده ایم، ولی باز هم برخی این مساله را تکرار می کنند. آیت الله مکارم شیرازی 
گفت: امروز نیروی عظیمی که مقابل زیاده خواهی های زورمندان و قلدران دنیا ایستاده 
مسلمانان هستند و دشمن سعی دارد برای تضعیف چنین نیرویی، قرآن را از آنان جدا کند.
وی اظهار داشت: حضور قرآن در برنامه های مختلف از برکت های انقلاب است که باید 

آن را تعمیق و ادامه دهیم و به زمان های مختلف منتشر کنیم.

مدیرحوزه های علمیه کشور:

ظرفیت حوزه های علمیه درمباحث قرآنی 
فعال تر شود

مدیر حوزه های علمیه کشور گفت:ظرفیتهای عظیم فکری حوزه های علمیه باید در 
قلمرو مباحث قرآنی فعال تر شود که برگزاری مسابقات قرآنی می تواند گامی در تحقق 

این هدف باشد.
آیت الله علیرضا اعرافی عصر شنبه در آیین اختتامیه سومین دوره مسابقات بین المللی 
قرآن ویژه طلاب علوم دینی، در مدرسه علمیه امام کاظم )ع( قم افزود: دراین مسابقات 
طلاب حوزه های علمیه و محصلان علوم اسلامی و دینی از ایران و جهان در یک مسابقه 

مشترک شرکت می کنند و این مساله از امتیازات این مسابقات به شمار می آید.
وی اضافه کرد: وجه تمایز این مسابقات باید آن باشد که به حوزه های محتوایی و 
قلمروهای معرفتی قرآن اهتمام بیشتری شود، سال به سال قلمرو رشته ها افزایش یابد و به 

حوزه های ترویجی و تبلیغی که جزو وظایف حوزه است، پرداخته شود.
وی با بیان اینکه مسابقه قرآنی میان مراکز حوزوی باید جایگاه رفیع تری احراز کند و در 
جهان موج آفرین باشد، بیان کرد: بار این رسالت سنگین بر دوش طلاب جوان است که 
باید در ایران و همه عالم پرچم قرآن را به اهتراز درآورند و در کنار همه دستاوردهای عظیم 

حوزه های علمیه در فعالیت های قرآنی، به نیازهای جدید نیز توجه کنیم.
آیت الله اعرافی در ادامه با اشاره به این که قرآن پرچم تمدن اسلامی است، گفت: قرآن 
کریم نکته اصلی و محور بنیادین تمدن اسلامی است که با آفاق بلند معرفتی جهان را تکان 

داد و بشریت را وارد قلمرو و عرصه جدید کرد.
وی با بیان این که اگر بشریت در همان مسیر قرآنی پیش می رفت، امروز جهان چهره 
دیگری داشت، افزود: البته امروز هم نباید ناامیدی شویم، بلکه باید تلاش کنیم اندیشه و 
معارف بلند قرآنی را درست استخراج و استنباط و به درستی این اندیشه ناب و تمدنی را به 
بشر امروز عرضه کنیم. وی با اشاره به برخی شبهه پراکنی ها در مورد قرآن، افزود: قرآن بی 
کم و کاست به دست بشر امروز رسیده و حاوی معارفی است که هدایت گر بشر امروز است 

که مسابقات قرآنی باید راه را برای شناخت بیشتر قرآن در همه عالم فراهم کند.
آیت الله اعرافی گفت: اگر امروز می بینیم سراسر عالم اسلام دچار فتنه و مشکل است 
به دلیل آن است که از قرآن فاصله گرفته ایم، در حالی که این کتاب الهی بهترین راهنمای 

امت اسلام برای رهایی از مصیبت ها می باشد.
 

رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه کشور:

توسعه فرهنگ قرآنی مسیر تمدن سازی را 
هموار می کند

رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه کشور با تاکید بر پیشقدمی حوزه های علمیه در حفظ 
قرآن، گفت: از مسیر توسعه فرهنگ قرآنی برای تمدن سازی اقدام خواهیم کرد.

حجت الاسلام والمسلمین سید مهدی خاموشی عصرشنبه در آیین اختتامیه سومین 
دوره مسابقات بین المللی قرآن ویژه طلاب علوم دینی جهان اسلام در مدرسه امام کاظم 
)ع( قم افزود: برگزاری این دوره از مسابقات به ما نشان داد طلاب از توانمندی بالایی برای 

حفظ قرآن و توسعه چنین فعالیت های فرهنگی برخوردار هستند.
وی با بیان اینکه برخی داوران قرآنی جهان اسلام معتقدند ام المسابقات قرآن در ایران 
برگزار می شود، بیان کرد: هر سال میهمانان زیادی در رشته های مختلف قرآنی از بیش 
از ۸۰ کشور جهان در این مسابقات شرکت می کنند و به گفته آنان اسلام واقعی در ایران 
پیاده می شود. وی تصریح کرد: تکفیریها که اسم اسلام را یدک می کشند، در عین حال با 

صهیونیست و استکبار دست می دهند و پیمان می بندند.
خاموشی ابراز امیدواری کرد: در عمل به دستورات و مفاهیم قرآنی روز به روز بهتر باشیم، 
فاخرتر عمل و چشم دنیا را به سمت خود جلب کنیم.  رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه 
کشور با اشاره به برگزاری ششمین دوره مسابقات دانش آموزی قرآن کریم، گفت: رهبر 
معظم انقلاب چند سال پیش بر لزوم دارا بودن ۱۰ میلیون دانش آموز حافظ قرآن تاکید 
کردند که در مسابقات اخیر حدود سه میلیون تَن از دانش آموزان در مسابقات حفظ 
جزء ۳۰ شرکت نمودند. وی با اشاره به برگزاری مسابقات قرآنی میان نابینایان و بانوان، 
خاطرنشان کرد: ترکیب برگزاری مسابقات قرآنی میان گروه های مختلف مردم نشان 
دهنده رشد کیفی مسابقات است. خاموشی در ادامه با اشاره به فعالیت طلاب در مناطق 
سیل زده، اضافه کرد: حرکت جهادی طلاب در مناطق سیل زده عمل به مفاهیم قرآن 

است که در دستگیری از مسلمان سبقت می گیرند.

همزمان با هفته هنر انقلاب اسلامی :

چهره های شاخص هنر انقلابی قم تجلیل شدند
همزمان با هفته هنر انقلاب اسلامی عصر شنبه طی آیینی با حضور مرتضی حیدری 
فرماندار و احمد امیرآبادی فراهانی نماینده قم در مجلس شورای اسلامی و برخی فعالان 
حوزه فرهنگی هنری چند تن از چهره های شاخص هنر انقلاب این استان درتالار مرکزی 

شهر تجلیل شدند.
فراوان  های  تلاش  از  قدردانی  با  آیین  این  در  قم  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
هنرمندان انقلابی و ارزشی این استان افزود: هنر انقلابی یک تعریف دارد و آن اینکه ارزش 

مدار باشد و بر محوریت اخلاق حرکت کند.
سید موسی حسینی کاشانی با بیان اینکه هنرمند انقلابی باید با هنر خود از ارزش های 
اصیل اسلامی دفاع کند، خاطرنشان کرد: رفتار و منش یک هنرمند متعهد نشان دهنده 
پایبندی او به ارزش ها است. وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به پیشینه و 
سابقه درخشان قم در زمینه رشد و پرورش هنرمندان دینی گفت: تاریخ قم مزین به 
هنرمندان و شاعران فاخر و نام آور در زمینه های هنری و ادبی است، از این رو اگر قم را 

پایتخت هنر و هنرمند انقلابی توصیف کنیم سخنی به گزاف نگفتیم.
* مسجد محوری از راهکارهای موثر در تحقق گام دوم انقلاب است.

رئیس سازمان بسیج هنرمندان سپاه علی بن ابیطالب )ع( قم نیز در این مراسم گفت: 
این سازمان به منظور جامعه عمل پوشاندن به منویات رهبر معظم انقلاب درخصوص گام 
دوم انقلاب در تلاش است تا با تشکیل هسته های هنری در مساجد گام های مهمی را در 
این زمینه بر دارد. قاسم بابایی تصریح کرد: جوانان مستعد و خلاق از ظرفیت های بسیار 
مهم هنری قم به شمار می آیند، از این رو باید از این پتانسیل به منظور رسیدن به اهداف 

مورد نظر بیشترین استفاده را داشته باشیم.
* هنر بهترین ابزار برای هدایت جامعه در مسیر انقلاب اسلامی است

جانشین فرمانده سپاه علی بن ابیطالب )ع( قم نیز در این مراسم گفت: با استفاده از هنر 
می توان آرمان ها و اهداف متعالی انقلاب را محقق کرد.

احمد بیطرفان افزود: تولید فیلم،تئاتر و سرود با مضمون و مفاهیم انقلابی تاثیر بسزایی 
در پیوندعمیق و قلبی مردم با ارزش های انقلاب دارد.

وی همچنین با تقدیر و تشکر از آحاد مختلف مردم بویژه جوانان در حمایت از سپاه بیان 
کرد: لباس سپاه پاسداران نماد جهاد و شهادت است و مردم با پوشیدن این لباس مقدس 
همه یکدل و یک زبان خود را سپاهی دانستند، و این حرکت ناخشنودی دشمن را در پی 
داشته است. وی با بیان اینکه بر خلاف مقاصد شوم آمریکا تروریست خواندن سپاه به یک 
همبستگی ملی منجر شد، گفت: استکبار در ۴۰ سال گذشته این قبیل کارهای احمقانه را 

به دفعات انجام داده ولی هر بار جز شکست و ناکامی چیزی نصیبش نشده است.
در پایان این مراسم چهره های برجسته هنر انقلاب اسلامی قم از جمله محمد علی 
مجاهدی دبیر شعر آیینی کشور، حسین فدایی حسین هنرمند حوزه تئاتر، ابراهیم 
سلیمانی پیشکسوت عکاس و دبیر انجمن عکس قم، حسن عنایتی فیلم ساز، محسن 
مقدادی و هادی گل محمدی از نام آوران هنرهای تجسمی و همچنین ناصر طاووسی 
هنرمند خوشنویس، احمد علوی شاعر و علی اصغر عزتی پاک از اساتید ادبیات قم که 
با خلق آثار خلاقانه و فاخر در رساندن پیام انقلاب اسلامی به جامعه نقش ارزنده ای ایفا 
کردند، تجلیل به عمل آمد. این آیین به همت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی ، سازمان 
بسیج هنرمندان سپاه و سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم به مناسبت هفته بزرگداشت 

هنر انقلاب اسلامی برگزار شد.

حسین هدایتی درششمین جلسه رسیدگی به پرونده بانک سرمایه:

اخلالگر نیستم بلکه بدهکار بانکی هستم ؟!

به نظر می رسد که شرکت توسکا کدهای دستوری و سیستم ارزش افزوده را در ظاهر از 
برنامه های تلویزیونی کنار گذاشته و در اصل آن ها را در شکلی دیگر و در قالب یک مسابقه بار 

دیگر به مخاطبان عرضه کرده است.
 چند هفته ای بیشتر از ماجرای جنجالی کدهای دستوری و سرویس های ارزش افزوده که 
در برنامه های مختلف تلویزیون جولان می دادند و با هدف جایزه های میلیونی برای جیب 
مردم نقش هایی داشتند نمی گذرد. اتفاقی که توسط شرکت توسکا که این روزها در کارزار 
تبلیغاتی تلویزیون بی رقیب است آغاز شد و خیلی زود کد دستوری ستاره ۳ مربع مانند 
ویروسی کشنده تمامی برنامه های تلویزیونی را فرا گرفت. البته فعالیت توسکا به همین 
مسئله خلاصه نمی شود و نباید از اپلیکیشن روبیکا غافل شد، در واقع بخش عمده ای از 
فعالیت های تبلیغاتی این شرکت در تلویزیون متمرکز بر اپلیکیشن روبیکاست. با این حال 
فراگیر شدن کدهای دستوری به شکلی غیرمنتظره در برنامه های مختلف تلویزیون و 
حواشی آن باعث شد تا خیلی زود ابهاماتی درباره سیستم *۳# و سیستم ارزش افزوده 
شرکت توسکا مطرح شود، حال اما به نظر می رسد که توسکا ایده ای تازه را برای جایگزینی 

کدهای دستوری در نظر گرفته است که در ادامه آن را مرور می کنیم.
*ماجرای جمع آوری کدهای دستوری از تلویزیون

در واقع کد دستوری ستاره ۳ مربع برای مدت طولانی در بخش قابل توجهی از برنامه های 
تلویزیونی حضور جدی داشت و به یکی از اجزای لاینفک هر برنامه تبدیل شده بود که هر 
چند وقت یک بار توسط مجری نیز یادآوری می شد تا بینندگان از آن غافل نشوند. با این 
حال این روال در حال طی شدن بود که یکباره حواشی رای گیری نظرسنجی بهترین برنامه 

تلویزیونی در جشنواره جام جم پای شرکت توسکا را به یک داستان پیچیده باز کرد.
آذری  تا محمدجواد  باعث شد  آرای مردمی در جشنواره جام جم  ماجرای دستکاری 
جهرمی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات نیز وارد میدان شود و جزییاتی را درباره چگونگی 
فعالیت این سیستم های ارزش افزوده و همچنین کدهای دستوری شرکت توسکا مطرح و 
به نوعی برای مخاطبان تلویزیون شفاف سازی کند تا بدانند که این سیستم چه پیامدهایی 
برایشان دارد. فارغ از تمامی آنچه بین وزیر ارتباطات و شرکت توسکا گذشت، در این بین 
مردم هم از جزییات کار با خبر شدند و فشار افکار عمومی و مطالبه ای که مردم برای تعطیلی 
کدهای دستوری در تلویزیون داشتند آنچنان شدت گرفت که توسکا در نهایت چاره ای جز 
پذیرش این درخواست مخاطبان نداشت و در بیانیه ای اعلام کرد که کدهای دستوری از 
برنامه های تلویزیونی جمع خواهند شد.  در واقع توسکا اعلام کرد که با جمع آوری کدهای 
دستوری، تغییر مدل کسب و کار توسکا در دستور کار قرار گرفته و به زودی نحوه عملیاتی 

شدن مدل جدید اطلاع رسانی خواهد شد. اما این سازوکار جدید توسکا چیست؟
*روبیکو سازوکار و جدید توسکا به جای *۳#؟

کد دستوری *۳# این روزها دیگر در برنامه های تلویزیونی جایگاهی ندارد و خیلی زود 
بساطش پس از ایام نوروز و اتمام برنامه هایی که از قبل برای تعطیلات تهیه شده بودند 
برچیده شد، اما به نظر می رسد که توسکا شیوه جدیدی که از آن سخن گفته بود را بدون 
هیچ وقفه ای عملی کرده است، اما این بار با قاعده و شکل و شمایلی متفاوت که دیگر 
حواشی کدهای دستوری و سیستم ارزش افزوده را برایش به همراه نداشته باشد، البته این 

بار اپلیکیشن روبیکا نقش اساسی را در این شیوه جدید ایفا می کند.
از همان تعطیلات نوروزی بود که به یک باره شاهد فراگیر شدن مسابقه ای در برنامه های 
مختلف تلویزیون بودیم، مسابقه ای به نام روبیکیو؛ نکته جالب توجه دقیقا این است که 
این مسابقه در برنامه هایی فراگیر شد که پیش تر کدهای دستوری در آن ها حضور ویژه ای 
داشتند و این مسئله احتمال اینکه مسابقه روبیکیو همان سازوکار جدید شرکت توسکاست 
که جایگزین *۳# شده است را بسیار قوی تر کرد. البته این مسابقه ابتدا در ایران توسط یکی 
از شرکت های حمل و نقل اینترنتی راه اندازی شد و بلافاصله در تلویزیون کپی برداری و به 

اجرا درآمد. در واقع همانطور که اشاره شد توسکا پس از حواشی زیادی که کدهای دستوری 
داشت و در نهایت تعطیلی آن ها که برایش گران تمام شد، شیوه ای جدید و بی حاشیه تری 
را انتخاب کرده است تا از طریق آن بتواند اهدافی که در پس سیستم های ارزش افزوده 

داشته است را عملی کند.
*مسابقه روبیکیو چگونه برگزار می شود؟

این مسابقه راس یک ساعت مشخصی در برنامه های مختلف آغاز می شود و شرکت 
کنندگان از طریق اپلیکیشن روبیکا در فرصت کوتاهی به سوالات پاسخ می دهند، پس از 
شروع مسابقه که شامل ۱۰ تا ۱۵ سوال مختلف از ساده به سخت و متناسب با فضای هر 
برنامه است، هر شرکت کننده وقتی به پرسشی جواب منفی دهد، یک فرصت ویژه برای 
بازگشت به مسابقه دارد و آن هم خرید جان از اپلیکیشن روبیکا به قیمت دو هزار و ۸۰۰ 
تومان است، ضمن آنکه در سوال 9 و ۱۰ نیز در صورت اشتباه جواب دادن از دور رقابت کنار 

می رود و امکان استفاده از جان را ندارد.
مسئله جان خریدن یکی از منابع درآمد این مسابقه برای برگزار کننده است و هر شب و 
در هنگام برگزاری مسابقه مجریان تلویزیون مدام شرکت کنندگان را تشویق می کنند تا برای 
مسابقه بعدی جان کافی خریداری کنند تا فرصت حضور در مسابقه را از دست ندهند که با 
توجه به حجم بالای شرکت کنندگان هر مسابقه یک مبلغ بسیار کلانی دست توسکا را از هر 
مسابقه می گیرد و تنها در یک شب چندین مسابقه در شبکه های مختلف تلویزیونی برگزار 
می شود. در نهایت نیز جایزه مسابقه تنها به یک نفر نمی رسد و تمامی شرکت کنندگانی که 
به پرسش ها پاسخ درست داده اند، برندگان این مسابقه هستند و جایزه بین آن ها تقسیم 
می شود که مسلما به دلیل حضور زیاد افراد، مبلغ بسیار ناچیزی خواهد بود. البته نکته قابل 
تامل این است که این مبلغ به صورت نقدی به مخاطبان پرداخت نمی شود، بلکه به عنوان 
اعتبارشان در اپلیکیشن روبیکا ذخیره می شود تا بتوانند با آن فعالیت هایی را که می خواهند 
انجام دهند، در واقع از این طریق کسب و کار اپلیکیشن نیز رونق پیدا کرده و تراکنش هایش 
بالا می رود. به نظر می رسد که کدهای دستوری و سیستم ارزش افزوده شرکت توسکا از 
برنامه های تلویزیونی بر چیده نشده است و تنها در شکل و شمایلی دیگر و در قالب یک 
مسابقه که در بین عموم موجه تر هم هست بار دیگر از تلویزیون سر درآوردند که احتمالا 

سودآوری قابل توجه و مناسبی هم برای این شرکت دارند.

چه خبر از مدل جدید کسب وکار توسکا؟
ستاره مربع ها در شکل و شمایلی تازه به تلویزیون بازگشتند؟
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وزیر راه و شهرسازی:
14هزارکیلومترازراههایکشوردچارآسیبشد

وزیر راه و شهرسازی گفت: بیش از 14 
هزار کیلومتر از راه های کشور اعم از راه 
های اصلی، فرعی و روستایی در بیش از 6 
هزار و 800 نقطه کشور، در اثر سیل دچار 

آسیب شد.
»محمد اسلامی« دیروز برای ارائه گزارش 
از آخرین وضعیت کمک رسانی به سیل 

زدگان و میزان خسارات وارد شده در اثر سیل، در مجلس شورای اسلامی حضور یافت.
وی اظهار داشت: خسارت های وارد شده به راه های کشور به طور کلی از نوع آب بردگی، 

آب شستگی، فرونشست، ریزش کوه و یا رانش زمین بوده است.
وزیر راه و شهرسازی افزود: در این مقاطع به بیش از 10 هزار و 900 ابنیه فنی )از جمله 

پل ها و آب رو ها( آسیب وارد شد که در این ارتباط،725 پل به طور کامل تخریب شد.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: سیلاب اخیر سه هزار و 250 میلیارد تومان خسارت به راه 

ها، مسیرهای ریلی، ابنیه فنی و تاسیسات راه و شهرسازی وارد کرد.
اسلامی گفت: در سال جاری وقوع سیلاب سبب شد تا همکاران ما با تلاش مضاعفی 
نقش خود را ایفا کنند؛ به گونه ای که ما امسال در طول ایام نوروز از 26 اسفند تا 17 

فروردین در 24 استان به تناوب 213 شهرستان و 269 شهر با مساله سیلاب مواجه شود.
وی ادامه داد: وزارت راه و شهرسازی با هشدارهایی که از سوی سازمان هواشناسی ارائه 
می شد برای همه سرفصل های حمل و نقل برای مقابله با سیل تمهیدات لازم را اتخاذ کرد.
اسلامی ادامه داد: در سراسر کشور حدود 12 هزار نفرنیروی راهداری با بیش از 9 هزار 
دستگاه ماشین آلات برای انجام عملیات راهداری و برف روبی و مقابله با تهدیدات سیل 
همزمان به فعالیت پرداختند. وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه سیلاب اخیر موجب فعال 
شدن چشمه سار ها - که سال ها خشک بودند - شده است، افزود: حرکت آب ها درجای 
جای جاده ها، آسیب پذیری جاده را زیاد کرده است.  وی ادامه داد: در مسیر رودخانه ها 
و مسیل ها حجم آبی که روان شد در خیلی مناطق بخصوص در استان های گلستان و 
لرستان بیش از سه برابر دوره بلند مدت بوده است که این، سبب عبور حجم سنگین آب 
از روی پل ها بود؛ این میزان آب، خیلی بیشتر از حجمی بود که برای آن پل های بزرگ در 
نظر گرفته شده بود. اسلامی با بیان اینکه میزان آسیب وارد شده به جاده اصلی خرم آباد 
– پلدختر خیلی زیاده بوده است، تاکید کرد: از آسیبی که به 108 کیلومترجاده وارد شده، 
بیش از 40 کیلومتر آسیب جدی است و حدود 28 کیلومتر آن قابلیت بازسازی اساسی 
دارد اما 12 کیلومتر آن باید جاده جدید احداث شود. وزیر راه وشهرسازی حجم خسارت 
های وارد شده به جاده ها و ابنیه فنی را بیش از سه هزار و 520 میلیارد تومان اعلام کرد 
و گفت: به طور همزمان خطوط ریلی نیز دچار آسیب شده است.  وزیر راه و شهرسازی 
گفت: در سیلاب اخیر حدود 150 هزار واحد مسکونی در شهرو روستا دچار آسیب شد 
که 50 هزار واحد نیازمند ساخت مجدد است و 100 واحد نیز باید تعمیر و بازسازی شود. 
وی افزود: همه پیمانکاران بخش خصوصی و نیروهای مسلح در این شرایط نقشی قابل 
ملاحظه ایفا کردند. اسلامی ادامه داد: بازسازی ها از لحظه فروکش کردن سیلاب آغاز 

شده و امید است منابع لازم تامین شده و در اختیار وزارت راه و شهرسازی قرارگیرد.

وزیر جهادکشاورزی اعلام کرد 
خسارت13هزارمیلیاردتومانیسیلبهبخشکشاورزی

وزیر جهادکشاورزی گفت: وقوع سیل در کشور، 
تومان  میلیارد  هزار   13 حدود  فروردین   25 تا 
خسارت به تولیدکنندگان زیربخش های مختلف 

بخش کشاورزی وارد کرد.
از  گزارش  ارائه  دیروزبرای  حجتی«  »محمود 
زدگان  سیل  به  رسانی  کمک  وضعیت  آخرین 

و میزان خسارات وارد شده در اثر سیل، در مجلس شورای اسلامی حضور یافت. وی با 
اشاره به اینکه سه هزار میلیارد تومان از کل خسارت های وارد شده به بخش کشاورزی، 
مربوط به کشت و صنعت های خوزستان است، گفت: در خوزستان همچنان آسیب می 
بینیم. به گفته وزیر جهادکشاورزی، بیشترین خسارت ها به زیربخش های زراعت، باغبانی، 
دامپروری، زنبور عسل و مرغداری ها وارد شده است. حجتی اظهار داشت: به دنبال وقوع 
سیل در کشور، 600 مرغداری در سطح کشور آسیب دید. وی افزود: گرچه در این ارتباط 
خیلی از هموطنان ما آسیب های جدی دیدند که امیدواریم بتوانیم با کمک همکاران در 
دولت و مجلس و آحاد مردم کمک کنیم اما از یاد نبریم که این باران برکات زیادی برای 
کشور ما داشته است که آثارش را امسال و سالهای آینده خواهیم دید. وی درباره دو استان 
گلستان و مازندران گفت: وقتی وقوع سیل در این استان ها را به دلیل بارش های بی سابقه 
ریشه یابی می کنیم که چرا این اتفاق افتاد، این سوال مطرح می شود که آیا ما آمادگی لازم 

را برای هدایت آبی که فرود آمد در مسیرهای طبیعی خود داشتیم؟ پاسخ منفی است. 
وزیر جهاد کشاورزی گفت: رودخانه ها و مشخصات طبیعی که خصوصا دشت گرگان 
و گنبد دارد بخاطر شیب فوق العاده ملایم و آب گذری بسیار کم این امکان نبود؛ بنابراین 
راهکار این است که مسائل مربوط به حوزه آبخیزداری را در بالادست ها شدت ببخشیم و 
در پایین دست ها آب گذری ها را افزایش بدهیم. وی اضافه کرد: در مازندران برای رفع آب 
گذری ها باید معبر رودخانه ها را باز کنیم، در گلستان ما به جای این که گرگان رود داشته 
باشیم در شیب ملایم 3 در 10 هزار که ما همیشه در بخش کشاورزی آنجا دچار ماندابی 

هستیم باید طرح 280 هزار هکتاری زهکشی دشت را اجرا کنیم اگر این اجرایی شود.
وی ادامه داد: به طور قطع با این اقدامات علاوه بر اصلاح اراضی با افزایش تولید ملی روبرو 
خواهیم شد و آب و باران نیز به راحتی تخلیه می شود تا آثار زیان بار نداشته باشد.حجتی 
بر آوردهای دولت در خسارت های بخش کشاورزی دو استان را نزدیک 2 هزار میلیارد 
تومان عنوان کرد و گفت: طبق مصوبات ابلاغی دولت، یک بخش در ارتباط با تسهیلات 
بلاعوض مطرح شد که 50 درصد آن تخصیص و دستورالعمل آن تهیه شد. به گفته وی، 
نزدیک به 540 میلیارد تومان تسهیلات برای دو استان گلستان و مازندران در نظر گرفته 
شده است که 50 درصد توسط سازمان برنامه بودجه تخصیص داده شده است.وزیر جهاد 
کشاورزی تصریح کرد: همچنین به چهار بانک، دستورالعمل هایی در خصوص تسهیلاتی 
که به خسارت دیدگان ناشی از سیل ابلاغ شده است؛ بنابراین ما در این دو استان مسائل 
و اموراتمان در جریان اجراست. وی اظهار داشت: پرداخت غرامت به کشاورزان آسیب 
دیده در استان مازندران و گلستان از هفته گذشته شروع شد و در استان های دیگر هم 
از دو روز آینده شروع می شود. به گفته حجتی، تا امروز حدود 65 میلیارد تومان غرامت به 
کشاورزان پرداخت شده است و پیش بینی می کنیم که حدود 750 میلیارد تومان به فعالان 
بخش کشاورزی که واحدهای خود را بیمه کرده و خسارت دیده اند، پرداخت شود. حجتی 
افزود: در جریان سیلاب، آسیب جدی به 261 مزرعه پرورش ماهی آبزی پروری گرمابی و 
642 واحد مزارع پرورش سردآبی در استان های کوهستانی چهارمحال بختیاری و لرستان 
خسارت وارد شده است. به گفته وزیر جهاد کشاورزی، احیای ایستگاه های پمپاژ، حیاتی 
ترین کاری است که هر چه زودتر باید عملیات اجرایی آن را شروع کنیم، زیرا با کاهش بارش 
ها و فروکش آب، کشاورزی به آب نیاز دارد؛ هم اکنون بخش زیادی از ایستگاه های پمپاژ را 

یا آب برده یا تاسیساتشان خراب شده و تجهیزات از بین رفته است که باید به آن بپردازیم.

وزیر نیرو:

سیلاب2100میلیاردتومانبهتاسیسات
آبوبرقخسارتزد

وزیر نیرو با بیان اینکه سیلاب هفته های اخیر 2100 میلیارد تومان خسارت به تاسیسات 
آب و برق وارد کرد، گفت: برق 2 هزار و 352 روستا به علت سیلاب قطع شد اما اکنون تنها 

برق 35 روستا به علت عدم دسترسی همچنان قطع است.
»رضا اردکانیان« روز یکشنبه برای ارائه گزارش از آخرین وضعیت کمک رسانی به سیل 

زدگان و میزان خسارات وارد شده در اثر سیل، در مجلس شورای اسلامی حضور یافت.
وزیر نیرو با بیان اینکه 23 استان کشور درگیر سیل بود، اضافه کرد: آنچه که در سه هفته 
گذشته در کشو رخ داد، ناشی از بارش های شدید در مدت زمانی طولانی و در پهنه 
گسترده ای از کشور بود. اردکانیان افزود: آبرسانی به سه هزار و 788 روستا به علت سیلاب 

قطع شد، اما اکنون تنها 1.5 درصد این روستاها مشکل برقراری شبکه آب را دارند.
وزیر نیرو افزود: وقوع سیلاب، امری اجتناب ناپذیر است و در سایر کشورها نیز رخ می 
دهد، اما باید با کمک دانش و اطلاعات و تجربیات موجود، خسارت های آن را کاهش 
دهیم. وی ادامه داد: بر اساس آمار، بارندگی 2 هفته اول فروردین کشور در سال گذشته 
حدود سه میلی متر و میانگین بلندمدت 50 ساله 20.8 میلی متر بوده است، اما امسال 
با رشد 19 برابری نسبت به سال گذشته به 57 میلی متر رسید.  وزیر نیرو اظهار داشت: به 
عنوان نمونه در حوضه آبریز کرخه در مدت مشابه پارسال حدود 5.4 میلی متر بارندگی 
بود اما امسال با 108 میلی متر بارش در این حوضه آبریز مواجه شدیم. اردکانیان بیان 
اینکه ایران کشور خشک و نیمه خشکی است، گفت: برخی نظریه ها درباره تغییر اقلیم 
کشور مطرح شده که البته باید بررسی شود که بر اساس آنها، کشور ما خشکسالی ها و 
ترسالی های شدید خواهد داشت؛ بنابراین باید بتوانیم در زمان ترسالی بیشترین سود را 
از بارش ها ببریم. وی یادآور شد: سیل با وجود خسارات و صدمات زیادی که وارد کرد، 
مزایایی نیز داشت از جمله در نتیجه بارش ها بیش از 40 تالاب کشور از 40 تا 100 درصد 
سیراب شدند. وزیر نیرو با بیان اینکه همچنین امسال سدهای بزرگ نیازهایشان تامین شد، 
افزود: پارسال 340 شهر ما تحت تاثیر تنش کم آبی قرار داشتند. کاهش تولید برقابی باعث 
کمبود برق شده و مشکل ریزگردها نیز ایجاد شده بود. اردکانیان خاطر نشان کرد: برنامه 
ریزی ما همانگونه که رهبر معظم انقلاب در دیدار روز 13 فروردین تاکید کردند این است که 
از برکات سیل استفاده کرده و صدمات آن را کاهش دهیم. وی اضافه کرد: اصل موضوع 
سیل اجتناب ناپذیر است، اما باید تلاش شود تا هر مقدار که امکانات لازم است فراهم شود 
تا پیش بینی ها دقیق تر باشد. وزیر نیرو با بیان این که هر سه ماه یکبار سازمان هواشناسی 
پیش بینی خود را در جلسات شورای عالی آب ارایه می کند، گفت: آخرین پیش بینی ارایه 
شده در شورای عالی آب در 29 بهمن 97 حاکی از آن بود که در سه ماه اسفند، فروردین و 

اردیبهشت، شرایط ما از نظر بارش ها، نرمال و طبیعی خواهد بود. 

کارشناسان بازار سرمایه ضمن برشمردن اتفاق های تاثیرگذار بر 
رشد بازار سرمایه در هفته گذشته، روند پیش روی بازار برای هفته 

جاری را پیش بینی کردند.
»فرهاد رمضان« به دلایل رشد شاخص بورس در هفته گذشته 
اشاره و بیان کرد: هفته گذشته بازار تحت تاثیر افزایش قیمت 
دلار قرار گرفت و بخشی از فعالان بازار تصور کردند که با افزایش 
قیمت دلار ارزش دارایی شرکت هایی که از دارایی ثابت بیشتری 
برخورداند صعودی می شود. به گفته وی، شرکت های صادرات 
محور که درآمدهایی را از محل افزایش قیمت ارز کسب می کردند 
با اقبال زیادی همراه شد. رمضان خاطرنشان کرد: به دلیل رشد 
بازار موازی که از قبل ایام نوروز اتفاق افتاده بود بسیاری از فعالان 
اقتصادی ریسک بالایی را برای بازار طلا و سکه متصور شدند که 
این امر باعث شد تا بازار سرمایه - که به عنوان اهرمی برای کنترل 
نقدینگی و سرمایه های فعالان بازار محسوب می شود - سرمایه 
های بیشتری را به سمت خود جذب کند. این کارشناس بازار 
از  نوروز بسیاری  ایام  به دلیل تعطیلات  سرمایه اظهار داشت: 
فعالان اقتصادی در بازار غایب بودند اما هفته گذشته که نخستین 
هفته فعالیت های اقتصادی بود، زمینه افزایش تقاضا و معاملات 

در بازار سرمایه را فراهم کرد. 
* رشد بازار سرمایه ادامه دار است 

وی با بیان اینکه بازار سرمایه تا فصل برگزاری مجامع به صورت 
تناوبی با روند مثبتی همراه خواهد بود، گفت: شاید بتوان تا یک 
ماه آینده که فصل برگزاری مجامع است دوران خوبی را برای بازار 
سرمایه پیش بینی کرد و به نظر می رسد که اقبال خوبی را نسبت 

به دیگر بازارها تجربه کند.
رمضان خاطرنشان کرد: سیاست حمایتی را که تیم اقتصادی 
دولت در نظر می گیرد علاوه بر تداوم و استمرار رشد منطقی بازار 
سرمایه زمینه کاهش هیجانی شدن بازار و نیز ورود سرمایه های در 

اختیار فعالان بازار به سمت بازار سرمایه را فراهم می کند. 
* صنایع پرطرفدار در بازار هفته گذشته 

این کارشناس بازار سرمایه به صنایعی که در بازار هفته گذشته 
با اقبال بیشتری روبرو بودند تاکید کرد و گفت: صنعت سیمان در 
بورس در چند سال گذشته به دلیل هزینه های عمرانی دولت با 
عملکرد چندان مطلوبی همراه نبود و روند ثابتی را در پیش گرفته 

بود اما این صنعت هفته گذشته با استقبال بسیار زیادی مواجه 
شد.  وی افزود: صنایع دامپروری و کشاورزی از دیگر صنایعی 
بودند که به دلیل افزایش تقاضا سهامداران زیادی را به سمت خود 
جذب و زمینه افزایش قیمت این صنعت را فرهم کرد. رمضان با 
بیان اینکه صنایع ساختمانی از دیگر صنایع پرطرفدار بازار سرمایه 
در هفته گذشته بود، گفت: سهام این صنعت در شش ماه دوم 
سال گذشته رشد بسیار کم و منطقی را تجربه کرد اما هفته گذشته 
درخشش خوبی را از خود نشان داد.  به گفته این کارشناس بازار 
سرمایه، بیشترین حجم معاملات هفته گذشته مربوط به به سه روز 
آخر هفته است، صنایع دیگری هم در کنار این سه صنعت رشد 

داشتند اما چشمگیر ترین صنایع مربوط به این سه صنعت بود. 
وی پیش بینی خود از وضعیت بازار در هفته جاری را اینگونه 
بیان کرد: روند رشد شاخص در بازار با آهنگ و نوسان ضعیفی 
همراه است اما به طور حتم تا زمان برگزاری مجامع که از 15 
خرداد تا 15 تیر ماه است شاهد روندی مثبت و رو به رشد را در بازار 

سرمایه خواهیم بود. 
* تاثیر سیل بر رشد بازار سرمایه

در ادامه »علیرضا کاهدی«، کارشناس بازار سرمایه رشد شاخص 

کل در بازار را متاثر از نرخ ارز و نیز حادثه سیل دانست و گفت: 
سیل بر روی تقاضای برخی از کالاها و نیز عرضه آنها تاثیرگذار 
بود که این امر در کنار افزایش قیمت ارز زمینه رشد شاخص در 
بازار سرمایه را فراهم کرد.  وی ادامه داد: تقاضا در برخی از صنایع 
مانند فولاد، سیمان، مصالح ساختمانی و همچنین طرح های 
عمرانی به دلیل وقوع سیل افزایش پیدا کرد که باعث خروج از 
رکود برخی از صنایع مانند سیمان شد.  وی خاطرنشان کرد: یک 
سری از کالاها مانند موادغذایی، قند و شکر اکنون با دو تحلیل 
متناقض در بازار همراه هستند؛ در این زمینه اعلام شد به دلیل 
بارش ها با محصولات بسیار خوبی همراه خواهیم شد و تحلیل 
برخی  نابودی  به  منجر  ها  بارش  که  است  صورت  بدین  دیگر 
از مزارع شده است و قیمت ها به ناچار افزایش پیدا می کند.  
کاهدی افزود: این موضوع چنین تحلیل را به وجود می آورد که با 
افزایش تقاضا قیمت سهام صعودی می شود و سودآوری سهام هم 

به مراتب افزایش می یابد.
* رشد سهام شرکت های صادرات محور

این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه افزایش قیمت ارز زمینه 
رشد شرکت های صادرات محور را فراهم کرده است، گفت: قیمت 

ارز چنین تصوری را به وجود آورد که با رشد قیمت ارز ارزش سهام 
شرکت های صادرات محور روند صعودی را در پیش می گیرند که 
همین امر به مراتب منجر به رشد و نیز تاثیرگذاری آنها بر قیمت 
سهام و رشد شاخص بورس شد.  وی قیمت دلار را افزایشی پیش 
بینی کرد و افزود: سیل چند روز اخیرحدود 30 میلیارد تومان 
هزینه را روی دست دولت گذاشت که به تبع بر افزایش قیمت دلار 

تاثیرگذار خواهد بود. 
* رشد بازارر سرمایه پیش بینی شده بود 

همچنین »مهدی جهانی« کارشناس بازار سرمایه در گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا با اعتقاد بر اینکه بازار سرمایه در هفته ای که گذشت 
بازار خوبی را تجربه کرد، گفت: رشد بازار سرمایه برای سال جدید 
دور از انتظار نبود و پیش بینی شده بود.  وی ادامه داد: صحبتی 
از بازار گوشت با این عنوان که ارز 4200 تومانی به نفع مصرف 
کننده نبوده مطرح شد که این امر زمینه رشد 40 درصدی صنایعی 
را که با این ارز همراه بودند را در بازار فراهم کرد. جهانی با اشاره به 
افزایش قیمت دلار در بازار آزاد گفت: تفاوت بین دلارآزاد و نیمایی 
باعث شد تا نمادهای صنایعی مانند پالایشگاه ها که قیمت گذاری 
آن براساس نرخ دلار نیمایی انجام می شود، روند رو به رشدی را 
تجربه کنند.  این کارشناس بازار سرمایه تغییر قیمت گذاری فولاد 
را از دیگرعوامل تاثیرگذار بر رشد شاخص بورس مطرح کرد و افزود: 
قیمت گذاری فولاد در بورس فلزات با افزایش حدود 30 درصدی 
همراه شد که به طور مستقیم بر صنایع فلزی و فولاد مانند فولاد 
مبارکه اصفهان و نیز فولاد خوزستان تاثیرگذار بود. وی معتقد است 
که قیمت نفت به چند دلیل مانند کمبود عرضه با افزایش همراه 

شد که بی تاثیر بر رشد شاخص کل در بازار سرمایه نبود.
*رشد شاخص بورس واقعی است 

جهانی با بیان اینکه تمام این عوامل در کنار یکدیگر باعث رشد 
شاخص در بازار سرمایه شد، افزود: اکنون رشد شاخص بورس 
واقعی است به همین دلیل به نظر می رسد که رشد بازار سرمایه 
ادامه دار باشد.  این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به اینکه بورس 
نسبت به بازار طلا و مسکن از جذابیت بیشتری برای سهامداران 
برخوردار است، گفت: بازار سرمایه به دلیل ایجاد حاشیه امنیت 
برای سرمایه گذاران باعث سرازیر شدن سرمایه های در اختیار 

مردم به سمت بورس شده است.  

در گفت و گو با کارشناسان بازار سرمایه تشریح شد

دلایل رشد شاخص بورس و پیش بینی آینده بازار

وحید شقاقی شهری درباره بازار متشکل ارزی گفت: با ایجاد این بازار، دیگر قیمت 
ارز از بازار های کشور های همجوار مانند سلیمانیه، دبی و امثالهم تأثیر نخواهد گرفت و 

از همین رو، حسن اصلی این بازار تعیین قیمت در داخل کشور خواهد بود.
بعد از گذشت سال ها که مسئولان بانک مرکزی وعده تشکیل بازار متشکل ارزی را 
می دادند، در نهایت قیچی افتتاح این بازار به دست همتی افتاده است؛ البته اگر این 

مهم در مراحل اولیه خود در دست اندازهای ساختاری اقتصاد کشور گیرنیفتد. 
رئیس کل بانک مرکزی اخیراً اعلام کرد: یکی از دستورات نخستین جلسه شورای 
پول و اعتبار در سال جدید، بحث بازار متشکل ارزی است. وی خبر داد: اعضای هیأت  
مدیره بازار متشکل ارزی مشخص شده و با توجه به کارهای نرم افزاری و سخت افزاری 

که زمان بر است، این موضوع تا پایان ماه جاری عملیاتی می شود.
گویا این بازار قرار است در قالب یک شرکت فعالیت کند و هیأت  مدیره آن از کانون 
صرافان، بانک های دولتی و تجاری، شرکت فرابورس و شرکت خدمات انفورماتیک 
تشکیل می شوند. در این بازار قرار است صراف ها معاملات خرد را در یک بستر مشخص 
و شفاف انجام دهند و در نتیجه، با توجه به آگاه بودن خریداران و فروشندگان، از قیمت 

خرید و فروش، این معاملات با بیشترین کارایی صورت گیرد.
وحید شقاقی شهری، اقتصاددان در گفت وگو با ایرناپلاس درباره این بازار گفت: این 
بازار همانند بازار بورس است؛ اما برای مبادلات ارزی استفاده می شود و در آن خرید و 

فروش ارزها به میزان خرد و متوسط انجام می گیرد.
وی افزود: معاملات کلان ارزی همچنان در نیما انجام می شود. در سامانه نیما 
مداخله بانک مرکزی بیشتر است، اما در این بازار، مداخله بانک مرکزی کمتر خواهد 

بود تا قیمت ها به صورت واقعی تعیین شود.
به گفته وی این بازار چندین مزیت دارد: ابتدا به جای اینکه خرید و فروش ارز در 
بازارهای سلیمانیه، دبی و سبزه میدان انجام و قیمت در این بازارها تعیین شود، قیمت 

ارز ساعت 8 تا 9 صبح در همین بازار شکل می گیرد.
 زیرا منشأ قیمت ها فعالان بازار در داخل کشور خواهند بود و دیگر از کشورهای 
همجوار تأثیر نخواهد گرفت. ثانیاً معاملات در این بازار قابل ردیابی، و شفافیت آن 
بسیار بالاست. از سوی دیگر، می توان توسط این بازار همه خرید و فروش ها در کوچه 

و پس کوچه ها را ساماندهی کرد.
همچنین بانک مرکزی می تواند به صورت نامرئی در این بازار حضور داشته باشد و به 

تعادل بخشی بازار بپردازد و از این طریق، تا حدودی بازار را مدیریت کند.
وی گفت: مهم ترین مسئله  ای که اکنون بازار متشکل ارزی را تهدید می کند این 
است که اقتصاد کشور در حال حاضر 12 تا 15 هزار میلیارد تومان قاچاق دارد. این 
موجب می شود که همچنان بازار آزاد بخشی از نیاز ارزی را پوشش دهد. به دلیل اینکه 

واردکننده غیررسمی، ناگزیر ارز خود را از این بازار تهیه می کند. 
در عین حال عموم مردم که به دنبال فعالیت رسمی در بازار هستند، می توانند با خیال 
راحت در بازار متشکل ارزی نیازهای ارزی خود را تأمین کنند. به گفته شقاقی شهری 
حسن مسئله این است که همه صرافی ها به این بازار وصل خواهند شد و به صورت 
شفاف اقدام به خرید و فروش می کنند و بازار پشت پرده تا حدودی سامان دهی 

می شود، اما به دلیل حجم بالای بازار غیررسمی، بازار پایه باقی خواهد ماند.
بیشتر شود،  وقتی شفافیت  ارز گفت: طبیعتاً  نرخ  بر  بازار  این  تأثیر  درباره  وی 
هیجانات و التهابات تا حد بسیار زیادی کنترل می شود و از این طریق، نرخ ارز دچار 

التهاب و نوسانات هیجانی نمی شود.

مدیرعامل شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی خوزستان:

مشکلیدرتامینشکرنداریم
 مدیرعامل شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی خوزستان گفت: جو سازی ها درباره 
کمبود شکر در بازار برای زمینه سازی واردات و بالا بردن قیمت است در حالی که ما هم 
اکنون در بهترین وضعیت دپو محصولات در انبار هستیم و تا سرویس بخش صنعتی از 

ذخایر انبارها به بازار تزریق خواهد شد
محمود شمیلی در خصوص وضعیت برداشت نیشکر و تولید شکر سفید با وجود 
سیل گفت:علی رغم اینکه مجموعه از سیلاب ها آسیب زیادی خورده و از ابتدای سال 
دچار مشکلات زیادی بودیم اما به زودی واحد های خود را وارد مدار تولید خواهیم کرد.
شمیلی افزود:با اقدام به موقع کارخانه ها قبل از رسیدن سیلاب، دستگاه های 
حیاتی و مجموعه صنعتی حصار بندی شد و به محض فروکش کردن آب شروع به 

تولید و تصفیه شکر خواهیم کرد.
وی در خصوص افزایش قیمت شکر بر اثر زیرآب رفتن مزارع و کارخانه گفت: این 
قبیل جو سازی ها برای زمینه سازی واردات و بالا بردن قیمت است در حالی که ما هم 
اکنون در بهترین وضعیت دپو محصولات در انبار هستیم و تا سرویس بخش صنعتی 
از ذخایر انبارها به بازار تزریق خواهد شد بنابراین کمبود هر گونه شکر و اخلال در روند 

پخش آن را رد می کنم.

یک اقتصاددان:

بازارمتشکلارزیتعیینقیمترااز
دستسلیمانیهودبیخارجمیکند

مدیرعامل گروه خودروسازی سایپا از هدف گذاری در سال 1398 برای اجرای استراتژی توسعه محصولات خود و اعمال تغییر در 
تیراژ، تنوع و ترکیب محصولات این مجموعه برای پاسخ گویی به خواسته ها و سلایق روز جامعه خبر داد.

سید جواد سلیمانی با بیان این که سایپا در دو بخش خودروهای اقتصادی و خودروهای مدرن تولید مشترک با شرکای خارجی، 
محصولات مورد نیاز بازار کشور را تأمین می کند، اظهار کرد: قصد داریم سبد محصولات خود را به منظور ارتقا کیفی با تولید 
خودروهایی در سطوح بالاتر توسعه دهیم. سایپا همواره به عنوان تولیدکننده اصلی محصولات ارزان قیمت و اقتصادی در ایران 
مطرح بوده که با توجه به نیاز بازار کشور به خودروهای پیشرفته تر و برخوردار از امکانات بهتر و برای پاسخ گویی به خواسته ها و سلایق 
روز جامعه، سیاست تولید خودروهای رده متوسط و بالا در دستور کار گروه سایپا قرار گرفته است. وی افزود: پایه اصلی اجرای این 
سیاست، طراحی و ساخت خودروهای متنوع بر روی پلت فرم اختصاصی SP100 سایپا با برخورداری از امکانات روز است، بر همین 
اساس، طراحی و ساخت چند محصول جدید برای عرضه در سال های آینده با سرمایه گذاری و استفاده از ظرفیت های داخلی بر 
روی همین پلت فرم آغاز خواهد شد. مدیرعامل خودروسازی سایپا با یادآوری اینکه در سال های گذشته خواسته ها و مطالبات عمومی 
جامعه از خودروسازان، دستخوش تحول شده و مشتریان به دنبال استفاده از خودروهای پیشرفته تر هستند؛ گفت: از این رو، گروه 
خودروسازی سایپا تلاش خواهد کرد تا هم محصولاتی با سطوح کیفی و امکانات بالاتر تولید کند و هم نیاز بازار در زمینه محصولات 
اقتصادی را با ساخت خودروهای جدیدتر و مجهزتر پاسخ دهد. سلیمانی با اشاره به حضور گروه خودروسازی سایپا در بازارهای 
صادراتی هم گفت: توسعه سبد محصول و تولید خودروهایی با ویژگی های مدنظر، توان رقابت سایپا را در بازارهای خارجی افزایش 

داده و موجب کسب سهم بیشتر فروش و ارزآوری برای کشور نیز خواهد شد.

سخنگوی صنعت برق کشور گفت: در پی بارش های اخیر و توسعه تولید نیروگاه های برق آبی پیش بینی می شود که امسال 
خاموشی برنامه ریزی  شده ای نداشته باشیم.

محمودرضا حقی فام  با بیان این که بر اساس برآوردهای صورت گرفته 4500 تا 5000 مگاوات نسبت به سال گذشته توان 
نیروگاه های آبی در پیک افزایش یافته است، اظهار کرد: طبیعتاً قدرت تولید شبکه برق افزایش می یابد، اما همچنان انتظار داریم 

که موضوع مدیریت مصرف در تمام بخش ها مورد توجه قرار گیرد.
وی با تاکید بر این مساله که تنها تولید در صنعت برق کارساز نیست و باید به مدیریت توأمان تولید و عرضه توجه شود، تصریح کرد: 

بارش های اخیر وضعیت شبکه برق را بهبود داد، اما این بدین معنی نیست که طرح های تولیدی متوقف شود.
سخنگوی صنعت برق کشور با بیان این که طرح ها را بر اساس برنامه زمان بندی شده پیش می بریم، ادامه داد: اگر نیروگاه های 
حرارتی در مدار بماند و کارها به خوبی پیش برود، قطعاً امسال هیچ مشکلی برای تأمین برق مشترکان نخواهیم داشت و می توانیم 

با کمترین چالش تابستان را سپری کنیم.
به گفته حقی فام، 21 واحد نیروگاهی جدید تا پیک وارد مدار می شود و تمام برنامه ها را دنبال خواهیم کرد. در این مسیر نیز به 
طرح ها و برنامه های مدیریت مصرف نیز توجه خواهد شد، چرا که تنها به وسیله مدیریت مصرف، بهسازی، کاهش تلفات و افزایش 

توان نیروگاه ها می توان تابستان را سپری کرد.
سخنگوی صنعت برق کشور با تاکید بر این مساله که اتکای ما به بارش ها نیست، اظهار کرد: برنامه های متعددی را برای تابستان 

امسال در نظر گرفته ایم و انتظار داریم که تمام مشکلات برطرف شود.

مدیرعامل سایپا خبر داد

تغییراستراتژیدرمحصولاتسایپاوروندتولید
سخنگوی صنعت برق کشور :

امسالخبریازخاموشیهایبرنامهریزیشدهنیست
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گل به خودی کاشانی می تواند غیر قابل جبران شود

شلیک رئیس به اتحاد سرخپوشان
مدیره  هیات  رئیس  گیری  موضع 
و  فنی  کادر  علیه  پرسپولیس  باشگاه 
های  هفته  در  وی  جنجالی  اظهارات 
پایانی لیگ برتر، ضمن ایجاد حاشیه برای 
این تیم، ممکن است بر نتایج پرسپولیس 

در هفته های بعدی نیز تاثیر بگذارد.
اظهارات »جعفر کاشانی« رئیس هیات 
مدیره باشگاه پرسپولیس درباره قهرمانی 
نقش  و  پرسپولیس  تیم  متوالی  های 
»برانکو ایوانکویچ« در این موفقیت ها، هر 
چند با سکوت معنادار این مربی کروات 
همراه بود اما صحبت های »سید جلال 

حسینی« و »علیرضا بیرانوند« 2 بازیکن شاخص این تیم علیه کاشانی، نشان داد که 
این موضع گیری ها بیشتر از آنکه اقتدار مدیریتی وی را نشان دهد موجب شکل گیری 

حاشیه در اطراف سرخپوشان پایتخت شده است.
کاشانی که به اظهارات جنجالی در میان پرسپولیسی ها شهرت دارد در آستانه دیدار 
سرنوشت ساز تیم نخست جدول رده بندی لیگ برتر برابر سایپا تهران با موضع گیری 
علیه برانکو سرمربی این تیم اعلام کرد قهرمانی های پرسپولیس متکی به فرد نیست 
بلکه مجموعه کامل باشگاه در این موفقیت ها نقش داشته است. البته این اظهار نظرها 
مسبوق به سابقه است و در گذشته نیز از وی علیه برانکو منتشر شد؛ در آن زمان و در 
حالی که سرمربی پیشین تیم ملی، تیم فوتبال پرسپولیس درگیر بحران زده را پس از ده 
سال قهرمان لیگ برتر کرد کاشانی در اظهاراتی عجیب برانکو را مربی مناسب برای تیم 
های پایه توصیف دانست. همچنین شائبه هایی در زمینه دخالت در تصمیم های کادر 
فنی از سوی وی به گوش می رسید شائبه هایی که نشان داد کاشانی برای بازگرداندن 

»محسن مسلمان« کادر فنی و مجموعه باشگاه را تحت فشار قرار داده است. 
موضع گیری و دخالت رئیس هیات مدیره باشگاه علیه مربی که تیم را 2 دوره قهرمان 
لیگ برتر، 2 بار قهرمان سوپرجام و یک بار نایب قهرمان لیگ قهرمانان آسیا کرده است 
نه تنها اقدامی حرفه ای در فوتبال روز دنیا به شمار نمی رود بلکه عناد خفته ای است که 
کاشانی قصد دارد با بیدار کردن آن دامنه اختلافات خود را با کادر فنی و برخی بازیکنان 
شاخص تیم، از پشت پرده به واقعیت سوق دهد؛ واقعیتی که به نظر می رسد هدف 
نهایی آن برانکو به شمار می رود و این مربی ممکن است پس از پایان بازی های لیگ برتر 

از هدایت تیم فوتبال پرسپولیس کنار گذاشته شود.
کاشانی به خوبی می داند که این واقعیت تراژدی تلخی است که در صورت استمرار 
نه تنها مسیر تیم پرسپولیس را در هت تریک قهرمانی هموار نخواهد کرد بلکه نشان 
می دهد زندگی کردن با فوتبال که برخی سنگ را در تمام شعارها به سینه می زنند 
به معنای رفتار حرفه ای در این رشته ورزشی نیست؛ یک مدیر موفق در ورزش زمانی 
می تواند خود را حرفه ای در دنیای فوتبال تلقی کند که مدیریت را با نقطه اختلافات 
آن قبول داشته باشد.  کاشانی مانند هر مدیر دیگر باید این واقعیت را بپذیرد که کنار 
آمدن با اختلافات و برجسته کردن نقاط اشتراک به معنای تحمل دیگران نیست بلکه 
این تصمیم راهبردی جمعی به شمار می رود که در میان مدت می تواند منافع فردی را 
در پای چشم انداز های باشگاه قربانی کند؛ منافعی که برای فرد و مجموعه باشگاه زود 
گذر تعریف نخواهد شد بلکه در تاریخ باشگاه و کارنامه مدیری مانند او باقی خواهد ماند. 
حال که چشم انداز سرخپوشان پایتخت هتریک عنوان قهرمانی با پیروزی در دیدار 
تیم های تراکتورسازی، ذوب آهن و سپاهان تعریف شده است رییس هیات مدیره نباید 
در نقش یار دوازدهم حریفان ظاهر شود و مانعی در برابر تیم خودی باشد. زیرا گل به 
خودی کاشانی زمانی می تواند برای مجموعه تحت نظر او غیر قابل جبران باشد که 
این تیم در دیدارهای پیش رو باید با مدعیان قهرمانی روبرو شود و اینم رویارویی در حکم 
فینال رقابت های لیگ برتر است. لغزش در هر کدام از این مسابقات نه تنها جبران 
ناپذیر است بلکه افسوسی است که جشن احتمالی قهرمانی سرخپوشان را به حسرتی 
فراموش نشده تبدیل خواهد کرد. همچنین استمرار کنش و واکنش رییس هیات مدیره 
و بازیکنان ملی پوش باشگاه پرسپولیس سوای آنکه حاشیه های فراوانی را در اطراف تیم 
پرسپولیس ایجاد می کند موجب یک دو دستگی در این این باشگاه خواهد شد. اقدامی 

که به خودی خود موجب از بین رفتن حرمت ها و چارت سازمانی است. 
تیم فوتبال پرسپولیس تهران با هدایت برانکو ایوانکویچ توانسته در چهار سال گذشته 
2 عنوان قهرمانی لیگ برتر و یک نایب قهرمانی لیگ قهرمانان آسیا را کسب کند. 
همچنین این تیم در لیگ هجدهم با 5 امتیاز اختلاف نسبت به تیم تراکتورسازی تبریز 

در صدر جدول قرار دارد و مدعی اصلی قهرمانی است.

شاهین بیانی:

محرومیت باقری به صلاح استقلال نیست
 مدافع پیشین تیم فوتبال استقلال گفت: با توجه به شرایطی که استقلال در لیگ برتر 

دارد، شانس قهرمانی این تیم کم شده است.
شاهین بیانی در خصوص پیروزی استقلال برابر سپاهان اظهار داشت: بازی خوبی را 
از دو تیم شاهد بودیم، هر دو تیم با توجه به شرایطی که در جدول داشتند، تنها به دنبال 
کسب سه امتیاز بودند و نمی خواستند بازنده شوند اما استقلال در ثانیه های پایانی، از 

اشتباه مدافعان سپاهان استفاده کرد و توانست سه امتیاز حساس را از آنِ خود کند.
وی افزود: به دلیل آنکه بیشتر زمان بازی در میانه میدان بود، دو تیم شانس زیادی 
برای گل زدن نداشتند. البته یک بار استقلال دروازه سپاهان را باز کرد که داور آن را 
مردود اعلام کرد و باز هم این استقلال بود که توانست در ثانیه های پایانی با حرکت زیبای 

پاتوسی که این روزها یکی از آماده ترین بازیکنان استقلال است، به گل برسد.
مدافع پیشین تیم فوتبال استقلال در خصوص دیدار روز چهارشنبه استقلال برابر 
ماشین سازی از هفته بیست و ششم لیگ برتر گفت: ماشین سازی حریف سرسختی 
برای استقلال خواهد بود، این تیم نتایج قابل قبولی در لیگ کسب کرده و نمی خواهد 
به سادگی امتیاز از دست بدهد اما اگر استقلال می خواهد همچنان در کورس قهرمانی 

باقی بماند، باید ماشین سازی را شکست بدهد. 

کشتی قم در حسرت 6 ساله

بنا به قمي ها ميدان نداد

گزارش از رضا جعفری

سرمربي تیم ملي کشتي فرنگي بزرگسالان ایران ترکیب نهایي تیم اعزامي به 
پیکارهاي 2019 قهرماني آسیا را بدون حضور فرنگي کاران قم مشخص کرد.

 کشتی فرنگی قم که آخرین بار توسط هادی علیزاده پورنیا در سال 2013 موفق به 
کسب مدال از پیکارهای قهرمانی بزرگسالان آسیا شده، برای ششمین سال متوالی 
در حسرت کسب مدال از این رویداد مهم قاره کهن باقی ماند تا همچنان امیدوار به 

آینده تلاش کند.
هادی علیزاده پورنیا که متولد سیزدهم اسفند سال 1368 و یکی از ملی پوشان 
موفق و شاخص کشتی فرنگی ایران به شمار می رود، از استعدادها و نخبه های منطقه 
قهرمان پرور نیروگاه است که از افتخارات کسب شده توسط وی می توان به مدال های 
طلا و نقره مسابقات قهرمانی کشتی فرنگی آسیا در سال های 2012 و 2013 اشاره 
کرد، ضمن اینکه از پیکارهای قهرمانی دانشجویان جهان نیز موفق به کسب نشان 

ارزشمند نقره شده ولی در حسرت کسب مدال از مسابقات جهانی ماند.
 *نشان نقره فرنگی کار قم از پیکارهای جهانی دانشجویان

در سال 2013 بود که علیزاده پورنیا به مسابقات جهانی دانشجویان اعزام شد، 
رقابت هایی که ملی پوش کشتی فرنگی قم در دور نخست وزن 74 کیلوگرم آن 
استراحت کرد و در مرحله دوم جردن اسپیلر آمریکایی را پنج بر یک شکست داد، 
سپس در یک چهارم نهایی مقابل دمیترو پیشکو از اوکراین با نتیجه دو بر صفر پیروز 

شد و به نیمه نهایی رفت.
کشتی گیر افتخار آفرین استان قم در مرحله نیمه نهایی با نتیجه جالب توجه هفت 
بر صفر از سد آرکادیوژ کولینیژ فرنگی کار اهل لهستان گذشت و به فینال رسید اما 

در تلاش برای کسب مقام قهرمانی و نشان طلا به یکی از اصلی ترین رقبای خود در 
چندین دوره میادین جهانی و جام جهانی یعنی رومن ولاسوف روسیه ای با حساب 
سه بر صفر باخت تا در آن مقطع پنجمین مدال کاروان ورزشی دانشجویان ایران را به 

رنگ نقره کسب کند.
*ناکامی کشتی قم در مسابقات جهانی 2013

ستاره کشتی فرنگی استان قم دو دوره حضور در رقابت های جهانی سال های 
2013 و 2014 را نیز تجربه کرد اما در هر دو دوره موفق به کسب مدال نشد تا یکی از 
جاهای خالی ویترین افتخارات دوران حضور حرفه ای وی در میادین کشتی فرنگی، 

مدال های طلا، نقره و برنز پیکارهای جهانی باشد.
در مسابقات جهانی 2013 علیزاده پورنیا پس از از استراحت در نخستین مرحله، 
برابر نایب قهرمان سال 2009پیکارهای جهانی و نفر پنجم المپیک از دانمارک 
یعنی مارک مادسن با نتیجه چهار بر صفر شکست خورد تا با توجه به شکست این 
کشتی گیر اروپایی در مرحله نیمه نهایی، علیزاده فرصت بازگشت به جدول شانس 

مجدد را از دست بدهد.
 *دستان بی مدال کشتی گیر قم از پیکارهای جهانی 2014

ملی پوش سرشناس کشتی فرنگی قم سال 2014 یکی از سال های خوب خود 
را سپری می کرد و با توجه به نتایج پیکارهای انتخابی تیم ملی برای دو اعزام یعنی 
مسابقات قهرمانی کشتی فرنگی جهان و بازی های آسیایی دراینچئون کره جنوبی 
انتخاب شد، در واقع همه شرایط برای علیزاده  پورنیا خوب پیش می رفت تا اینکه 

ناکامی در رقابت های جهانی تمام نقشه های وی را به هم ریخت.
این کشتی گیر پس از استراحت در دور نخست، در مرحله دوم با نتیجه چهار بر 
صفر مقابل نوربیک خاشیمبکوف از ازبکستان پیروز شد ولی در مرحله سوم با 

نتیجه عجیب هشت بر سه به نون زوگاچ نفر سوم مسابقات جهانی 2011 از کشور 
کرواسی باخت تا به جدول شانس مجدد برود ولی در رقابت رده بندی 6 بر دو مغلوب 

کریسومنین از فنلاند شد تا باز هم دست خالی به ایران بازگردد.
 *5 مدال رنگارنگ فرنگی قم از قهرمانی آسیا و جام جهانی

با وجود ناکامی در پیکارهای جهانی اما علیزاده پورنیا به واسطه کسب دو مدال از 
رقابت های قهرمانی آسیا یکی از پرافتخارترین ورزشکاران قم و چهره های مدال آور 
شاخص در کشتی فرنگی قم و ایران به شمار می رود، زیرا توانسته دو مدال طلا و نقره 

از رقابت های آسیایی به دست بیاورد.
علیزاده پورنیا بعد از مدال برنزی که در سال 2011 از مسابقات کشتی فرنگی 
قهرمانی جوانان آسیا کسب کرد مورد توجه محمد بنا سرمربی تیم ملی قرار گرفت و 
به عنوان یک جوان جویای نام به تیم ملی بزرگسالان راه پیدا کرد و در نخستین تجربه 
آسیایی خود با شکست تمامی حریفان قهرمان قاره شد، ضمن اینکه در سال دوم در 
مسابقات قهرمانی آسیای 2013 نشان نقره را به دست آورد، ضمن اینکه سه طلا و 

نقره جام جهانی کشتی فرنگی را نیز در کارنامه دارد.
 *بی مهری کادر فنی تیم ملی به کشتی فرنگی قم

علیزاده پورنیا که در سال 2014 نفر نخست پیکارهای انتخابی تیم ملی بزرگسالان 
یعنی  اعزام  برای دو  تیم ملی  و کادر فنی  تایید فدراسیون کشتی  با  و  بود  ایران 
پیکارهای قهرمانی جهان در مجارستان و بازی های آسیایی دراینچئون کره جنوبی 
انتخاب شد، به دلیل ناکامی در پیکارهای جهانی مورد بی مهری قرار گرفت و کادر 
فنی سمیه اعزام به بازی های آسیایی را از وی سلب کرد تا علیزاده پورنیا بعد از این 
اتفاق هم به واسطه مصدومیت و هم به دلیل گلایه از تصمیم مربیان تیم ملی مدت ها 

از میادین دور باشد.
 *جای خالی قمی ها در سفر تیم ملی به قهرمانی آسیا

این کشتی گیر و چند چهره  شاخص دیگر کشتی فرنگی استان قم در یکی دو سال 
اخیر با حضور موفق در میادین مختلف بار دیگر به تیم ملی راه یافتند اما با وجود 
بازگشت محمد بنا به راس کادر فنی تیم ملی بزرگسالان ایران اما این مربی مطرح در 

بین دوبنده پوشان ایران در رقابت های 2019 قهرمانی آسیا به قمی ها میدان نداد.
در واقع نفرات اعزامی به پیکارهای سال 2019 کشتی فرنگی قهرمانی آسیا در 
شرایطی معرفی شدند که چهار کشتی گیر قمی مدت  زیادی در اردو حضور داشتند 
اما در نهایت محمد بنا با چشم پوشی از این نفرات هیچ یک را انتخاب نکرد تا جای 

قمی ها در پیکارهای قهرمانی آسیا برای ششمین سال متوالی خالی باشد.
چین میزبان پیکارهای آسیایی 2019

در وزن 60 کیلوگرم که علیرضا نجاتی از قم حضور دارد مهرداد مردانی عازم چین 
می شود، در وزن 63 کیلوگرم چهره نام آشنای سال های اخیر یعنی سامان عبدولی 
اعزام خواهد شد در حالی که محمدجواد رضایی دیگر جوان جویای نام کشتی قم 
در این وزن حضور دارد و در 82 کیلوگرم که مهدی ابراهیمی نماینده قم است سعید 

عبدولیدیگر کشتی گیر مطرح کشورمان حضور دارد.
در وزن 97 کیلوگرم نیز با انتخاب مهدی علیاری فرصت برای علی اکبر حیدری 
از دست رفت تا چهار کشتی گیر توانمند استان قم که قطعا همگی آنها سال های 
درخشانی پیش رو دارند به این مسابقات اعزام نشوند و مشخص شود آنها برای تثبیت 
جایگاه خود در تیم ملی و به دست آوردن اعتماد کادر فنی کار بسیار سختی دارند، 
در حالی که رقابت های کشتی فرنگی 2019 قهرمانی آسیا اردیبهشت ماه امسال در 

کشور چین برگزار می شود.

 پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس ضمن اشاره به بالا رفتن 
شانس قهرمانی این تیم گفت: تکرار موفقیت های گذشته نیاز به 

تمرکز بالای اعضای تیم دارد.
بیژن ذوالفقار نسب در خصوص پیروزی 3 بر 2 پرسپولیس 
مقابل سایپا گفت: یکی از بهترین بازی های هفته بیست و پنجم 
لیگ برتر را شاهد بودیم. سایپا تیم جوان و جنگجویی دارد. 

بضاعت این تیم کم بود اما جرأت کافی برای حمله کردن داشت. 
با این حال پرسپولیس هم با توجه به تجربه بالای بازیکنان خود 
موفق شد گلی که در همان دقایق نخست دریافت کرده بود را 

جبران کند تا این تیم بازی رو به جلوی خود را انجام دهد.
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس در ادامه راجع به عملکرد 
بازی  در  که  توجهی  قابل  مورد  افزود:  پرسپولیس  بازیکنان 
بازیکنان  بود. فکر می کنم  بازیکنان  به چشم می آمد، نگرش 
پرسپولیس تحلیل لازم را برای بازی های داخلی نداشتند. آنها 
نباید حریفان خود در لیگ برتر را دست کم بگیرند. همین موضوع 
باعث اشتباهات فردی و تاکتیکی پرسپولیس شد. وی در ادامه 
برتر  لیگ  در  پرسپولیس  قهرمانی  شانس  رفتن  بالا  به  راجع 
خاطرنشان کرد: پرسپولیس بالای 70 درصد شانس قهرمانی 
دارد. حالا همه چیز دست خود این تیم است. کار پرسپولیس 
سخت است چون باید تا پایان فصل پیروز شود و امتیازات خود 
را حفظ کند. رقیب اصلی پرسپولیس همچنان تراکتورسازی 
است. دیدار این تیم مقابل سایر مدعیان هم می تواند خطرساز 
شود. ذوالفقار نسب با اشاره به حساسیت بازی های پرسپولیس 
در اردیبهشت ماه اذعان داشت: فشردگی رقابت های لیگ برتر 
و لیگ قهرمانان آسیا نیاز به تمرکز بالای اعضای تیم دارد. اگر 
پرسپولیس می خواهد موفقیت های گذشته خود را تکرار کند باید 

خواسته هایش را بشناسد و مسیر درست را برود.

ذوالفقارنسب:

شانس قهرمانی پرسپولیس بیش از ۷۰ درصد است

ورزشی

چهار ماه از رفتن کارلوس کی روش می گذرد. تیم ملی همانقدر که به بازی های دوستانه 
نزدیک تر شده، از انتخاب سرمربی جدید فاصله گرفته است. حالا زمزمه های عجیبی به 
گوش می رسد، از آینده ای که قرار است تابع شرایط باشد. کیفیت سرمربی بعدی تیم ملی به 

کیفیت جام جهانی پیش رو وابسته است.
کاش انتخاب آرسن ونگر به عنوان سرمربی جدید تیم ملی ایران، دروغ سیزده نبود. حداقل 
با باورکردن آن خبر می  شد آینده ای را برای تیم ملی ایران تصور کرد. حالا و با گذشت چهار 
ماه از پایان جام ملت های آسیا، یوزها هنوز هیچ یوزبانی ندارند و کسی نمی داند در بازی 
های دوستانه پیش رو، چه کسی روی نیمکت تیم ملی ایران می نشید. ابتدا گزینه های 

داخلی مطرح شدند. مخالفت جمعی و البته غیبت یک سرمربی ایرانی ایده آل، صرفا باعث 
شد پرونده سرمربی جدید تیم ملی، قطورتر شود. پس از آن بود که مهدی تاج و همکارانش 
تصمیم گرفتند به سراغ گزینه های خارجی بروند. اخبار اطراف فدراسیون فوتبال، از مذاکره 
و تلاش برای جذب گزینه های درجه یک جهانی حکایت می کرد. تلاشی که هنوز هم برقرار 

است و البته بی نتیجه.
اروه رنار با حضور در دیدار ایران و ژاپن، یک گزینه بی نهایت نزدیک نام گرفت. او حتی تا 
آستانه پذیرفتن قرارداد ایران هم پیش رفت اما فدراسیون فوتبال مراکش خیال همه را راحت 
کرد؛ سرمربی فرانسوی حداقل تا پایان جام ملت های آفریقا در کازابلانکا ماندنی شد. وینچنزو 
مونتلا، تایید کرد که پیشنهادهایی از آسیا داشته است اما در نهایت تصمیم گرفت به فیورنتینا 
بازگردد. اگرچه آرسن ونگر یک دروغ بزرگ بود اما مطرح شدن نام هایی مثل لوران بلان و زین 
الدین زیدان شوخی های غیرقابل باوری بود که دیگر غیرممکن است. زیدان دوباره هدایت 
رئال مادرید را برعهده گرفت و لوران بلان هم با کناره گیری برونو ژنسیو از المپیک لیون، 
انتخاب نخست شیرهای فرانسوی خواهد بود. اگر فدراسیون به دنبال همکاری با سرمربی 
های مشهور آفریقا و آمریکای جنوبی است، باید تا نیمه دوم تابستان منتظر باشد. برگزاری جام 
ملت های آفریقا و کوپاآمریکا، یعنی هیچ کدام از سرمربی های طراز اول اروپایی و غیراروپایی 
فعال در این دو قاره، حتی اگر بخواهند هم نمی توانند با تیم ملی ایران قراردادی امضا کنند.

تاج که احساس می کرد دیگر مسیر ساده ای برای انتخاب یک سرمربی مناسب برای تیم 
ملی ندارد، تصمیم گرفت همه چیز را به حالت پیش فرض بازگرداند. او مدعی شد انتخاب 
سرمربی بعدی تیم ملی بستگی به تعداد تیم های حاضر در جام جهانی 2022 دارد. اگر 
این جام مثل چند جام اخیر با 32 تیم آغاز شود، تیم ملی به دنبال یک گزینه گران قیمت 
و کاربلد خواهد بود. اما اگر قطری ها میزبان نخستین جام جهانی 48 تیمی فوتبال باشند، 
برنامه فدراسیون ایران به کلی تغییر می کند. این یعنی مسیر صعود تیم ملی ایران به جام 

جهانی ساده تر از قبل خواهد بود و همین کافی است تا فدراسیون با انتخاب یک گزینه ارزان 
قیمت، دیگر نگران نباشد. اگر این اتفاق رخ دهد، ثابت می کند که واقعا بزرگ ترین دغدغه 
فوتبال ایران صعود به جام جهانی است. بیانگر یک حقیقت تلخ که سرمایه گذاری بلند مدت 
در فوتبال ایران معنایی ندارد و هیچ تعاملی میان سرمربی تیم ملی و سرمربیان تیم های کشور 
وجود ندارد. انتخاب سرمربی براساس تعداد تیم های حاضر در جام جهانی به خوبی نشان 
می دهد انتهای مطالبات و غایت فوتبال ایران، چیزی به جز صعود به جام جهانی نیست. 
قطری ها در شرایطی میزبان جام جهانی شدند که نه تنها نام بزرگی را روی نیمکتشان نمی 
دیدند بلکه توقعشان صعود به جام جهانی هم نبود. تمرکز قهرمان فعلی آسیا بیش تر از آن 
که بر روی انتخاب یک سرمربی گران قیمت برای صعود به جام جهانی باشد، بر روی تربیت 

نسلی جوان، با انگیزه و قدرتمند بود که افتخاری تاریخی را برای کشورشان به ارمغان بیاورد.
همه این حدس و گمان های فدراسیون برای انتخاب سرمربی جدید در شرایطی رقم می 
خورد که بعید به نظر می رسد جام جهانی 2022 با حضور 48 تیم برگزار شود. اگر قرار بود 
تعداد تیم های حاضر در قطر بیشتر باشد، اینفانتینو تا امروز با شیخ نشین ها به توافق رسیده 
بود. با این حال رییس فیفا به عنوان تنها حامی طرح 48 تیمی شدن جام جهانی قطر، هنوز 
نتوانسته نظرش را به دیگران تحمیل کند. زمان زیادی تا آغاز قرعه کشی مرحله انتخابی جام 
جهانی نمانده و شهریور ماه آغاز مسابقات انتخابی جام جهانی پیش رو خواهد بود. بنابراین 
مهدی تاج باید بداند انتخاب سرمربی بعدی تیم ملی، باید میان گزینه های درجه یک و گران 
قیمت باشد. شاید او تصمیم گرفته تا انتخابی دهه هفتادی داشته باشد. یک سرمربی ایرانی 
با تاکتیک سانتر از جناحین که بازیکنان یا از او هراس دارند و یا اصلا او را قبول ندارند. اگر تا 
جام جهانی 2026 مهدی تاج هنوز با حمایت اینفانتینو روی صندلی فدراسیون فوتبال ایران 
نشسته بود، آن وقت می توانیم درباره انتخاب سرمربی ارزان قیمتی که تنها هدفش صعود به 

جام جهانی شلوغ آمریکای شمالی است، صحبت کنیم.

فرمول دوگانه مهدی تاج برای انتخاب نفر اول نیمکت تیم ملی فوتبال

بزرگ تر از کی روش یا یکی مثل حاجی مایلی؟

پدیده این فصل بوندس لیگا گزینه اول رئال مادرید برای تقویت خط حمله خودش 
است.

 نشریه مارکا اسپانیا از انتخاب لوکا جوویچ به عنوان گزینه اول رئال مادرید برای 
تقویت خط حمله خودش خبر داده است. مارکا مدعی شده که رئال حاضر است 

70 میلیون یورو برای ستاره اینتراخت فرانکفورت پرداخت کند. 
جوویچ 21 ساله که مورد توجه بارسلونا و منچسترسیتی هم قرار دارد در این فصل 

توانسته 25 بار گلزنی کند تا توجه تیم های بزرگ اروپا را به خودش جلب کند. 
رسانه ها از مائورو ایکاردی به عنوان گزینه اصلی رئال برای خط حمله نام می بردند 
اما حالا نشریه مارکا گزارش داده که ستاره فرانکفورت در صدر لیست رئال قرار گرفته 

است.

یوونتوس برای فصل اینده به دنبال جذب یک مدافع سطح اول دنیاست و مدافع 
فرانسوی بارسا حالا گزینه مورد نظر بیانکونری محسوب می شود. هر دو تیم بارسلونا 
و یوونتوس برای تابستان پیش رو در صدد جذب یک مدافع میانی باکیفیت هستند. 
گزینه شماره یک هر دو نیز ماتایس دی لیخت، کاپیتان 19 ساله آژاکس است اما به 
فاصله دو ماه تا باز شدن پنجره نقل و انتقالات تابستانی، به نظر، شانس پیوستن دی 
لیخت به بارسا بیشتر است. در یوونتوس از این موضوع آگاه هستند و از حالا خود را 
برای چنین شرایطی مهیا کرده اند. طبق ادعای رای اسپورت، اگر یووه در جذب دی 
لیخت شکست بخورد، ساموئل اومتیتی، مدافع فرانسوی بارسا به گزینه اصلی این تیم 
برای تقویت خط دفاعی بدل خواهد شد و سران باشگاه حاضرند تا 80 میلیون یورو نیز 

به بارسا پیشنهاد بدهند که قطعا برای یک مدافع، رقم هنگفتی محسوب می شود.

سرمربی منچستریونایتد اعتراف کرده تیمش با خوش شانسی مقابل وستهم پیروز شده 
است. اوله گونار سولسشائر پس از پیروزی 2-1 تیمش مقابل وستهم که با دو پنالتی پل 
پوگبا حاصل شد اعتراف کرد منچستریونایتد شایسته کسب پیروزی در این بازی نبوده 
است.  سولسشائر به نقل از اسکای اسپورت گفته:»گاهی اوقات نتیجه ای می گیرید که 
بیشتر از حق تان است و در این بازی چنین اتفاقی رخ داد. وستهم بهتر از ما بازی کرد. به 
خاطر محرومیت ها و همچنین بازی سنگینی که در لیگ قهرمانان داشتیم مجبور شدم 
چند تغییر بدهم و این روی تیم اثر گذاشت. با خوش شانسی پیروز شدیم. با توجه به روند 
بازی من حتی به تساوی هم راضی بودم. شانس آوردیم که تیم حریف بارسا نبود. مطمئنا 
سه شنبه شب بدتر از این بازی نخواهیم کرد. باید مقابل بارسا بهتر باشیم وگرنه شانسی 

برای صعود نخواهیم داشت.«

 لوکا جوویچ، گزینه نخست رئال مادرید 
برای خط حمله

 پیشنهاد هنگفت یوونتوس برای جذب 
مدافع بارسا

 سولسشائر: با این وضع بازی شانسی مقابل 
بارسلونا نداریم

 پیشکسوت تیم فوتبال استقلال با اشاره به برد این تیم مقابل 
سپاهان در لیگ برتر، گفت: چرا منتقدان شفر که می گفتند او 

نمی تواند تیم های بزرگ را ببرد الان صحبت نمی کنند؟
محمد نوری  درباره برد یک بر صفر استقلال مقابل سپاهان 
اظهار داشت: یکی از انتقاداتی که مدتی بود به شفر صورت 
می گرفت، این بود که او نمی تواند برنده بازی های بزرگ باشد. 
شفر در این یک هفته با شکست دادن الهلال و سپاهان پاسخ 

خوبی به این دسته از منتقدانش داد.
وی اضافه کرد: شکست دادن تیم های بزرگی مثل الهلال و 
سپاهان طی کمتر از یک هفته کار بسیار بزرگی بود که استقلال 

با هدایت شفر به آن دست یافت.
پیشکسوت آبی پوشان گفت: استقلال روزهای سختی را پشت 
سر گذاشت و در این مدت فشار روی بچه های ما زیاد بود. این دو 

پیروزی تا حدود زیادی تیم را از زیر فشار خارج کرد.
با اشاره به آخرین وضعیت آبی پوشان گفت: چیزی  نوری 
نمانده بود تا یک بحران بزرگ تیم را در بر بگیرد که خوشبختانه 

نتایج اخیر جلوی این اتفاق را گرفت.
آقای  که  روزی  گفت:  استقلال  فنی  کمیته  پیشین  عضو 
فنی  کمیته  به  را  شفر  استقلال  پیشین  مدیرعامل  افتخاری 
پیشنهاد داد، ما خودمان حضور او را در استقلال تأیید کردیم 
و برای همین همیشه شفر تحت حمایت ما بوده است. هرگاه 

مشکلی در تیم مشاهده کنیم برای رفع مشکل آن را گوشزد 
می کنیم اما هیچ گاه در این مدت از حمایت استقلال و شفر 
دریغ نکرده ایم. وی تاکید کرد: شفر هم باید همین رویه ای که در 
این مدت پیش گرفته و با آن پیروزی های خوبی به دست آورده را 
ادامه دهد تا در نهایت رضایت هواداران نیز به حد مطلوب برسد.

این هم پیروزی استقلال بر تیم های بزرگ

منتقدان شفر الان کجا هستند؟

 تیم فوتبال سپاهان با شکست برابر استقلال از کورس قهرمانی عقب ماند تا سرمربی 
این تیم با نظر اعضای کارخانه فولاد مبارکه روی لبه تیغ قرار بگیرد.

تیم فوتبال سپاهان اصفهان می توانست از باخت تراکتورسازی تبریز مقابل سپیدرود 
رشت استفاده کند تا فاصله خود با صدر جدول را به حداقل برساند. با این حال زردپوشان 
اصفهانی مقابل استقلال تهران با یک گل شکست خوردند تا با یک پله سقوط در رده 
چهارم جدول رده بندی قرار بگیرد. سپاهان اصفهان در حالی از کورس قهرمانی عقل 
ماند که این تیم در ابتدای فصل با جذب امیر قلعه نویی و هر آنکه این مربی نامدار خواست 

خودش را به عنوان مدعی جدی قهرمانی معرفی کرد.

پرافتخارترین باشگاه فوتبالی ایران در ابتدای فصل شش بازیکن و در نیم فصل هم 
محسن مسلمان، محمد ابراهیمی، مهدی زاده، محمد مسلمی پور و علی قربانی را در 
اختیار گرفت تا قلعه نویی بی هیچ بهانه ای برای قهرمانی بجنگد. با این حال سپاهان در 
نیم فصل دوم نتوانسته است انتطارات را برآورده کند. باخت این تیم مقابل سایر مدعیان 
قهرمانی نظیر استقلال تهران و تراکتورسازی باعث شد تا هواداران اصفهانی کمتر از قبل 
شعار »حالا حالا قهرمانیم« سر دهند. مسعود تابش مدیرعامل باشگاه سپاهان در ابتدای 
فصل بارها در مصاحبه های خود به صراحت اعلام کرد: سپاهان را برای قهرمانی می بندد 
و بازیکنان جدید این تیم نیز با نظر مستقیم قلعه نویی جذب شده اند. تیمی که حالا با 

آرزوی قهرمانی در لیگ برتر چند گام فاصله گرفته است تا شرایط برای امیر قلعه نویی هم 
سخت تر از گذشته سود. در اصفهان همه از قلعه نویی انتظار قهرمانی دارند. تیمی که 
بهترین شرایط را در چند سال اخیر از لحاظ بازیکن داشته است اما روند نزولی خود در 

هفته های اخیر را ترک نکرده است تا ژنرال لیگ برتر روی لبه تیغ قدم بزند.
از اصفهان خبر می رسد مسئولان بلند مرتبه کارخانه فولاد مبارکه تنها به قهرمانی راضی 
هستند و اگر نتوانند با قلعه نویی به این عنوان برسند پرونده حضور مربی خارجی توانمند 
را باز می کنند. با این حال باید دید قلعه نویی در ادامه رقابت های لیگ برتر چه نتیجه ای 

خواهد گرفت تا بتواند حضور خود در سپاهان را تمدید کند.

جام نگیرد باید برود؛

لطمه ای که استقلال به قلعه نویی زد

اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده 3قانون و ماده 13آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
واراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی برابر رای شماره 139760316001005552 
مورخ 1397/10/27هیات اول/ دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقدسند رسمی مستقردر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه 
یک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی  خانم شمس اله امیری فرزند ماشاله  ش ش 
7650 صادره از کرمانشاه در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1011.98 
متر مربع پلاک در محدوده قطعه 2 سهم زارعین از پلاک 143 اصلی واقع در بخش 
یک حومه کرمانشاه به آدرس کرمانشاه سرخه لیژه بلوار رازی کوچه باشگاه خریداری 
از مالک رسمی آقای علی اصغر رحیمی سرخه لیژه محرز گردیده است.لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب دردو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در  صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره  تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/01/26
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1398/02/11
جعفر نظری -رییس ثبت اسناد واملاک ناحیه یک کرمانشاه

------------------------------------
اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمانشاه

اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 

فاقد سند رسمی 
آگهی موضوع ماده 3قانون و ماده 13آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
واراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی برابر رای شماره 139760316001005188 
مورخ 1397/10/12هیات اول/ دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقدسند رسمی مستقردر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه 
یک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی منوچهر خوش صفت فرزند صحبت اله ش 
ش 212 صادره از کرمانشاه در ششدانگ یک باب ساختمان ) گاراژ ماشین شویی ( به 
مساحت 359.21 متر مربع در محدوده پلاک 754 فرعی از 591 فرعی از 46 فرعی 
از 93 اصلی واقع در بخش یک حومه کرمانشاه به آدرس کرمانشاه میدان مرکزی اخر 
بلوار نوبهار سمت شرقی بلوار مقابل بنگاه خریداری از مالک رسمی آقای علی سیستانی 
محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب دردو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 
می شود در  صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره  
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/01/26
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1398/02/11

جعفر نظری -رییس ثبت اسناد واملاک ناحیه یک کرمانشاه
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مرجعی که دیگر محل رفع اختلاف نیست

مجمع،  نهاد تشخیص 
مصلحت جمعی یا منفعت فردی؟

مجمع تشخیص اگرچه قرار بود فرصتی برای حل و فصل اختلافات بین شورای نگهبان 
و مجلس شورای اسلامی باشد اما این روزها در مواردی خود میدان دار اختلاف افکنی شده 
است.قرار بود از ایجاد بن بست در تصمیم گیری کلان کشور جلوگیری کند و بشود نهاد 
مصلحت سنج نظام؛ این روزها اما بیشتر از آنکه مشغول ایجاد نقاط اشتراک باشد، درگیر 
افتراقات شده است. مجمع تشخیص مصلحت نظام در طی بیش از سه دهه فعالیت فراز 
و فرودهایی را تجربه کرده، فراز و فرودهایی که در شکل، ماهیت و عملکردش بی تاثیر 
نبوده است اما شاید بتوان مهم ترین تغییر در مجمع تشخیص را  ناشی از ریاست این نهاد 
دانست، جایگاهی که از زمان تاسیس تاکنون ۳ دوره مدیریتی متفاوت را به خود دیده 
است.اگر عملکرد مجمع تشخیص مصلحت نظام را تابعی از مشی، دیدگاه و نوع سیاست 
ورزی ریاست آن بدانیم سخنی به گزاف نگفته ایم، روزگاری مجمع تشخیص مصلحت 
نظام با توسل به شیوه مدیریت مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی برای خود اعتبار می 
خرید اما بعد از او دوران فترتی جدی را سپری کرد. به باور بسیاری از صاحب نظران، 
مجمع در دوران مرحوم هاشمی بیشترین کارکرد را در مصلحت سنجی کشور داشت، به 
طوریکه در طول نزدیک به ۳۰ سال جلوس آن مرحوم بر کرسی ریاست، دوره به دوره 
موضوعات بیشتری برای پیگیری به مجمع سپرده شد.تأثیرگذاری و نفوذ کلام آیت الله 
هاشمی رفسنجانی به قدری بود که می توانست نظرات مختلف را برای تأمین منافع نظام 
در یک ظرف و قالب قرار دهد بنابراین افرادخودمحور در این فضا کمتر فرصت عرض اندام 

و تک روی برای اعمال دیدگاه های سیاسی و جناحی پیدا می کردند.
* مدیریت آیت الله هاشمی شاهرودی و دوران فترت مجمع

مجمع اما در زمان ریاست آیت الله هاشمی شاهرودی دورانی از فترت را سپری کرد، 
آیت الله شاهرودی به خاطر بیماری در دوره ۱۴ ماهه ریاست از دور در جریان مسائل قرار 
می گرفت، شاید بتوان گفت غیبت های ناشی از بیماری و البته روحیه مسامحه و مصالحه گر 
آیت الله شاهرودی در دوران حضور در جلسات مجمع باعث شد مدیریت این نهاد حاکمیتی 
از اقتدار لازم فاصله بگیرد. این مسئله فرصتی را برای برخی افراد به خصوص در دبیرخانه 
این مجموعه فراهم آورد که امیال سیاسی و جناحی خود را دنبال کنند و در مقاطعی حتی 
از فرصت به وجود آمده برای تسویه حساب سیاسی و تامین منافع فردی و جناحی بهره 
بگیرند. در چنین فضایی بعد از مدتی مجمع از ماهیت وجودی خود فاصله گرفت و به جای 
آنکه مرجعی برای حل موارد اختلافی بین ارکان اداره کشور باشد، خود به یک طرف ماجرا 
تبدیل شد. این وضعیت تا جایی پیش رفت که اظهارنظرهای سیاسی غیرمرتبط با حوزه 

وظایف مجمع تشخیص مصلحت نظام، روابط مجمع با دولت و مجلس را تیره و تار کرد.
* اختلافات افکنی های مجمع در دو سال اخیر  

مخالفت با برجام، انتقاد به سیاست های اقتصادی دولت، زیر سوال بردن اقدامات 
دستگاه های اجرایی در مواجهه با حوادث، تنش با مجلس و ورود به حوزه قانونگذاری را 
شاید بتوان مصادیقی از حرکت های تک روانه ای برشمرد که با چراغ سبز و بعضا با هدایت 
مستقیم دبیر مجمع انجام شد. اختلاف نظر بر سر لایحه پالرمو و لایحه سی اف تی اما 
نقطه اوج این اختلافات بود تا جایی که به دلیل همین اختلافات با وجود جلسات متعدد 
برای تعیین تکلیف لوایح مذکور در سال گذشته به نتیجه نرسیدند و تصمیم گیری درباره 
آنها به سال ۹۸ موکول شد.اینکه مواضع جهت دار محسن رضایی دبیر مجمع تشخیص 
مصلحت نظام تامین کننده مصالح نظام بود یا منفعت شخص او، در جای خود می تواند 
محل بررسی قرار گیرد اما بدون شک این مواضع روی عملکرد این نهادحاکمیتی تأثیر 
گذاشت.مجمع باید نهاد مصلحتی و مشورتی برای تسهیل اداره کشور و راهگشا برای حل 
اختلافات باشد نه مرجعی که به اختلافات میان ارکان حاکمیت دامن بزند. این روزها 
اختلافات مجمع با دولت در موضوع اف ای تی اف و با مجلس در موضوع تعریف وظایف 
و اختیارات هیأت عالی نظارت بر اجرای سیاست های کلی نظام همچنان محل نقد و نظر 
است.آیت الله آملی لاریجانی گرچه از نهم دی ماه به ریاست مجمع منصوب شد اما تا 
اواسط اسفندماه در قوه قضائیه مسئولیت داشت و باید به امور دستگاه قضا رسیدگی می 
کرد. او بعد از آنکه یک ماه پیش سکان اداره قوه قضائیه را تحویل سیدابراهیم رئیسی داد، 
به طور کامل توانست روی اداره و مدیریت امور مجمع تشخیص مصلحت نظام متمرکز 
شود. با توجه به سابقه مدیریت آیت الله آملی لاریجانی در قوه قضائیه به نظر می رسد 
دوباره مجمع بتواند به جایگاه اصلی خود که همانا نهاد مصلحت سنج برای کشور است 
برگردد. مجموعه ای که نظرات عقلای قوم را یک کاسه کرده و بهترین مصلحت را برای 
کمک به مسئولان اجرایی کشور تدبیر کند. حال باید منتظر ماند و دید سیاست آیت الله 

آملی برای بازگرداندن مجمع به جایگاه اصلی خود چیست؟

سخنگوی شورای نگهبان:

دولت و مجلس با وضع قوانین 
کارآمدتر به رونق تولید کمک کنند

سخنگوی شورای نگهبان با تاکید بر این که بخشی از مشکلات تولیدکنندگان 
بوروکراسی های اداری است، گفت: دولت و مجلس می توانند با وضع قوانین کارآمدتر 

این مساله را حل کنند تا امکان بیشتری برای تولید کنندگان فراهم شود.
»عباسعلی کدخدایی« درخصوص نام گذاری امسال از سوی رهبر معظم انقلاب به نام 
رونق تولید افزود: در چند سال اخیر حضرت آیت الله خامنه ای با توجه به شرایط داخلی 
کشور و مباحث اقتصادی و معیشت عمومی توجه ویژه ای را به موضوع اقتصاد و تولید 
داخلی دارند.وی ادامه داد: در سال گذشته بحث حمایت از کالای ایرانی بود و امسال هم 
ایشان در موضوع اقتصادی محور اصلی را رونق تولید قرار دادند.این حقوقدان یادآور شد: 
همه اقتصاددانان و صاحب نظران متفق القول هستند که اگر کشور می خواهد روی پای 
خود بایستد باید از توانایی های اقتصادی، منابع داخلی و نیروی انسانی بهترین استفاده 
را داشته باشد تا وابستگی ها به کشورهای خارجی کمتر شود.کدخدایی همچنین گفت: 
جامعه ایران جوان است و نیروی انسانی لازم را دارد و از طرف دیگر منابع طبیعی زیادی 
دارد که خیلی از آنها هنوز استحصال نشدند که با تاکید بر این 2 معقوله مهم می توان 
سرنوشت هر جامعه ای را تغییر داد بنابراین رهبر معظم انقلاب هم تاکید موکدی بر توان 
تولید داخلی داشتند. وی افزود: هر روز شاهد مشکلاتی برای تولید کنندگان هستیم که 
بخشی از آن به دلیل بوروکراسی هایی است که دولت و مجلس می تواند از طریق وضع 
قوانین کارآمدتر این مساله را حل کند تا امکان بیشتری را برای تولید کنندگان فراهم کند.

سخنگوی شورای نگهبان تصریح کرد: بخشی هم به ضرورت توجه جامعه به 
محصولات داخلی بر می گردد یعنی از تولیدات داخلی استفاده کنیم چرا که یک گام به 
استقلال و رونق اقتصادی کمک کرده و به جلوتر می رویم.کدخدایی تاکید کرد: بر همه 
دست اندرکاران و مسوولان است تا جایی که می توانند چه در بخش قوانین و چه در 
بخش اجرا شرایطی را فراهم کنند که تولید کنندگان با علاقه بیشتری در حوزه تولید 
اقدامات خود را انجام دهند و هم سرعت بیشتری بگیرد.وی یادآور شد: گاهی اوقات 
مشاهده می شود مجوزهای اولیه صادر شده ولی در استمرار این حمایت ها، کوتاهی ها و 
قصوری وجود دارد که اگر این موارد هم دقت شود و نظارت شود که در استمرار تولیدات 
مشکلات حل شود نتایج درخشانی را خواهیم دید.سخنگوی شورای نگهبان خاطرنشان 
کرد: ایرانیان ثابت کرده اند که می توانند روی پای خود بایستد و در هر زمینه ای با تلاش 
گامی را در جهت استقلال بردارند.کدخدایی درباره این که رهبری گفتند سال ۱۳۹۸ 
سال فرصت ها است، گفت: در طول ۴۰ سال گذشته با تهدید دشمن در همه زمینه 
ها روبرو بوده ایم و هر روز هم شکل این تهدیدها عوض شده است، آنچه که توانسته 
این تهدید ها را خنثی کند مقاومت مردم است که در همه صحنه ها حضور داشتند و 
با تلاش خود پاسخ محکمی را به دشمن دادند و در حوزه اقتصاد هم به همین شکل 
است.وی افزود: آنچه که در واقع مورد تاکید رهبری است و ایشان آن را به عنوان یک 
فرصت تلقی می کنند اگر ما تهدیدی از سوی دشمن می شویم بتوانیم این تهدید را در 
داخل به تلاش، کوشش، همبستگی و وحدت بین مردم و مسولان تبدیل کنیم و با اتکا 
به توان داخلی بتوانیم پاسخ محکمی را به دشمن بدهیم.سخنگوی شورای نگهبان ادامه 
داد: ایشان در چند سال قبل بر اقتصاد مقاومتی تاکید داشتند یعنی اگر اروپا و آمریکا با 
ابزار اقتصادی می خواهد جامعه ایرانی را تهدید کنند ما باید سراغ نیروی داخلی برویم و 
با تولید داخل شرایط لازم تهدید را تبدیل به فرصت کنیم که با این کار هم تهدید مرتفع 
می شود و هم گام بیشتری را برای استقلال کشور بر می داریم.کدخدایی یادآور شد: 
مردم ما هم به طور قطع در این زمینه همکاری خوبی را خواهند داشت همچنان که در 
این ۴۰ سال داشتند، اگر بتوانیم در حوزه اقتصاد و معیشت اقداماتی را انجام دهیم که 
کمکی به رونق اقتصادی جامعه باشد و اتکا به تولیدات داخلی باشد مردم هم استقبال 
خواهند کرد.وی درباره تاکید رهبری به استفاده جوانان در حل مشکلات کشور گفت: 
بحث جوانگرایی با توجه به این که جامعه ایرانی یک جامعه جوان است یک امر حتمی و 
عقلی است بنابراین رهبر معظم انقلاب نه تنها در فرمایشات خود تاکید داشتند بلکه در 
عمل هم به همین سمت حرکت کردند. سخنگوی شورای نگهبان با بیان این که در چند 
سال گذشته انتصابات رهبری معمولا از جوانان بوده است، گفت: در حوزه های اجرایی 
و حوزه هایی که نیازمند نیروی بیشتر جوانی است استفاده از جوانان می تواند به عنوان 
یک موتور پیش برنده باشد و از طرف دیگر می تواند امید را در بین جوانان ما ایجاد کند 
چرا که ما جامعه جوانی داریم باید فکر اشتغال و استفاده از توان آنها باشیم.وی افزود: البته 
استفاده از جوانان به مفهوم آن نیست که از تجربه افراد با سابقه بی نیاز هستیم و نباید آنها 
را به کار بگیریم، با تقسیم بندی صحیح باید جایی که لازم است از تجربه استفاده شود از 
نیروهای کارآزموده استفاده کنیم و در حوزه هایی که نیازمند شور و نشاط جوانی است 
و تلاش بیشتری می طلبد حتما از جوانان استفاده کنیم.سخنگوی شورای نگهبان ادامه 
داد: البته به جوانان جامعه بی مهری شده است و امیدواریم در سال های آینده استفاده از 

جوانان بیشتر در دستور کار قوای سه گانه باشد.

نکتـه

ویـژه

نیروهای جریان اصلاحات روزهایی را سپری می کنند که هنوز 
نمی دانند باید چه رویکردی نسبت به انتخابات مجلس در پیش 
بگیرند. برخی از آنها انتخابات همچنان راه برون رفت از بحران 
می دانند و برخی دیگر باور دارند که اگر قرار باشد پیش نیازهای 
لازم محقق نشود، باید عطای انتخابات را به لقایش بخشید.روز 
شنبه سایت »مشق نو« یادداشتی از سعید حجاریان را منشتر کرد 
که دیروز مورد توجه تعدادی از رسانه های اصلاح طلب قرار گرفت. 
حجاریان در آن یادداشت پیشنهادهایی برای چگونگی مواجه با امر 
انتخابات به اصلاح طلبان داده است؛ از جمله آنکه او گفته است 
که باید در انتخابات به صورت مشروط وارد شد و اگر آن شروط 
تحقق نیافت باید به سمت تحریم انتخابات پیش رفت. او نکاتی 
را به عنوان راه های کوتاه مدت رفع مشکلات اصلاح طلبان یادآور 
شده؛ چنانکه گفته است اصلاح طلبان باید با رویکردی دووجهی 
مبتنی بر فعالیت مؤثر و در عین حال حفظ آرامش داشته باشند؛ به 
این معنا که باید روندها و چشم اندازها را تحلیل کنند و جایگاه خود 
را به نسبت آنها تعیین کنند. همچنین باید عقلای جناح راست را 
نسبت به وخیم بودن شرایط آگاه کنند تا در ادامه، نیروهای مؤثر و 
تصمیم ساز تصویری واقعی از وضع موجود و مطلوب به دست آورند. 
علاوه بر این از دید حجاریان اصلاح طلبان باید از طریق وزارت کشور 
یا کمیته ای متشکل از نیروهای زبده و اصیل، احزاب خود را پالایش 
کنند و احزاب کم مایه را منحل یا درون احزاب بزرگ ادغام کنند. 
او درباره چگونگی حفظ آرامش  توسط اصلاح طلبان نیز گفته است 
که اصلاح طلبان باید حواشان باشد تا در اعتراضات احتمالی مردم 
نسبت به وضع معاش متحمل هزینه های برخوردهای قهری نشوند.
* تفاوت دیدگاه شورای سیاست گذاری با نظارت حجاریان

اسماعیل گرامی مقدم، فعالی سیاسی اصلاح طلب و عضو شورای 
مرکزی حزب اعتمادملی باور دارد که ایده اخیر سعید حجاریان 
مطلقا نظر اصلاح طلبان نیست و اساسا ایده های او مورد تأیید 
شورای هماهنگی و شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان نیست. 
گرامی مقدم در این خصوص به نامه نیوز گفت: »آقای حجاریان 
پیش از آنکه ایده مشروط کردن شرکت در انتخابات و در صورت 

لزوم تحریم آن را مطرح می کند باید بگوید که این نسخه را برای 
چه طیفی می پیچد؟ آیا او به نمایندگی از تمام اصلاح طلبان سخن 
می گوید یا آنکه  تنها به عنوان یک فعال سیاسی صحبت می کند؟ 
اصلاح طلبی گسترده بسیار فراگیری دارد به نحوی که به نوعی از 
نهضت آزادی تا بسیاری از احزاب کوچک و بزرگ و حتی برخی 
از اعتدالی ها خود را اصلاح طلب می دانند. آقای حجاریان باید پاسخ 
بدهد که به نمایندگی از کدام حزب یا گروه سخن می گوید؟ آیا او 
به نمایندگی از شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان یا شورای 
هماهنگی سخن می گوید یا تنها خود را در قامت یک فعال سیاسی 
می داند؟ از دید من آقای حاریان تنها یک فعال سیاسی است و 
نمی توان اظهارات او موضع اصلاح طلبان دانست. تردید نکنید که 

شورای هماهنگی اصلاح طلبان نظراتی متفاوت از آقای حجاریان 
دارد و عموم اصلاح طلبان بر این باورند که باید در انتخابات مجلس 

سال۹۸ جبهه  اصلاحات حضور فعالی داشته باشد«.
* حضور گسترده در انتخابات

این فعال سیاسی با تأکید بر مشارکت در انتخابات افزود: 
»اصلاح طلبان انتقادهای خود را به شیوه بررسی صلاحیت ها دارند و 
می خواهند که انتخابات در فضایی کاملا دموکراتیک برگزار شود اما 
این انتقادها به معنای آن نیست که برای شرکت در انتخابات شرط 
گذاشته شود. مضافا آنکه ایده آقای حجاریان بسیار کهنه است. 
تجویز تحریم انتخابات و شرط گذاشتن بر آن، به میزانی ورشکسته 
است که دیگر محل بحث اصلاح طلبان نیست زیرا به وضوح 

نتیجه این رویکرد را در انتخابات مجلس هفتم و شورای شهر دوم 
دیدیم. حزب اعتماد ملی بنایش آن است که که همراه با شورای 
سیاست گذاری اصلاح طلبان حضور فعال و مؤثری داشته باشد. ما 

می دانیم که تحریم انتخابات اصلاح طلبان را به ته دره می برد«.
* نجات اصلاحات با حضور گسترده در انتخابات 92 و 96

»مخاطب  گفت:  حجاریان  شروط  تبیین  در  گرامی مقدم 
شروط آقای حجاریان، حاکمیت است. او باور دارد که در شرایط 
ردصلاحیت ها اصلاح طلبان با نیروهای ضعیف وارد میدان انتخابات 
می شوند. آقای حجاریان از این موضوع نتیجه می گیرد که اگر شرط 
عدم ردصلاحیت افراد محقق نشود، باید عطای انتخابات را به لقایش 
بخشید. من با این روش مخالفم زیرا باور دارم اتفاقا در شرایط کنونی 
که قانون جدید انتخابات در معرض تصویب است، تحریم انتخابات 
سیاست به شدت نادرستی است. این قانون گامی بزرگ در راستای 
اصلاح فرایند انتخابات در ایران است که باعث فعال و پاسخگوشدن 
احزاب می شود. حال در چنین شرایطی آقای حجاریان یک ایده کهنه 
را مطرح می کند. من تعجب می کنم که آیا آقای حجاریان نمی داند 
که چنین ایده ای به خصوص در شرایط کنونی، جبهه اصلاحات 
را تضعیف می کند؟ ما به عنوان یک جریان حتما تقاط ضعف و 
محدودیت هایی از سوی حاکمیت داریم اما باید همه  مشکلات در 
چارچوب های منطقی حل شود. اگر حاکمیت شخص آقای حجاریان 
یا دوستان همنظر او را تأیید صلاحیت می کرد، ایشان مشکلی 
نداشتند و از نظرشان یک انتخابات آزاد پدید می آمد؟ واقعا عجیب 
است که بدون درنظرداشتن تمام ابعاد و زوایا یک موضوع خطرناک را 
مطرح می کنیم که به هیچ وجه تأمین کننده منافع ملی نیست. برخی 
فکر می کنند پدر اصلاحات هستند و اصلاحات ساخته و پرداخته 
آنهاست. یک بار پیش خود می گویند که اگر مردم در سال۹2 
انتخابات ریاست جمهوری را تحریم می کردند، چه اتفاقی می افتد؟ 
نامزدهای رقیب آقای روحانی را به یاد دارند؟ یا مجلس معتدل فعلی 
ناشی از رأی مردم به جبهه اصلاحات در سال۹6 بود. در نهایت ایده 
آقای حجاریان در انزواست و عموم اصلاح طلبان ضمن ارائه انتقادهای 

خود در انتخابات امسال حضور گسترده خواهند داشت«.

تلاش های آمریکا برای تشکیل ائتلافی از کشورهای خاورمیانه 
موسوم به »ناتوی عربی« در راستای مقابله با جمهوری اسلامی 
ایران، به واسطه شکاف میان کشورهای عربی حاشیه خلیج فارس 
و اعلام خروج مصر از این ائتلاف، از همان ابتدا با دیواری سخت 
برخورد کرد.اواخر روز پنج شنبه هفته گذشته )22 فروردین( 
خبرگزاری »رویترز« به نقل از چهار منبع آگاه گزارش داد مصر از 
طرح راهبردی آمریکا برای تشکیل یک ائتلاف موسوم به ناتوی 
عربی جهت مهار ایران کنار کشیده است. مصر بزرگ ترین ارتش 
را در میان کشور های عربی دارد و ناظران معتقدند کنار کشیدن 
این کشور شکست سختی برای ائتلاف به ویژه عربستان سعودی 
است. نشریه »المجد« مصر در این زمینه آورد عقب نشینی مصر 
بیانگر این موضوع است که ائتلاف پیش از آنکه تشکیل شود در 
نتیجه اختلاف نظر کشورهای عضو درباره مشخص کردن دشمن 
مشترک با چالش هایی جدی روبرو است. این موضوع سبب شده 

است که ناتو عربی مرده به دنیا آید. 
* خروج مصر؛ ضربه ای کمرشکن به ائتلاف ضدایرانی 

خبرگزاری »المرکزیه« لبنان در گزارشی با عنوان »ناکامی تازه 
ناتو عربی؛ آیا این ضربه ای کمر شکن است؟« نوشت: ناتو عربی در 
آستانه برگزاری نشست مقدماتی خود در ریاض در روز یکشنبه 
)25 فروردین( شکست دیگری خورد. درز اخباری مبنی بر عقب 
نشینی مصر از ناتو عربی، ائتلاف سازان را در شرایط آشفته ای 
قرار داده است. عقب نشینی مصر از طرح ناتو عربی در شرایطی 
که دولت های عضو این ائتلاف نگران شکست ترامپ در انتخابات 
ریاست جمهوری آینده هستند وضعیت را در شرایط ناگواری 
قرار داده است. این کشورها نگران هستند که جانشین ترامپ 
طرح تشکیل ناتو را به طور کلی کنار گذارد و در میانه راه از آنان 
چشم پوشی کند. این موضوع سبب نتایج معکوسی برای اعضای 
این ائتلاف می شود و آنها را در برابر ایران در جایگاه ضعیفتری 
قرار می دهد. به نوشته المرکزیه، عقب نشینی مصر از این ائتلاف 

به دلیل تحولات سودان است زیرا مصر برخلاف دیگر کشورهای 
عربی از کودتا در سودان حمایت می کند. اولویت قاهره رویارویی 
با تهران نیست. مصر روی تحولات سیاسی شمال آفریقا به ویژه 
لیبی و سودان که می توانند امنیت ملی مصر را تهدید کنند 
تمرکز کرده است. مصر در شرایطی که حیات خلوتش شاهد 
تحولات نظامی و سیاسی خطرناک است در دیگر مناطق دور 
دست از کشور خود تلاش نظامی نخواهد کرد. نشریه »المجد« 
مصر، در گزارشی آورد: عقب نشینی مصر از ناتو عربی، پرده ها 
را از این ائتلاف کنار زد و شکننده بودن این ائتلاف را در شرایط 
کنونی نشان داد. می توان گفت ناتو عربی بدون مصر هیچ معنا 
و مفهومی ندارد زیرا دیگر کشورهای عضو ناتو عربی در مجموع 
فاقد سازوکار لازم به ویژه در سطح نظامی برای ائتلاف سازی 
هستند و نبود مصر ایده تشکیل ناتو عربی را از بین خواهد برد. 
در آغازِ سخن ها درباره تشکیل ناتو عربی شور و اشتیاق بسیاری 
در این زمینه وجود داشت. اما با سپری شدن زمان تصویر این 
ناتو پیش از آنکه شکل گیرد از هم فروپاشید و با غیبت مصر 
در نشست های مربوط به تشکیل ناتو دیگری شور و اشتیاقی 
در این زمینه باقی نمانده است. مسوولیت و بار اصلی این ائتلاف 
قرار بود بر عهده مصر گذاشته شود و اکنون با عقب نشینی 
مصر از آن، دیگر این ائتلاف معنا و مفهومی ندارد. روزنامه »رای 
الیوم« در گزارشی به قلم »عبدالباری عطوان« نوشت: »عبدالفتاح 
السیسی« رئیس جمهوری مصر به تازگی دو سیلی محکم به 
آمریکا زد. نخستین سیلی او هنگامی بود که او تصمیم عقب 
نشینی از ائتلاف امنیتی - اقتصادی کشورهای خاورمیانه موسوم 
ائتلاف ناتو عربی سنی را گرفت. دومین سیلی را هم او با تصمیم 
خود برای خرید جنگنده سوخو ۳5 از روسیه به عنوان جایگزین 
جنگندهای اف ۱6 و اف ۳5 آمریکا به این کشور زد. به نوشته این 
تحلیلگر فلسطینی، خروج مصر از ناتوی عربی اگر واقعا اجرایی 
شود، تصمیم راهبردی شجاعانه ای است که قاهره را از بندگی 

آمریکا و کشورهای حاشیه خلیج فارس نجات خواهد و استقلال 
و عزت آن را بازخواهد گرداند. شاید این تصمیم مقدمه ای برای 
تغییر سیاست های قاهره در همکاری با دولت اشغالگر اسرائیل در 
سینا باشد که خواسته بسیاری از مردم جهان عرب و ما است. اگر 
این تصمیم دولت مصر با رویکرد بازِ سیاسی و احترام به حقوق 
بشر و دوری کردن از سیاست های سرکوبگرانه نسبت به تشکل 
های سیاسی مختلف مصری همراه باشد با استقبال بسیاری از 

مردم منطقه روبرو خواهد شد. 
* موانع فراروی تشکیل ناتو عربی 

تارنمای خبرگزاری »اسپوتنیک«  به نوشته صفحه عربی 
روسیه، با وجود همکاری آمریکا و شماری از کشورهای عربی 
حاشیه خلیج فارس برای مهار ایران بازهم به دلیل وجود اختلاف 
ها درباره مسائل منطقه ماموریت تشکیل ائتلاف کامل در این 
زمینه آسان نخواهد بود. در این زمینه »محمود الردیسات« 
سرهنگ بازنشسته ارتش اردن به اسپوتنیک گفت ایده تشکیل 
ناتو عربی به طور کلی واقعیت ندارد. زیرا در جهان عرب و میان 
کشورهای عربی اهداف مشخصی وجود ندارد که بتوانند بر سر آن 
از طریق ائتلاف نظامی به توافق برسند. بلکه بر عکس، جهان عرب 
شاهد تنش های داخلی و تناقض هایی در منافع است و هر یک 
از کشورها به ویژه درباره مسائل منطقه ای مانند تحولات سوریه، 
لیبی، یمن، عراق و مساله فلسطین به دنبال رسیدن به اهداف 
خود است. همچنین دولت قطر با عربستان، امارات، بحرین و مصر 
اختلاف هایی دارد و »محمد بن عبدالرحمن« وزیر امور خارجه 
قطر گفته است در صورتی بحران دیپلماتیک میان کشورهای 
عربی حاشیه خلیج )فارس( حل نشود طرح آمریکا برای ائتلاف 

سازی در خاورمیانه محکوم به شکست است. 
این تحلیلگر اردنی افزود: آمریکا برای ائتلاف سازی تلاش می 
کند و ما معتقدیم که برای این ائتلاف سازی باید مشکلات اصلی 
حل شود. نمی توان به ائتلافی دل بست که کشورهای آن همواره 

با یکدیگر اختلاف دارند. تنها عربستان و امارات و بحرین از حماسه 
و شور و اشتیاق دولت آمریکا برای تشکیل ناتو عربی حمایت می 
کنند، اما کشورهای قطر، کویت و عمان دارای روابط خوبی با 
ایران هستند. مصر و اردن هم از نفوذ ایران نگران نیستند و اولویت 
سیاست خارجی خود را بر روی تنش عربی - اسرائیل متمرکز 
کرده اند. در این زمینه »خلیل الحلو« کارشناس مسائل نظامی 
به خبرگزاری المرکزیه لبنان گفت راهبرد آمریکا برای رویارویی با 
ایران تحقق نخواهد یافت. تلاش های آمریکا در شرایطی است که 
کشورهای عربی در داخل با چالش هایی روبرو هستند. اختلاف 
میان کشورهای عربی مانعی در برابر ائتلاف سازی سیاسی میان 
این کشورها علیه ایران است. ائتلاف نظامی نیاز به راهبردی 
یکسانی برای منطقه دارد و این راهبرد میان همپیمانان منطقه 

ای واشنگتن فراهم نیست. 
به نوشته شبکه خبری »الجزیره« قطر، وجود برخی اختلاف 
ها میان کشورهای عربی سبب شده که تشکیل ناتو عربی ناممکن 
شود. نخستین این اختلافات مربوط به مشخص کردن منبع 
تهدید است. سه کشور عربستان، امارات و بحرین ایران را خطر 
اساسی برای منطقه می دانند این در حالی است که دیگر کشورها 

چنین دیدگاهی درباره ایران ندارند. 
به نوشته شبکه خبری الجزیره، »جورجیو کاویرو« پژوهشگر 
مسائل کشورهای حاشیه خلیج فارس معتقد است محاصره قطر 
از سوی عربستان و متحدان آن امکان تشکیل ائتلاف منطقه ای را 
پیچیده ساخته است. همچنین »فلورانس جوب« پژوهشگر امور 
نظامی در دانشکده عالی جنگ در آمریکا معتقد است که در مسیر 
تشکیل ناتو عربی دو چالش وجود دارد. چالش نخست کاهش 
سطح اعتماد میان اعضای آن است و چالش دوم ماهیت چالش 
های نظامی کشورهای عربی است که در اصل از وجود تهدیدهای 
نظامی مستقیم ناشی نمی شود، بلکه چالش واقعی آنها گروه های 

داخلی خارج از کنترل دولت های مرکزی هستند. 

در گفت وگو با گرامی مقدم ایده اخیر حجاریان را بررسی شد

برخی فکر می کنند پدر اصلاحات هستند

خروج مصر؛ ضربه ای کمرشکن به ائتلاف ضدایرانی  

ائتلافی ضدایرانی که مرده به دنیا آمد

فیـاض زاهـد کارشـناس مسـائل سیاسـی بر ایـن عقیده اسـت که امـکان انتخاب 
ترامـپ بـرای دور دوم ریاسـت جمهـوری وجود دارد و از این رو امکان سـخت تر شـدن 

شـرایط و ادامـه دار شـدن این شـرایط برای 5 سـال آینـده نیز وجـود دارد. 
 رابطـه ایـران و آمریـکا به پر تنش ترین حالت خود رسـیده اسـت؛ تحریم هـای دور 
دوم اعمال شـده اند، اتحادیه اروپا تحت فشـار آمریکاسـت؛ سـپاه در لیسـت گروه های 
تروریستی آمریکا قرار گرفته و برخی تحلیلگران احتمال جنگ ایران و آمریکا را در این 
شـرایط از نظر دور نمی دانند. از آن سـو انتخابات ریاسـت جمهوری آمریکا در راه اسـت. 
فیاض زاهد کارشـناس مسـائل سیاسـی در گفت وگوی خود با رویداد2۴ وضعیت ایران 
در شـرایط کنونی را تحلیل کرده و به این پرسـش پاسـخ داده که آینده ایران در بحران 

تحریم هـا چه خواهد شـد؟ و مهمتـر از آن، آیا جنگی در پیش اسـت؟ 
فیـاض زاهـد بـه رویـداد2۴ می گوید: بـدون تردید تحریم هـا آثار اقتصـادی و روانی 
بسـیار زیـادی را بـرای مـردم مـا بـه همـراه دارد و همه کسـانی کـه اندک اشـرافی بر 
حـوزه اقتصـادی دارنـد، می داننـد به دلیل میزان نفوذ و فشـاری که دولـت آمریکا روی 
کمپانی هـای بـزرگ دارد، ایـن کمپانی ها نمی نواتننـد از دولت خـود تبعیت کنند و به 
دلیـل خصوصـی بـودن و چند ملیتی بودنشـان از آمریکا تبعیـت دارند. بـه طور مثال 
کشـور های اروپایی تمایل دارند کشـتی های ایرانی در بنادرشان پهلو بگیرند، اما وظیفه 
اپراتـوری ایـن بنـادر بـا شـرکت های خصوصی اسـت و این شـرکت ها اگـر بخواهند با 
کشـتی های ایرانی همکاری داشـته باشند در لیسـت تحریم آمریکا می روند، به همین 

دلیل سـعی می کنند این ریسـک را انجـام ندهند.
* سال 9۸ سال بسیار حساسی برای ایران است

زاهـد ادامـه داد: بـرای اروپا حفظ برجـام یکی از اصول اسـت. اروپا اکنون بـه دورانی 

بـه مراتـب بدتـر از دوران جـورج بـوش برگشـته اسـت که در داسـتان حمله بـه عراق 
شـاهد بودیم. تقریبا می توانیم بگوییم که کشـور های بزرگ به جز انگلسـتان تمایل و 
همـکاری ای بـا آمریکا بـرای این حمله داشـتند و حتی آمریکا برنامه حمله خـود را به 
سـازمان امنیـت ملـی نیـز ارائه نکرده بـود و این اقـدام را به همراه انگلسـتان پیش برد.

ایـن فعـال سیاسـی اصـلاح طلب با بیـان اینکه ما پیک اصلی مشـکلات را پشـت 
سـر گذاشـته ایم، تصریح کرد: امسـال سـال حساسـی بـرای ایـران اسـت و معتقدم با 
وجـود همه تهدید هـا از آنجایی که اروپایی ها علاقمند نیسـتند که آمریکایی ها چنین 
فشـار هایی را بـه ایـران وارد کنـد. چـون اگـر بحـران در ایـن منطقـه ایجاد شـود موج 

مهاجرت هـا معمـولا اروپـا را در می نـوردد و هیچ مهاجـری به آمریکا نمـی رود.
زاهـد گفتـه اسـت: خـروج ایـران از برجـام و تمایـل ایـران بـرای انجـام تمرکـز بر 
پـروژه هسـته ای بـدون نظـارت بین المللی بـرای اروپایی ها یک خطـر و تهدید امنیتی 
محسـوب می شـود. در واقـع ایـن چانه زنی های آمریکا نسـبت به برنامه موشـکی ایران 
اگـر از یک مسـیر توام با گفت وگو خارج شـود و طرفین در شـیپور تنـدوری و اقدامات 
رادیـکال بدمنـد، بازهم خطر هـا را متوجه اروپا می کند؛ لـذا اروپا تمایلی نـدارد از حوزه 
تعامـل و گفت وگـو خـارج شـوند. اکنون هم به نظر می رسـد اروپایی ها در جلساتشـان 
نارضایتی هـای خود را نسـبت به دولت آمریکا و ترامپ اعلام می کننـد، لذا آن ها در یک 
نـگاه راهبـردی علاقمند بـه موفقیت دولت ترامـپ در مواجهه با ایران نیسـتند. ضمن 

اینکه عملکرد ما در حوزه تسـلیحات موشـکی برای آمریکا مهم اسـت.
* بعید است آمریکا به سمت جنگ نظامی با ایران برود

این کارشـناس سیاسـی ادامه داد: البته ما سـه ماه حسـاس و مهم را در پیش روی 
خـود داریـم، فررودیـن مـاه که گذشـت و اردیبهشـت و خـرداد مـاه در پیـش روی ما 

قـرار دارد. مـا اگـر از خردادمـاه بـه خوبی عبور کنیم، شـرایط به نفـع ما تغییر می کند. 
دورنمایـی کـه آمریکا بخواهد جنگ نظامی با ایران را متصور شـود بسـیار بعید اسـت. 
ایرانی ها به دلیل سابقه بسیار کهن خود در اعمال سلطه در منطقه و به دلیل ماهیتی 

کـه دارد قطعا تن به سـلطه آمریکا نخواهـد داد.
زاهـد بـا بیـان اینکـه دولت هـای اروپایی تسـلطی روی کمپانی هـا ندارنـد و ما اگر 
انتظاری از آن ها داشـته باشـیم انتظار نادرست و نابجایی است، اما از نظر سیاسی همراه 
بـا دولت ایران هسـتند و به دنبال دسـت یافتن به فرمولی هسـتند کـه یک اعتماد به 
نفسـی به ایران بدهند و شـاید فراتر از این هم نباشـد. اگر اروپایی ها با این اینسـتکس 
بتوانند شـرایط مبادله دارو و غذا را برای ایران تسـهیل کنند، یک گام بسـیار اساسـی و 
مهم برداشـته شـده اسـت. به نظر می رسـد حداقل چین و روسـیه در بخش بانکی هم 
در کنـار ترکیـه به ایران یک فضای تنفسـی بدهند. اگر از من بپرسـید در سـال جدید 
بـه ایـران فشـار می آیـد، به شـما می گویم بلـه، این اتفـاق رخ می دهـد، امـا اگر برخی 
فکـر می کننـد ایـران در برابر آمریکا تسـلیم می شـود، باید بگویم خیر، بـه هیچ عنوان 

چنین اتفاقـی رخ نخواهد داد.
* ترامپ باز هم رئیس جمهور می شود 

زاهد با اشـاره به آینده انتخابات آمریکا، گفت: با توجه به پیروزی نتانیاهو و حمایت 
برخـی از شـیوخ مرتجع کشـور های عربی، عقیـده دارم شـانس ترامپ بـرای اینکه بار 
دیگر به عنوان رئیس جمهور انتخاب شـود، بسـیار بالا است، اما شـاید اکنون زود باشد 
کـه بخواهیـم در ایـن باره صحبت کنیم، یعنی عملا شـرایطی که داریم امـکان دارد تا 
5 سـال دیگـر هـم ادامـه پیدا کنـد. اما فکر می کنـم از مـاه نوامبر به بعد هـر دو طرف 

بخواهند در شـرایط خـود بازنگری و حتی به مذاکره نیـز روی بیاورند.

یـک کارشـناس ارشـد مرکـز بررسـی های اسـتراتژیک تاکیـد کـرد: ایـالات متحده 
می خواهـد تهران در حداکثر فشـار از جوانب مختلف سیاسـی، اقتصادی، منطقـه ای و... 
قـرار بگیـرد تا به مذاکرات یکجانبه و تحمیلی با واشـنگتن تن بدهد.دیاکو حسـینی در 
گفت وگـو بـا خبرنگار سیاسـی ایلنا، با اشـاره به اقـدام دولت آمریکا مبنی بر تروریسـتی 
اعلام کردن سـپاه پاسـداران گفت: ایالات متحده با تروریستی اعلام کردن سپاه پاسداران 
چندیـن هـدف را به صورت همزمان نشـانه گرفته اسـت. یک دلیل از ایـن اقدام به دلیل 
درخواسـت های مکـرری اسـت کـه اسـرائیل از ایـالات متحده کـرده که نشـان از عمق 

دوسـتی روابـط ترامپ و نتانیاهو اسـت ولی این مسـئله، اهمیت جانبـی دارد.
* تروریستی اعلام کردن سپاه زمینه ای برای فشار به کشورها است

وی بـا بیـان اینکـه آمریکا با تروریسـتی اعلام کردن سـپاه یک عـرف بین المللی و 
یـک قاعـده در حقـوق بین المللـی را نقض کرده اسـت، اظهار داشـت: دلیل ایـن اقدام 
کاخ سـفید به خاطر آن اسـت که تهران در حداکثر فشـار از جوانب مختلف سیاسـی، 
اقتصـادی، منطقـه ای و... قرار بگیرد تا به مذاکرات یکجانبه و تحمیلی با واشـنگتن تن 
بدهد.این پژوهشـگر ارشـد مسـائل بین المللی بـا بیان اینکه اقـدام آمریکا درباره سـپاه 
می توانـد آسـیب هایی را به ایـران وارد کند، تصریح کرد: اقـدام ایالات متحده یک نقطه 
پایـان بـر دشـمنی های ایـن کشـور نسـبت به ایران نیسـت بلکه یک نقشـه شـروع و 
زمینه سـازی برای تحت فشـار قرار دادن کشورهایی اسـت که سپاه در آن کشورها نیرو 
دارد یـا خدمات مستشـاری یـا اقدامات اقتصادی در آنها انجام می دهد کـه در وهله اول 
شـامل عـراق و در وهلـه بعـد، سـوریه و یمن می شود.حسـینی با تاکید بر اینکـه اقدام 
آمریکا درباره سـپاه عواقب و پیامدهای بلندمدت دارد، خاطرنشـان کـرد: این اقدام کاخ 
سـفید منجر به آن خواهد شـد که مسـیر تنش زدایی میان تهران و واشنگتن سخت تر 
از هـر زمـان دیگـری پیموده شـود چراکه نادیده گرفتـن آن از سـوی دولت های بعدی 

آمریـکا آسـان نیسـت و موجب به وجـود آمدن رویه هایی می شـود کـه رئیس جمهور 
بعـدی آمریـکا از هـر حزبی که باشـد، مجبور بـه طی کردن آن باشـد.وی تروریسـتی 
اعـلام کردن سـپاه را زمینه سـاز افزایش ظرفیت برخورد نظامـی میان نیروهای نظامی 
دو کشـور دانسـت و ابراز داشـت: این اقـدام اندک روزنه های گشـایش های دیپلماتیک 

میـان ایران و آمریکا را بسـت.
* تروریسـتی اعـلام کردن سـپاه طراحـی تندروترین حلقـه نزدیک به 

ترامپ اسـت
این کارشـناس ارشـد مسـائل آمریکا به طراحان این اقدام اشـاره و بیان کرد: این اقدام 
طراحـی تندروتریـن حلقـه نزدیک به ترامپ اسـت کـه با ایـن کار، درصدد آن اسـت که 
راه مذاکره و تنش زدایی دیپلماتیک با تهران را مسـدود کنند. حسـینی با اشـاره به زمان 
اعلام قرار گرفتن سـپاه در لیسـت گروه های تروریستی یادآور شد: زمان اعلام قرار گرفتن 
سـپاه در لیسـت گروه های تروریسـتی آمریکا یک روز پیش از برگزاری انتخابات پارلمانی 
اسـرائیل بی تردیـد در پیـروزی نتانیاهو موثر بوده اسـت؛ چراکه نتانیاهو این مسـئله را به 
گونه ای نشـان داد که رایزنی هایش موثر و کارامد اسـت. بخشـی از این کارامدی آن اسـت 
کـه ایـالات متحده را به تندترین مسـائلی سـوق داده اسـت که تـا به امـروز آمریکا از تن 
دادن بـه آن اجتنـاب کرده و محقق شـدنش جزو خواسـته ها و امیال تل آویو بوده اسـت.

* اقدام آمریکا عواقب خطرناکی را برای کل منطقه و فراتر از به همراه دارد
وی اقدام کاخ سـفید در تروریسـتی دانسـتن نیروی نظامی یک کشـور را بی سابقه 
برشمرد و عنوان کرد: اقدام ایالات متحده نه تنها بی سابقه است بلکه عواقب خطرناکی 
را احتمالا برای کل منطقه و فراتر از به همراه خواهد داشـت بنابراین نباید تروریسـتی 

دانسـتن سـپاه را این گونه قلمداد کرد که ترامپ خواسـته به نتانیاهو هدیه ای بدهد.
این تحلیلگر ارشـد مسـائل سیاسـت خارجی درباره رویکرد دیگر کشـورها نسـبت 

به اقدام کاخ سـفید گفت: این کار خلاف موازین بین المللی اسـت و کشـورهای معقول 
هرگـز از آن پیـروی نمی کننـد چراکـه پذیـرش این مسـئله می توانـد به رویـه و عرف 
تبدیل شـده و در آینده می تواند تعمیم یافته و گریبان دیگر کشـورها را گرفته و ثبات 
و امنیـت آنهـا را تحت تاثیر قرار دهد.حسـینی با بیان اینکـه از اهداف امریکا آن اسـت 
که با تکرار تروریسـتی بودن سـپاه به تدریج فضای روانی دیگر کشـورها را نرم کرده و 
ایـن برداشـت خاص را به برداشـت عام تبدیل کند، اظهار داشـت: اقـدام ایالات متحده 
درباره سـپاه مشـابه اقدامات دیگر این کشـور نسـبت به کشـورها و گروه هایی است که 
قبـلا آنهـا را تروریسـتی اعلام کرده بود یعنی تروریسـتی بودن آنهـا را آنقدر در مجامع 
بین المللی تکرار می کند که گوش کشـورها به این مسـئله آشـنا شـده و آنها هم بعد 
از مدتی همراه آمریکا شـوند.وی واکنش دیگر کشـورها را نسـبت به تروریسـتی اعلام 
کردن سـپاه را وابسـته به نوع رفتار ایران دانسـت و تصریح کرد:  بی اعتنایی، بی توجهی 
و سرسـری برخـورد کردن با این مسـئله موجب می شـود دیگر کشـورها هـم با امریکا 
همـراه شـوند به خصوص آنکه ایـن همراهی می تواند مزایایی را هم بـرای آنها به همراه 

باشد. داشته 
* پاسخ ایران به آمریکا باید بدون شتابزدگی، دقیق و کارشناسی باشد

یـک کارشـناس ارشـد مرکز بررسـی های اسـتراتژیک با تاکیـد بر اینکه ایـران باید 
نشـان دهـد کـه اقدام امریـکا غیرقابل قبول و غیرقابل تحمل اسـت، خاطرنشـان کرد: 
تهـران بایـد تاکید کند که ایـن اقدام عواقب و هزینه های سـنگینی را برای واشـنگتن 
بـه همـراه خواهد داشـت و این هزینـه را هم در عمل متوجه آنها کنیم.حسـینی ادامه 
داد: رفتـار و پاسـخ ایـران به امریکا باید بدون شـتابزدگی، دقیق و کارشناسـی باشـد تا 
هم هزینه  و عواقبی را متوجه تهران نکند و هم موجب سـوتفاهم برای دیگر کشـورها 

و بی اعتنایی آنها نباشـد.

فیاض زاهد:

بعید است آمریکا به سمت جنگ نظامی با ایران برود

دیاکو حسینی کارشناس ارشد مرکز بررسی های استراتژیک:

واشنگتن می خواهد تهران به مذاکرات یکطرفه تحمیلی تن بدهد



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emanaily.ir۱۷۲۹ سنن أبي داود : ج ۲ ص ۱۴۱ ح

پیامبر اکرم صلی الله علیه و آله

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت
تلفن: 3۲۹03۲0۹ - 3۲۹06۱60 صندوق پستی: 3۷۱85/۴۴۹5 

نشانی: قم، میدان مفید، بلوار شهید کریمی، نبش کوچه ۴، ساختمان شهاب، طبقه سوم، واحد 3

اذان صبح:5/08 طلوع آفتاب: 6/35 اذان ظهر: 13/06  اذان مغرب: 19/56

ان
یح

:  ر
اپ

چ
0۲

۱ -
 65

60
۷۹

۱۷
تر

گس
شر 

ع:  ن
وزی

خوددارى از ازدواج ت
 در اسلام نيست 

دوشنبه - 26فروردین  1398- سال بیست و دوم - شماره  4782

کارشناس آمار اداره کل هواشناسی استان قم گفت: میانگین بارش های ثبت شده قم 
در بلند مدت)32 سال گذشته( 120.8 میلی متر بوده است که بارش های امسال قم در 

مقایسه با بلند مدت 73.7 درصد افزایش یافته است.
علی احمد میاندشتی افزود: از ابتدای سال زراعی)اول مهرماه 97( تاکنون، 210 میلی 
متر بارندگی ثبت شده، در حالی که میزان بارش در مدت مشابه سال گذشته 58.9 میلی 
متر بوده است.وی اضافه کرد: در سال زراعی جاری، ایستگاه های وسف با 476 میلی متر، 
کهندان 478.8، مهرزمین 391.5، کرمجگان 378.9، فردو 352.1 و سنجگان 457.7 
میلی متر بیشترین بارش ها را به خود اختصاص داده است.به گفته وی، در ایستگاه 
های قلعه سنگی 189.6، کوه سفید 139.6، کوشک نصرت 152.3 و فرج آباد 174.6 

کمترین میزان بارش ثبت شده است.
* هیچ مدل اقلیمی نمی تواند ترسالی بودن سال زراعی را پیش بینی کند 

کارشناس پیش بین اداره کل هواشناسی قم نیز در گفت و گو با خبرنگار ایرنا، با بیان 
این که پیش بینی های هواشناسی حداکثر برای یک هفته آینده صورت می گیرد، افزود: 
پیش بینی های بلند مدت نشان می دهد میانگین دما و بارش در دوره سه ماهه فروردین، 
اردیبهشت و خرداد امسال نرمال است.محمدرضا قاضی افزود: با توجه به این که در سال 
های خشکسالی و کم آبی، بارندگی در اردیبهشت ماه قم به نسبت خوب بوده و از سوی 

دیگر در سال زراعی جاری نیز با بارش های خوبی مواجه بودیم، انتظار داریم اردیبهشت 
پر بارشی در پیش رو داشته باشیم.وی بیان کرد: اگر میزان بارش ها از 140 میلی متر 
فراتر رود، نشان می دهد که در ترسالی قرار داریم که از اول مهرماه تاکنون 220 میلی 

متر در قم باران باریده است.
وی با بیان این که به طور میانگین انتظار این است در طول یک سال زراعی 140 
تا 150 میلی متر بارش ثبت شود، افزود: میزان بارندگی سال زراعی جاری قم در 
بلندمدت)32 سال گذشته( بی سابقه بوده و پربارش ترین سالی است که در سال های 
آماری ثبت شده پشت سر گذاشته ایم.قاضی خاطرنشان کرد: هیچ مدل اقلیمی نمی 
تواند ترسالی بودن سال زراعی را پیش بینی کند و مدل های اقلیمی نیز تاکنون هر 

چیزی را که حتی برای سال زراعی جاری پیش بینی کرده اند، اشتباه بوده است.
وی بیان کرد: آنچه مسلم است این است که به سمت گرمتر شدن کره زمین پیش 
می رویم که تبعاتی از جمله سیل ها و یا خشکسالی های پیاپی دربرخواهد داشت.وی با 
اشاره به تاثیر بارندگی در تغییر اقلیم، افزود: نمی توانیم بگوییم بارندگی ها روی اقلیم بی 
تاثیر است، از سوی دیگر نیز نمی توانیم انتظار داشته باشیم دمای قم در تابستان امسال 
از 45 به 38 درجه کاهش یابد.کارشناس اداره کل هواشناسی قم ادامه داد: روند تغییرات 

اقلیمی به آرامی روی می دهد و چندین سال به طول می انجامد.

کارشناس آمار اداره کل هواشناسی استان قم:

میزان بارش ها در قم 73.7 درصد افزایش یافته است

لایروبی  اگر  گفت:  قم  جمعه  امام 
رودخانه ها به درستی انجام می شد شاهد 
این میزان از خسارت نبودیم و سدهایی 
که سال های اخیر احداث شد جلوی 
بسیاری از خرابی ها را گرفت و کار کسانی 
که از ساخت این سدها ممانعت به عمل 

می آوردند اشتباه بود. 
آیت الله سید محمد سعیدی ظهردیروز 
در دیدار اعضای مجمع نمایندگان طلاب 
حوزه علمیه که در سالن محراب شبستان 
امام خمینی)ره( برگزار شد، اظهار داشت: 
ماه شعبانیه از ماه هایی است که خودسازی 
و خدمت رسانی به مردم در آن از اهمیت 

بالایی برخوردار است.
وی سیل اخیر را یکی از آزمون های 
افزود:  و  دانست  بندگانش  برای  الهی 

قسمتی از آسیب های مربوط به سیل بر 
عهده خود انسان ها و کسانی بود که به 
حریم رودخانه تجاوز کرده بودند، البته 
گذشته از خسارت ها، این بارندگی ها طی 
100 سال اخیر بی سابقه بوده و کشور را از 

خشک سالی نجات داد.
حضرت  مطهر  حرم  تولیت 
را  رودخانه ها  لایروبی  معصومه)س( 
موردتوجه قرارداد و گفت: اگر این کار 
به درستی انجام می شد شاهد این میزان 
از خسارت نبودیم و سدهایی که در عصر 
شد،  احداث  ایران  اسلامی  جمهوری 
جلوی بسیاری از خرابی ها را گرفت و کار 
کسانی که از ساخت این سدها ممانعت به 

عمل می آوردند اشتباه بود.
روند  باید  اینکه  بیان  با  سعیدی 

سدسازی در کشور ادامه یابد، مطرح کرد: 
دشمنان در رسانه ها مدام به سم پاشی 
پرداخته اند و هدف آن ها واردکردن ضربه 

بر پیکره جمهوری اسلامی است.
وی ادامه داد: رسانه های دشمنان با 
انتشار اخبار مربوط به سیل خود را دلسوز 
و همراه مردم ایران نشان می دهند، اما 

اهداف متفاوتی را دنبال می کنند.
معصومه)س(  تولیت حرم حضرت 
عنوان کرد: در این سیل ها خاطرات دفاع 
مقدس و فداکاری های آن زنده شد و 
ایثار روحانیون، نظامی ها و مردم در این 

جریانات اخیر قابل تقدیر و تشکر است.
سعیدی خاطرنشان کرد: ستادهای 
به  خدمات  ارائه  برای  مشخصی 
اگر  که  شده  راه اندازی  سیل زدگان 

و خدمات رسانی ها  مردمی  کمک های 
در قالب این ستادها انجام شوند، روند 

یاری رسانی بهبود پیدا می کند.
وی اضافه کرد: حضور مدیر حوزه های 
علمیه در مناطق سیل زده برای طلاب 
دلگرم کننده بود و این طلاب با وجود 
با  بودند،  آسیب دیده  خودشان  اینکه 
دیگر  یاری  به  درصحنه  خود  حضور 

سیل زدگان شتافتند.
قم  استان  در  ولی فقیه  نماینده 
تصریح کرد: عده از مردم دیدی منفی 
نسبت به روحانیون داشتند که این دید 
با واقعیت تطابق نداشت، اما در جریان 
این قشر در مناطق  کارهای جهادی 
برای  آن ها  حقیقی  چهره  سیل زده، 

مردم به تصویر درآمد.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده 
ای استان قم گفت: سه دستگاه پل فلزی 
به طول 30، عرض 5.2 و ارتفاع 3.2 از 
سوی این اداره کل به مناطق سیل زده 

لرستان ارسال شد.
ابوالفضل جمالی افزود: این پل ها به 
منظور جایگزینی پل های تخریب شده 
و برقراری ارتباط مناطق سیل زده استان 
لرستان از سوی این اداره کل تهیه شده و 
از طریق جرثقیل های سنگین در مناطق 
لرستان تعبیه می شود.وی اظهار داشت: 
این پل ها به شکل موقت بوده تا مردم و به 
ویژه امدادگران بتوانند به راحتی آمد و شد 
کنند.جمالی ادامه داد: مسیرهای عبور و 

مرور برخی از روستاهای درود در اثر وقوع 
سیل دچار آب شستگی شده و نشست 
کرده است که با وجود استقرار ماشین 
این  امدادی  نیروهای  و  سنگین  آلات 

اداره کل بازگشایی شده و برخی نیز در 
حال اقدام است.وی اضافه کرد: در مرحله 
نخست، یک دستگاه گریدر، یک دستگاه 
بلدوزر، یک دستگاه لودر و 2 دستگاه 

تریلر کمرشکن، 2 دستگاه کامیون و یک 
دستگاه ماشین سبک به لرستان اعزام 
شده است.وی افزود: در مرحله دوم نیز 
یک دستگاه پیکاپ، یک دستگاه گریدر، 
یک دستگاه لودر و یک دستگاه تریلی 
عازم مناطق سیل زده لرستان شد.اداره 
نقل جاده ای  و  راهداری و حمل  کل 
حاضر 14دستگاه  حال  در  قم  استان 
ماشین آلات را به همراه 10 تن از کارکنان 
راهداری به مناطق سیل زده لرستان اعزام 
کرده است.سیل در روزهای نخستین 
سال جاری منجربه خسارت های جانی 
و مالی در برخی از استان های کشور به 

خصوص در استان لرستان شد.

آیت الله سعیدی: 

ممانعت از سدسازی در کشور اشتباه است 

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم  خبرداد

ارسال سه دستگاه پل فلزی از قم به مناطق سیل زده لرستان 

معاون صنایع کوچك شرکت شهرك هاي صنعتي قم از 
آغاز عملیات اجرایي فعالسازي خوشه کسب و کار پوشاك 
قم استان همزمان با فراخوان انتخاب عامل توسعه خبر داد.

وحیدآشتیابي با اعلام این خبر اظهارداشت: با توجه 
به تاکیدات مقام معظم رهبري و سیاست هاي دولت 
و همچنین برنامه هاي حمایتي سازمان صنایع کوچك 
وشهرك هاي صنعتي ایران این شرکت پس از اتمام مرحله 
مطالعات و امکان سنجي در کوتاه ترین زمان اقدام به اعلام 
فراخوان انتخاب عامل توسعه خوشه پوشاك استان نمود. 
وي با بیان اینکه پیاده سازي مدل توسعه خوشه هاي 
کسب وکار با هدف تسریع در توانمندسازي صنایع کوچك 

انجام مي شود تصریح کرد: توجه به زمینه هاي توسعه 
اشتغال، افزایش تولید و نگاه صادراتي به محصولات در 
برنامه هاي عمل عامل توسعه با همکاري و همیاري خود 

فعالان تولید پوشاك دیده شده است.
معاون صنایع کوچك شرکت شهرك هاي صنعتي 
قم در بخش دیگري از سخنان خود ظرفیت هاي تولید 
پوشاك در مناطق روستایي و استان را مدنظر قرار داد و 
خاطرنشان ساخت: با ارزیابي هاي علمي صورت گرفته 
یکي از محصولاتي که قابلیت توسعه در استان و بخصوص 
مناطق روستایي را دارد همین تولید پوشاك است که در 

حال حاظر توسعه مدل خوشه آن را فعال کرده ایم.

وي اضافه کرد: البته براي تسریع در تولید، رفع موانع 
و توسعه واحدهاي تولیدي طرح ایجاد ناحیه صنعتي 
روستایي براي خوشه پوشاك نیز در برنامه هاي حمایتي 
شرکت شهرك هاي صنعتي قم قرار دارد و امیدواریم با 
اختصاص زمین مناسب به این امر در زمان نه چندان 
دور نیز شاهد آغاز عملیات اجرایي این ناحیه صنعتي در 

استان باشیم.
آشتیاني یادآور شد: فراخوان لازم براي انتخاب عامل 
توسعه خوشه پوشاك قم به صورت رسمي اعلام شده 
است که براساس دستورالعمل مربوطه طي مدت 10 روز 

مي بایست انتخاب و مراحل بعدي انجام شود.

معاون صنایع کوچك شرکت شهرك هاي صنعتي استان  قم  خبرداد

آغاز عملیات اجرایي فعالسازي خوشه کسب و کار پوشاك قم 

نامحـرمانه

اخبــار

شکایت وکیل احمدی نژاد از یک فرد نزدیک به او 
وکیل مدافع محمود احمدی نژاد رئیس دولت های نهم و دهم اظهارات اخیر عباس امیری فر که 
از افراد نزدیک به او محسوب می شود را کذب دانست و گفت: از او به دادسرا شکایت می کنیم. سید 
عادل حیدری در گفت وگو با خبرنگار ایرنا با اعلام این خبر اظهار داشت: امیری فر مطلبی را عنوان کرده 
که در خیلی از سایت ها انعکاس خبری داشته است که این مطلب از اساس کذب محض است. این 
وکیل دادگستری درباره ادعای امیری فر مبنی بر اینکه احمدی نژاد در جلسه ای در ولنجک اظهاراتی 
را عنوان کرده، افزود: نه چنین جلسه ای بوده و نه بر فرض وجود، امیری فر در چنین جلسه ای حضور 
داشته است. حیدری تاکید کرد: به خاطر نشراکاذیب، افترا و تهمتی که از سوی این فرد صورت گرفته، 
قطعاً از او و سایت هایی که این خبر را منتشر کردند شکایت می کنیم و در تدارک شکایت هستیم. 
حجت الاسلام امیری فر در متنی درباره نقل قولی از احمدی نژاد در جلسه ای خصوصی مبنی بر اینکه 
گفته »انقلاب کار انگلیس بود« نوشته است:»سلام برادران عزیزم. بنده خودم در این جلسه در ولنجک 
حضور داشتم و بدتر از موارد فوق را گفتند و به دلیل توهین ایشان آن جلسه را ترک کردم و مقدمه 

قطع ارتباطم با ایشان شد. 

سفیر فرانسه احضار شد 
» فیلیپ تیبو « سفیر جدید جمهوری فرانسه در تهران دیروز توسط سید حسین سادات میدانی 
رئیس دبیرخانه ستاد پیگیری اجرای برجام به وزارت امورخارجه احضار شد. در این جلسه طرف ایرانی با 
اشاره به توییت های منتسب به سفیر فرانسه در واشنگتن که محتوای آنها از نظر کشورمان به هیچ عنوان 
قابل پذیرش نیست، خواستار توضیح دولت فرانسه شده و اعلام کرد در صورتی که اظهارات مزبور مورد 
تأیید دولت فرانسه بوده و بیان کننده مواضع رسمی این کشور باشد، این امر در مخالفت آشکار با اهداف 
و مفاد برجام خواهد بود و چنانچه به نحوی رضایت بخش به این مساله رسیدگی نشده و موضوع فیصله 
نیابد، جمهوری اسلامی موضوع را براساس سازوکارهای پش بینی شده در برجام پیگیری نموده و حق 
خود برای هرگونه واکنش مقتضی را محفوظ می داند.در واکنش، سفیر فرانسه در تهران ضمن ابراز بی 
اطلاعی از توئیت های منتسب به سفیر کشورش در واشنگتن، بر اراده سیاسی این دولت بر اجرای کامل 

مفاد برجام تاکید ورزیده و اعلام نمود مراتب را بلافاصله به پاریس گزارش خواهد نمود.

درخواست حسین فریدون از کریمی قدوسی 
حسین فریدون از کریمی قدوسی خواست فایل ادعایی تقلید صدای رییس جمهور را منتشر کند.به 
گزارش  برنا، کریمی قدوسی، نماینده مردم مشهد در مجلس شورای اسلامی مدعی شده فایل صوتی 
در اختیار دارد که در آن حسین فریدون با تقلید صدای رییس جمهور برخی درخواست ها را از مدیران 
دولتی می کند. حسین فریدون در واکنش به این ادعا به خبرنگار برنا گفت: من از آقای کریمی قدوسی 
می خواهم اگر چنین فایل صوتی در اختیار دارد یکبار برای همیشه منتشر کنند.وی با تکذیب ادعای 
تقلید صدای رییس جمهور گفت: این ادعای فردی است که به دروغگویی شهره شده و در چند سال 
گذشته تقریبا همه ادعاهای او تکذیب شده است، البته این فرد ظاهراً حصار آهنی دارد و شکایت از او 
هم به جایی نمی رسد به همین دلیل تنها راه اثبات دروغ هایش درخواست انتشار سند است تا مردم 

بدانند چقدر این فرد حرف های بی پایه و اساس می زند.

انتقاد نماینده اهر از حذف برنامه نود 
نماینده مردم اهر در مجلس گفت: گلایه فرهنگیان در دیدار با نمایندگان مجلس درخصوص حق 
الزحمه و اضافه تدریس است، مطالبات این عزیزان باید همانند سایر دستگاه ها پرداخت شود.بیت الله 
عبداللهی با انتقاد به عملکرد صدا و سیما در توقف تولید برنامه 90 گفت: این برنامه مورد توجه ورزش 
دوستان، جوانان و مردم بود. چرا صدا و سیما به جای اصلاح اشکالات این برنامه پرمخاطب، صورت 
مسئله را پاک کرد؟ برنامه 90 ورزش کشور را نقد می کرد و موجب کاهش فساد و رانت در جامعه 

ورزشی می شد. انتظار است این برنامه ها تقویت و ضعف آنها اصلاح شود.

همتی: زیرساخت اجرای کالابرگ الکترونیکی آماده است 
رییس کل بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران گفت: بانک مرکزی آمادگی لازم را برای اجرای 
کالابرگ الکترونیکی دارد. کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی دیروزمیزبان وزیران صنعت، 
معدن و تجارت و اموراقتصادی و دارایی و همچنین رییس کل بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
بود.عبدالناصر همتی پس از این نشست گفت: از لحاظ نرم افزاری بانک مرکزی برای اختصاص کالابرگ 

الکترونیکی به مردم آمادگی لازم را دارد اما زمان اجرای آن منوط به تصمیمی دولت است.

اولین یارانه 98 امشب واریز می شود 
نود و هشتمین مرحله از پرداخت یارانه ها ساعت 24 روز دوشنبه انجام خواهد شد.دولت در حالی 
اولین یارانه نقدی سال 1398 را روز بیست و ششم فروردین ماه به حساب سرپرستان خانوار واریز خواهد 
کرد که رقم آن همچنان بدون تغییر مانند 9 سال گذشته باقی مانده و از 45 هزار و 500 تومان تغییری 
نداشته است.با وجود تمامی مسائلی که پیرامون پرداخت یارانه های نقدی در سال های گذشته وجود 

داشته این روال همچنان برای سال آینده نیز پابرجاست و قانون بودجه تأیید کننده آن است.

عراقچی: مواضع سفیر فرانسه نقض برجام است
معاون سیاسی وزیر امور خارجه کشورمان در توییتی به مواضع اخیر سفیر فرانسه در آمریکا 
واکنش نشان داد.سید عباس عراقچی روز یک شنبه در توییتی در واکنش به اظهارات اخیر سفیر 
فرانسه در آمریکا نوشت: اگر توییت های ژرار آرو، موضع فرانسه است، ما با نقض آشکار و عمده اهداف 
برجام و قطعنامه 2231 روبرو هستیم. نیاز است پاریس فوراً آن را اصلاح کند یا ما اقدام مقتضی را 

انجام می دهیم.

مسئول قرارگاه کمک های مردمی قم به سیل زدگان تشریح کرد  

 جزییات خدمت رسانی به مردم 
سیل زده پلدختر توسط قرارگاه مردمی قم

مسئول قرارگاه کمک های مردمی قم به سیل زدگان گفت: حدود 2میلیارد تومان کمک های غیر نقدی 
مردم قم شامل موادغذایی و اقلام بهداشتی جمع آوری و بین سیل زدگان پلدختر تقسیم شده است.

محمد خامه یار در خصوص اقدامات قرارگاه مردمی قم برای کمک به سیل زدگان عنوان کرد: قرارگاه 
کمک های مردمی قم به سیل زدگان در شهرستان پلدختر استان لرستان مستقر است و به ارائه خدمت 
می پردازد.وی در خصوص میزان کمک های مردمی بیان کرد: حدود 2میلیارد تومان کمک های غیر 
نقدی مردم قم شامل موادغذایی، اقلام بهداشتی و پتو جمع آوری و بین سیل زدگان تقسیم شده است؛ 
همچنین 170میلیون تومان نیز تاکنون کمک های نقدی به حساب این قرارگاه واریز شده است.مسئول 
قرارگاه کمک های مردمی قم به سیل زدگان افزود: در این قرارگاه روزانه به میزان مورد نیاز طبخ غذای 
گرم انجام می شود و بین سیل زدگان تقسیم می شود، همچنین به دلیل قطع راه های ارتباطی بعضی از 
بخش ها، آذوقه و اقلام مورد نیاز به صورت هوایی از طریق بالگرد ارسال می شود.وی با بیان اینکه در حال 
حاضر حدود 200نفر نیروی داوطب در قرارگاه مشغول فعالیت هستند، گفت: لایروبی معابر، پاکسازی 
و شستشوی منازل، توزیع مواد غذایی و اقلام مورد نیاز و انجام امور فرهنگی از اقداماتی است که توسط 
نیروهای قرارگاه به مردم سیل زده ارائه می شود.خامه یار تصریح کرد: به برخی خانواده هایی که لوازم 
زندگی آن ها از بین رفته است، لوازم خانگی اهدا شده است و همچنین اولین مراسم عروسی زوج جوان 
سیل زده توسط قرارگاه برگزار شد و هدایایی نیز به آن ها اهدا شد.وی ادامه داد: اگر تصمیم استان براین 
باشد که برخی خانوارهای سیل زده که منزل آن ها به کلی تخریب شده را اسکان دهند، قرارگاه مردمی 
این آمادگی را دارد که اسکان موقت برخی از این خانواده ها در کانکس را فراهم کند؛ به همین منظور 
دو محموله کانکسی در سرپل ذهاب آماده شده و چند محموله دیگر نیز در حال آماده سازی است و در 

حال حاضر مشغول رایزنی با مسئولین استان قم در این خصوص هستیم.

معاون فرهنگی وامور جوانان اداره کل ورزش و جوانان قم، :

درخواست طلاق درقم 30 درصد کاهش یافت 
معاون فرهنگی وامور جوانان اداره کل ورزش و جوانان قم، گفت: برگزاری دوره های آموزشی 
مهارتهای زندگی مشترک برای زوج های جوان موجب شد تا درخواست طلاق در این استان 30 

درصد کاهش یابد 
روح الله رمضانی ، برگزاری دوره های آموزشی برای زوج های جوان را موثرترین راه برای کاهش 
آسیب های اجتماعی از جمله طلاق دانست و افزود: بیش از پنج هزار زوج جوانان سال گذشته آموزش 
های مهارت های پیش از ازدواج را فراگرفتند.وی ادامه داد: یکی از مدارک لازم برای گرفتن وام ازدواج 
سپری کردن این دوره آموزشی است ضمن اینکه زوج هایی که برای طلاق اقدام می کنند، پیش از 
بررسی این درخواست در دادگاه ملزم هستند تا در کلاس های مشاوره شرکت کنند که این موضوع 
در کاهش طلاق در استان اثرگذار بوده است.وی با اشاره به وجود 350 هزار جوان درقم افزود: اشتغال، 
ازدواج و اوقات فراغت از جمله مسائلی است که رسانه ها می توانند با مطالبه گری به دنبال رفع این 
چالش ها در استان باشند. معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان قم درادامه با تاکید بر 
اینکه به تشکل های جوانان در موضوعات مختلف، تسهیلات بلاعوض پرداخت می شود گفت: کاهش 
آسیب های اجتماعی، آموزش ازدواج به هنگام، ساماندهی اوقات فراغت و رونق تولید از جمله اموری 
است که باید سمن ها به آن ورود کرده و حمایت های مادی و معنوی از آنها صورت می گرد.وی تاکید 
کرد: فعالیت جوانان کارآفرین در استان مورد حمایت قرار می گیرد و در این رابطه هشت میلیارد ریال 

تسهیلات برای حمایت از سمن ها به قم تخصیص یافته است.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

کشف 340 کیلو تریاک 
در عملیات مشترک پلیس »قم و فارس«

فرمانده انتظامی استان قم از کشف 340 کیلوگرم تریاک در عملیات مشترک پلیس مبارزه با مواد 
مخدر استان های "قم و فارس" خبر داد. 

سردار عبدالرضا آقاخانی اظهار داشت: با انجام اقدامات اطلاعاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم 
مشخص شد، 2 تن از قاچاقچیان قصد دارند مقدار قابل توجهی مواد مخدر را با 2 دستگاه خودرو پژو 
405 و جک، از شهرستان "داراب" به "شیراز" منتقل کنند که با اعلام به پلیس مبارزه با مواد مخدر 
استان فارس موضوع در دستور کار مأموران این استان قرار گرفت.فرمانده انتظامی استان قم تصریح 
کرد: سپس طی هماهنگی قضائی، مأموران به محل مورد نظر اعزام و با کنترل تردد خودروهای عبوری 
خودروها را شناسایی و متوقف کردند.سردار آقاخانی خاطر نشان کرد: در ادامه هر 2 خودرو توقیف و 
طی بازرسی از آن ها 340  کیلوگرم تریاک کشف و هر 2 متهم دستگیر شدند.فرمانده انتظامی استان 
قم عنوان داشت: سرانجام متهمان به همراه پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع 

قضائی شدند.

مناقشه دولت و مجلس بر  سر حقوق!کاریکاتور

محمدعلی رجبی

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم: 

قم با امکانات استانی 
میزبان زائران میلیونی است 

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم گفت: با امکاناتی در حد 
یک استان میزبان جمعیت میلیونی زائران از سراسر کشور درنیمه شعبان 

هستیم. 
یونس عالی پور افزود: بر اساس پیش  بینی ها و طبق سال  های گذشته، 
امسال نیز حدود سه میلیون زائر در نیمه شعبان وارد شهر مقدس قم می 
 شود و حدود 600 هزار تَن در صحن اصلی مسجد مقدس جمکران امکان 
حضور دارند.وی با بیان این که رصد و احصای نقاط ضعف و قوت سال  
های پیشین در دستور کار مسئولان استان قرار گرفته است، گفت: ستاد 
تسهیلات نوروزی تا پایان جشن  های نیمه شعبان به فعالیت خود ادامه می 
دهد. عالی پور با بیان این که موکب  های بسیاری از استان های گوناگون 
برای استقرار در مسجد مقدس جمکران در ایام نیمه شعبان اعلام آمادگی 
کرده  اند، گفت: ایجاد پارکینگ و سیما و منظر شهری مناسب توسط 
شهرداری در حال انجام می باشد و نیز از 114 موکب توسط شهرداری ثبت 
نام به عمل آمده است.وی به فعالیت های فرهنگی در این ایام اشاره و اظهار 
کرد: در بخش فرهنگی نیز کمیته فرهنگی ستاد تسهیلات زائران و خدمات 
سفر استان برنامه  ریزی  های ویژه  ای دارد و نیز حرم مطهر، بقاع متبرکه و 
مسجد مقدس جمکران فعالیت  های فرهنگی در این ایام انجام می دهند. 

وی به برپایی خیمه معرفت توسط اداره کل اوقاف و امور خیریه اشاره و 
اظهار کرد: 11 کمیته اجرایی ستاد مذکور، به همراه کمیته نظارت مقدمات 
برگزاری هرچه باشکوه تر جشن  های نیمه شعبان را در استان فراهم می 

سازند. 

برای دومین بار انجام شد

ارسال کمک های آستان مقدس حضرت 
معصومه)س(،  برای سیل زدگان 

دومین محموله کمک های آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه 
)ع( عصر یکشنبه با حضور تولیت این آستان مقدس و شماری از خادمان 
امدادی، جهادی و تبلیغی برای یاری رسانی به سیل زدگان استان خوزستان 

ارسال شد. 
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( در حاشیه اعزام این 
محموله در گفت  و گو با خبرنگاران، تاکید کرد: این آستان همچون سایر 

دستگاه  ها، نهادها و مردم؛ کمک به سیل  زدگان را وظیفه خود می  داند.
آیت الله سید محمد سعیدی خاطرنشان کرد: امروز خادمان حرم مطهر 
همراه با کالاهای مهم مورد نیاز سیل  زدگان و کمک  های نقدی آستان 

مقدس به مناطق سیل  زده اعزام شدند. 
امام جمعه موقت قم با اشاره به سفر خادمان حرم مطهر به همراه کمک 
های اهدایی این آستان به استان لرستان نیز گفت: این آستان مقدس همراه 
با مردم سیل  زده است و سعی می  کند تا بر اساس توان خود، رفع مشکلات 
آنان را دنبال کند. سعیدی در بخش دیگری از سخنان خود، با اشاره به 
ویژگی های ماه معظم شعبان بیان کرد: یکی از مهم  ترین پیام  های پیامبر 
بزرگوار اسلام)ص( این است که مردم در هر شرایطی، باید به دنبال کمک 
به یکدیگر باشند.مدیرکل روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت 
معصومه)س( نیز در این ارتباط گفت: 12 هزار اقلام بهداشتی خانواده و 
کودک شیرخوار، 40 هزار بسته غذایی ماندگار، 10 تُن مواد اولیه طبخ 
غذای گرم و سه تُن آرد امروز به مناطق سیل زده خوزستان ارسال شد. 
حجت  الاسلام محمدجواد بهشتی پور اضافه کرد: کاروان خادم و خادم یاران 
فاطمی به  منظور خدمت  رسانی و توزیع اقلام در مناطق سیل  زده به همراه 
تعدادی از طلاب جهادی و تبلیغی به شهرستان شوش استان خوزستان 
اعزام شدند. نخستین بخش از کمک  های آستان مقدس حضرت فاطمه 
معصومه)س( شامل کمک نقدی یک میلیارد ریالی از اعتبارات آستان 
مقدس، 50 هزار بطری آب  معدنی، مایحتاج غذایی )بیش از 12 هزار قلم 
کالا(، مواد اولیه برای طبخ و توزیع 40 هزار پُرس غذای گرم، بیش از یک 
تُن خرما و 10 هزار قرص نان به همراه گروهی از خادمان و مبلغان حرم 
مطهر، 18 فروردین  ماه جاری به مناطق سیل  زده لرستان ارسال شد. سیل 
در هفته های نخستین سال جاری منجربه خسارت های جانی و مالی در 

برخی از استان های کشور شد. 

مدیرکل نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم خبر داد

ثبت نام موکب ها برای 
خدمت رسانی به زائرین جمکران

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم از ثبت 
نام موکب ها برای خدمت رسانی به زائرین جمکران خبر داد.

سید محسن میرهادی در جلسه ستاد تسهیلات زائرین استان قم در 
سالن جلسات مسجد مقدس جمکران، با اشاره به برپایی موکب های نیمه 
شعبان اظهار کرد: تاکنون 114 موکب درخواست مجوز داشته اند که صدور 
مجوز به صورت تجمیعی برای موکب ها انجام خواهد شد و هدف از تجمیع 
این است که موکب ها در یک نقطه متمرکز مستقر شوند.وی خاطرنشان 
کرد: مسیر بلوار پیامبر اعظم)ص( در ایام نیمه شعبان مسیر پیاده روی 
زائرین مسجد مقدس جمکران است و تلاش داریم که موکب های پذیرایی 
از زائرین در این مسیر استقرار پیدا کنند.مدیرکل هماهنگی و نظارت بر 
امور خدمات شهری شهرداری با تاکید بر اینکه شهرداری تمام تدابیر لازم 
برای خدمات رسانی مطلوب به زائرین مسجد مقدس جمکران در نیمه 
شعبان را اندیشیده است اظهار کرد: پارکسوارها و پارکینگ های محدوده 
مسجد جمکران هم آماده سازی شده اند و ستادهای شهرداری نیز برای 

اطلاع رسانی و خدمات رسانی به زائرین از 28 فروردین فعال خواهند شد.

شهردار منطقه ۵ قم خبرداد

کاشت ۱۱00 اصله نهال و ۵ هزار 
گل فصلی در رینگ مسجد جمکران

شهردار منطقه 5 قم از اجرای بیش از 2 هزارمتر لوله گذاری آب خام 
، کاشت 1100 اصله نهال  و 5 هزار گل فصلی در رینگ مسجد مقدس 
جمکران خبر داد.علیرضا اقبالیان شهردار منطقه 5 قم از اجرای بیش از 2 
هزارمتر لوله گذاری آب خام ، کاشت 1100 اصله نهال و 5 هزار گل فصلی 
در رینگ مسجد مقدس جمکران خبر داد و افزود:اجرای عملیات آماده 
سازی و لوله گذاری آب خام در رینگ دوم مسجد جمکران، به طول بیش از 
2 هزار متر و کاشت 1100 اصله نهال و بیش از 5 هزار گل فصلی در رینگ 
اول جهت استقبال از نیمه شعبان درحال انجام می باشد.وی با اعلام این 
خبر تصریح کرد: پس از اجرای عملیات آماده سازی و لوله گذاری،نسبت 
به کاشت گلهای فصلی در جمکران و پس از آن نیز با هدف زیباسازی 
مبادرت به کاشت بیش از 20 هزار از انواع گونه های گلهای فصلی در بلوارها 
و بوستانهای سطح منطقه اقدام نموده ایم.وی در پایان گفت: فاز دوم بوستان 
جنگلی کوهسار به مساحت بیش از 200 هزار متر مربع همزمان با دیگر 
پروژه ها، در حال انجام می باشد که امکانات رفاهی و ایجاد چشم انداز زیبایی 

برای زائران و شهروندان را به همراه خواهد داشت.

مدیرکل اوقاف استان قم  خبرداد

ارسال کمک 2 میلیارد ریالی اوقاف قم 
برای سیل زدگان خوزستان

مدیرکل اوقاف استان قم گفت: محموله اقلام مورد نیاز سیل زدگان 
خوزستان از محل درآمد موقوفات قم به ارزش 2 میلیارد ریالی به استان 

خوزستان ارسال می شود.
حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری با اشاره به نیازهای مردم 
سیل زده در استان های مختلف کشور از جمله خوزستان اظهار کرد: 
موقوفات عام بسیاری در سراسر کشور وجود دارند که می توان از محل عواید 

آنها برای کمک به حادثه دیدگان استفاده کرد.
وی افزود: در استان قم نیز موقوفاتی با نیت عام به ثبت رسیده که 
تصمیم گرفته شد برای تهیه و ارسال اقلام مورد نیاز سیل زدگان از درآمد 

آنها استفاده شود.

اخبــار

استاندار قم گفت: بخش قابل توجهی 
از کاهش آمار سرقت نتیجه اجرای طرح 
جمع آوری معتادان متجاهر است و اجرای 

این طرح باید در استان تداوم داشته باشد.
 سرمست روز یکشنبه در جلسه شورای 
هماهنگی مبارزه با مواد مخدر با اشاره به 
این که اقدام های بسیار خوبی در راستای 
کاهش سرقت در ایام نوروز 98 صورت 
گرفت، از اقدام های مسئولان امنیتی و 
نیروی انتظامی در این زمینه قدردانی کرد.

آوری  جمع  طرح  کرد:  تصریح  وی 
معتادان متجاهر با غربالگری افرادی که 
قابلیت بازگشت پذیری به جامعه را دارند، 

تا 6 ماه تمدید شود.
استاندار قم گفت: باید از ظرفیت های 
موجود برای به کارگیری روانشناس در 
کمپ های ترک اعتیاد و نیز افزایش نشاط 

در بین معتادان در راستای جلوگیری از 
بازگشت آنها به دام اعتیاد استفاده شود.

وی با تاکید بر استخراج گزارش های 
های  آسیب  از  میدانی  و  علمی  دقیق، 
اجتماعی افزود: در مقام مسئولیت خوب 

است بدبینانه نگاه کنیم و همه تلاش خود 
را در جهت حل مشکلات به کار ببریم؛ ولی 
در فضای رسانه ای نباید خانواده ها را دچار 

دغدغه بیش از حد کنیم.
سرمست با بیان اینکه در حوزه مبارزه 

با مواد مخدر، دستگاه های دولتی باید 
ابتکار عمل داشته باشند گفت: فرمانداری 
و نیروی انتظامی قم در این حوزه محوریت 
دارند؛ ولی همه اداره های مرتبط باید برنامه 
خود را معرفی و پس از تصویب در ستاد، 

برای تحقق آن تلاش کنند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با 
تاکید بر مقایسه استان قم با سایر استان ها 
در حوزه عملکرد گفت: جذب حمایت ستاد 
مرکزی مبارزه با مواد مخدر کشور نیز باید 

در دستور کار باشد.
سرمست همچنین فعالسازی شورای 
فرعی شهرستان و کمیته های تخصصی 
در راستای بررسی کارشناسی طرح ها را 
خواستار شد و افزود: مسائل کارشناسی 
باید برای تصویب در جلسه شورا  شده 

مطرح شود.

استاندارقم:

طرح جمع آوری معتادان متجاهر در قم تداوم داشته باشد


